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de miere și lumină. 
Septembrie 
de brumă si tîrziu...
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Slujind cu credință cauza revoluției, 
munca, liniștea și pacea poporului

în pagina 20 un interviu realizat de 
Ovidiu loanițoaia despre 20 de ani de 
trudă pe altarul sportului rege,, despre 
fotbal, fotbaliști și antrenori, despre 
viața sportivă și ținuta sportivului în 
viața de toate zilele.
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Sub semnul luptei pentru o nouă calitate

35 de ani de la crearea organelor de securitate
«.mRiwi if"—----- ~ shiest:-.--- ^«rasss^craras^.-

Slujind cu credință
a muncii și a vieții

cauza revoluției,
Tovarășul NICOLAE CEAUȘESCU 

într-o nouă vizită de lucru

munca, liniștea
și pacea poporului!

Luni, 29 august, în climatul de puternică angajare revoluționară și mândrie 
patriotică în care întregul popor, strîns unit în jurul partidului, al tovarășului 
Nicolae Ceaușescu, a omagiat împlinirea a 18 ani de la Congresul al IX-lea al 
Partidului Comunist Român și cea de a 39-a aniversare a revoluției de elibe
rare socială și națională, antifascistă și antiimperialistă din august 1944, la Casa 
de cultură a Ministerului de Interne, a avut loc adunarea festivă consacrată, 
împlinirii a 35 de ani de la crearea de către partid a organelor do securitate, 
moment de o importanță deosebită în desfășurarea procesului de transformare 
socialistă a societății românești, de făurire și întărire a statului democrației 
muncitorești, revoluționare.

La adunare a luat parte tovarășul Emil Bobu, membru al Comitetului Poli
tic Executiv, secretar al C.C. al P.C.R.

Au participat, de asemenea, tovarășii George Homoștean, ministrul de 
interne, Tudor Postelnicu, ministru secretar de stat, șeful Departamentului 
Securității Statului, membri ai Consiliului de Conducere al Ministerului de 
Interne, activul de partid și de comandă al Departamentului Securității Sta
tului, reprezentanți ai conducerii unor ministere și instituții centrale, activiști 
de partid și de stat, generali și ofițeri în rezervă.

într-o atmosferă de puternic entuziasm, de fierbinte dragoste și recunoș
tință față de partid, față de- secretarul său general, participanții la adunare 
au urmărit cu adîncă emoție mesajul pe care tovarășul Nicolae Ceaușescu l-a 
adresat cu prilejul acestei aniversări cadrelor de securitate, tuturor lucrăto
rilor Ministerului de Interne. Mesajul a fost prezentat de tovarășul Emil Bobu. _

In mesajul adresat cu ocazia acestei festivități, tovarășul _ Nicolae 
Ceaușescu a spus : „Actuala etapă istorică de dezvoltare a societății româ
nești pune sarcini deosebite în fața tuturor sectoarelor construcției noastre 
socialiste, a întregului popor. Pe baza analizei aprofundate a stadiului aciuai 
al societății, a cerințelor obiective ale mersului nostru înainte, pe calea pro
gresului, a făuririi societății socialiste multilateral dezvoltate, Congresul al 
XH-lea și Conferința Națională ale partidului au stabilit un vast program 
de dezvoltare economico-socială a țării și de ridicare a ei pe o treaptă supe
rioară, de adîneire continuă a democrației socialiste și de realizare a unei noi 
calități a muncii și vieții în toate domeniile de activitate. In acest cadru, _ in 
spiritul prevederilor Programului partidului, au fost puse sarcini și obiective 
deosebit de importante privind întărirea rolului statului socialist în condu
cerea democratică a societății, perfecționarea și ridicarea pe o nouă treaptă 
calitativă a întregii activități a aparatului de stat. în acest context, sarcini 
deosebite revin și organelor de securitate și miliție, tuturor organelor Ministe
rului de Interne, chemate să asigure apărarea și dezvoltarea proprietății socia
liste — baza bunăstării oamenilor muncii — a ordinii publice, a avuției, liniștii 
și vieții tuturor cetățenilor, a cuceririlor democratice, revoluționare ale 
poporului'

Noua calitate trebuie să se manifeste plenar și în activitatea organelor de 
securitate, a tuturor lucrătorilor din acest sector.

Societatea socialistă și comunistă pe care o edificăm în România presupune 
o largă democrație, participarea activă a maselor populare, a poporului la con
ducerea vieții economice și sociale, a întregii societăți — și aceasta cere să asigu
răm întronarea trainică in toate sectoarele de activitate a unui Înalt spirit de 
responsabilitate, de ordine și disciplină socială. în acest cadru, organele de 
securitate și miliție, acționind în spiritul legilor statului nostru socialist, trebuie 
să vegheze permanent la aplicarea șl respectarea strictă a legislației socialiste 
— ca expresie a voinței și intereselor întregului popor — să acționeze cu cea 
mai mare fermitate pentru prevenirea oricăror încălcări șl abateri de Ia normele 
și reglementările societății noastre, de la regulile de conviețuire sociala. Nici o 
încălcare a legii să nu rămînă nepedepsită — și, în același timp, nimeni să nu 
fie sancționat fără să fie vinovat !“

în continuare, tovarășul Tudor Postelnicu a prezentat .Raportul privind 
activitatea desfășurată de organele de securitate pentru apărarea cuceririlor 
revoluționare ale poporului, a independenței și suveranității patriei, precum 
și sarcinile ce revin din documentele Congresului al XII-lea și Conferinței 
Naționale ale partidului, din ordinele și indicațiile tovarășului Nicolae 
Ceaușescu, secretar general al Partidului Comunist Român, președintele Repu
blicii Socialiste România, comandant suprem al forțelor armate. în lumina 
concepției secretarului general al partidului, au fost scoase in evidență nece
sitatea întăririi legăturii organelor de securitate cu oamenii muncii și orga
nismele conducerii muncitorești, rolul prioritar al muncii de prevenire a ori
căror încălcări ale normelor de conviețuire și legilor țării.

A fost, de asemenea, subliniat faptul că o cerință fundamentală a îndepli
nirii în bune, condiții a sarcinilor o constituie continua perfecționare a pregătirii 
politico-ideologice și profesionale, astfel incit fiecare lucrător din aparatul de 
securitate să fie un bun specialist, dar și un bun activist, capabil să acționeze 
în toate împrejurările ca un adevărat revoluționar.

în încheiere s-a exprimat angajamentul întregului activ de partid și de 
comandă, al tuturor lucrătorilor de securitate ca, sub îndrumarea și condu
cerea organelor și organizațiilor de partid și cu sprijinul larg al oamenilor 
muncii, să acționeze întotdeauna cu abnegație și dăruire revoluționară pentru 
apărarea intereselor partidului, patriei și poporului, purtînd în conștiință fla
căra' vie a spiritului patriotic, convingerea nestrămutată că nimic nu este mai 
presus decît interesele națiunii noastre.

însușindu-și tezele și orientările de inestimabilă valoare teoretică șj-practică 
ce decurg din mesaj pentru activitatea organelor de securitate, dînd expresie sen
timentelor de adine respect și aleasă prețuire față de conducătorul încercat și clar
văzător al destinelor poporului român, participanții la adunare au adresat o tele
gramă tovarășului Nicolae Ceaușescu. în telegramă participanții la alinare ai 
asigurat pe tovarășul Nicolae Ceaușescu de hotărîrea de a acționa cu răspundere 
sporită pentru perfecționarea activității lucrătorilor de securitate, de a-și pune 
toată capacitatea și puterea de muncă în slujba transpunerii exemplare in 
viață a politicii partidului și statului nostru. A fost exprimat, totodată, legă- 
mîntul solemn al lucrătorilor de securii ate față de comandantul suprem de a 
fi mereu gata la datorie în slujirea neabătută, chiar cu prețul jertfei supreme, 
a intereselor fundamentale ale României socialiste.

„Fiind călăuziți în întreaga muncă și viață de exemplul dumneavoastră lu
minos de nețărmurit devotament și dăruire comunistă pentru progresul neîntre
rupt al patriei — se spune in telegramă — ne vom strădui să ne situăm perma
nent la înălțimea încrederii acordate, să fim activiști dîrzi și devotați ai cauzei 
partidului și poporului, asigurîndu-vă, mult iubite și stimate comandant suprem, 
că și pe mai departe ne vom face eu cinste datoria, vom da — dacă patria și 
partidul o vor cere — contribuția noastră de jertfe șî sînge Ia apărarea cuceri
rilor revoluționare, că vom acționa cu o voință de neclintit pentru îndepFnirea 
exemplară a sarcinilor ce revin organelor de securitate din istoricele hotăriri ale 
Congresului al XII-lea și Conferinței Naționale ale Partidului Comunist Român".

Telegrama a fost adoptată cu îndelungi ovații și puternice aplauze de cei 
prezenți, care au scandat într-o atmosferă însuflețită, „Ceaușescu — P.C.R. !“, 
„Ceaușescu și poporul !“, „Ceaușescu — pace !“



Patria, cabinetul de lucru al președintelui

Vizita de lucru a tovarășului Nicolae 
Ceaușescu în județul Tulcea la 26 august, 
'desfășurată la puține zile după marea 
noastră sărbătoare, a stat sub același semn 
al luptei pentru o nouă calitate a muncii 
și a vieții. In acest context, apare pildui
toare însăși dinamica economică și socială 
din ultimii ani a unui județ care, nu cu 
mult în urmă, ne evoca îndeosebi imagi
nea unui pescuit pitoresc, poate, dar rudi
mentar, patriarhal nu în sensul cel mai 
bun al cuvîntului. Tulcea anului 1983 își 
are însă înscris numele și în metalurgia 
românească, în chimie, construcția de 
mașini, industria materialelor de construc
ție. Ținutul bătrânilor pescari adăpostește 
azi și cea mai tînără industrie de con
strucții navale a țării, iar municipiul Tul
cea nu este numai singurul nostru port de 
pescadoare, ci și orașul în care mai mult 
de jumătate din populație s-a mutat în 
case noi în ultimii ani, ’vădind și prin 
aceasta cit de strâns se îmbină noua cali
tate a muncii cu noua calitate a vieții.

Vizita într-un județ la ale cărui reali
zări secretarul general al partidului a 
avut o contribuție directă și nemijlocită 
reînnoadă vechi dialoguri de lucru, des
chide porți spre viitor. Cele mai stringen
te probleme ale economiei naționale, ce

i rințrio unei maxime eficiente, drămuirea 
atentă a materiilor prime, 

e, drămuirea g 
gospodărirea

rațională și economisirea energiei au reve- . 
nit mereu și mereu în cursul' discuțiilor, S 
tovarășul Nicolae Ceaușescu dind prețioa- 
se indicații pe linia valorificării supe
rioare atît a resurselor materiale cit și a 
celor umane.

La întreprinderea de alumină de pe • 
platforma industrială tulceana, eviden- I 
țiindu-se preocupările colectivului pentru ■ 
reducerea continuă a consumului de corn- B 
bustibil, energie electrică, materii prime, I 
secretarul general al partidului a cerut să | 
se treacă la aplicarea urgentă a măsurilor 
de recuperare a căldurii rezultate în pro- B 
cesul tehnologic. Cît de importante pot fi I 
rezervele în acest domeniu s-a relevat și 
cu prilejul vizitei la Combinatul metalur- : 
gic, unde o singură instalație (aflată în 
proiect) va permite, în 1935, recuperarea | 
căldurii gazelor arse, căldură suficientă I 
pentru încălzirea a 12 000 apartamente. < 
Tovarășul Nicolae Ceaușescu a cerut să se H 
continue acțiunea de recuperare a resur- g 
selor energetice, a maternilor prime, și | 
reintroducerea lor în circuitul productiv.

Laps a rea la apă, în prezența președinte- I 
lui țării, a cargoului „Moinești", prima I 
noastră navă pentru transportul de măr
furi generale de 7 500 tdw, construită la j 
Tulcea, proiectează noi dimensiuni indus- I

g triale, ridicarea la un alt nivel a tradi
țiilor locale pescărești, înnoirea funda
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mentală a acestei vechi îndeletniciri. în 
adevăr, întreprinderea de construcții de 
năve și utilaj tehnologic, de asemenea 
vizitată de secretarul general al partidu
lui, produce sau va produce în curând 
nave maritime și fluviale, barje pentru 
transportul mărfurilor pe Canalul Dunăre- 
Marea Neagră, vase pentru pescuitul de 
coastă. Se află în fază avansată de execu
ție al doilea cargou de 7 500 tdw. Dialogul 
de lucru al secretarului general cu con
structorii de nave s-a axat pe problemele 
organizării producției și a muncii, ridi
carea gradului de tehnicitate a fabrica-

I ției și, implicit, creșterea productivității 
muncii, reducerea consumului de mate- 

i riale.
Vasele cu tricolor românesc care pri

mesc drum liber de la Tulcea spre mările 
și oceanele lumii întruchipează dezvolta
rea continuă a pescuitului oceanic, proble
mă care, alături de valorificarea superioa
ră a producției piscicole, a marcat dialo
gul de lucru al tovarășului Nicolae 
Ceaușescu la Fabrica de conserve de pește.

Un moment central al vizitei a constat 
în analiza temeinică a stadiului de reali
zare a Programului de amenajare și ex
ploatare integrală a Deltei Dunării, adop
tat de Comitetul Politic Executiv al C.C. 
al P.C.R., care cuprinde măsurile necesare 
pentru punerea în valoare a acestei mari 
suprafețe — atît din punctul de vedere al 
producției vegetale, animale, piscicol-fo- 
restiere și stuficole, cît și al păstrării me
diului înconjurător și al condițiilor natu
rale. La fel ca și celelalte programe de ■ 
dezvoltare economico-sociale elaborate sub 
îndrumarea secretarului general al parti- I 
dului, și acest important program privind I 
Delta Dunării, aflat în centrul atenției cu I 
prilejul vizitei tovarășului . Nicolae 
Ceaușescu în județul Tulcea, deschide larg | 
o poartă spre viitor.

LIONEL NIȚESCU ■



Ținta noii etape a luptei noastre reveluliouare:

Este foarte rentabil să crești animale.

dar zootehnia se face 365 de zile pe an

Totul pare pregătit pentru filmare. 
Aleile : tăiate drept, străjuite de 
pomi sau gard viu, strălucesc de cu
rățenie. Florile : rinduite frumos, cu gust, 
ca intr-un pliant turistic. Din stîlp în 
Btîlp, difuzoare. Programul, de Radio-va- 
eanța, cu Elton John, Academica, Bon
ney M etc., se întrerupe brusc : Bună 
Ziua ! Vă vorbește Dan Vizireanu, șeful 
fermei zootehnice. Dragi tovarăși, iubiți 
colaboratori, începem o nouă zi de lucru. 
Rezultatele noastre din ziua precedentă 
sînt următoarele... Vă reamintesc că as
tăzi avem următoarele sarcini... Stimați 
îngrijitori, ocrotiți animalele ! Producția 
de lapte depinde în mod direct și de 
nervii dumneavoastră. Nu loviți anima
lele...

Halate albe și apretate, padocuri, graj- 
. duri zugrăvite de curînd, finul aranjat în 
baloturi, nu miroase a bălegar.

Un birou spațios : cărți, tablouri, fo
tolii, magnetofon. Medicul veterinar Dan 
Vizireanu : un bărbat tînăr, brulret, 
plin de energie. Pe vremuri, deși înăl
țimea nu-I arată, a făcut baschet de per
formanță. își iubește meseria, nu face lu- 
cruri in care nu crede, nu ține să im
presioneze pe cineva, dar este convins că 
zootehnia merită mai mult și ea nu poa
te fi făcută de amatori. La C.A.P. Ovi
diu, aflat la cițiva kilometri de Constan
ta, a venit de doi ani și ceva, cînd, po
trivit celor spuse de președintele coope
rativei, Ilie Vioreanu, la „bază" tehni
cian zootehnist, mare iubitor de anima
le, totul a început să-și schimbe înfăți
șarea, ferma începînd să cocheteze eu 
Marea performanță.

— Tovarășe Dan Vizireanu, cum a fost 
începutul ?

— La fermă ?
J «-.Deocamdată, la fermă.

— Era o unitate medie, cu. rezultate bune. 
Nu iubesc anonimatul și mi-am spus că 
putem obține rezultate de excepție. în 

. zootehnie, este o. părere proprie, orice 
început .se tace cu furaje. Am preluat 
baza furajeră, care era a fermei de cîmp 
pi care- mai mulț nu producea, vacile 

mîncînd te miri ce și dînd lapte în con
secință, 2—3 litri pe zi. Am luat și mo- 
topompiștii și tractoriștii. Motopompistul 
era plătit la suprafața irigată. Acum îl 
plătim și la suprafață, dar și la produc
ție.

— Unde ați lucrat înainte ?
— La Cobadin. M-am îmbolnăvit grav. 

M-a vindecat profesorul Duminică de la 
Spitalul Colentina, din București, înain
te să mor. După ce am ieșit din spital, 
cineva mi-a spus că n-are nevoie de 
schilozi incapabili să muncească într-o 
fermă. Două luni am stat fără serviciu. 
Am fost și funcționar la direcția agri
colă a județului, .dar nu pot face muncă 
de birou.

— Boala poate reveni ?
— Oricînd. Mi se trage de la dejecții. 

Cînd am terminat liceul și am spus că 
voi face medicină veterinară, colegii au 
strîmbat din nas. Nu ^e gîndeau că ceea 
ce mănincă de trei ori pe zi se obține 
greu. Am încercat, pe unde am fost, să 
ridic prestigiul zootehniei. Vă place acest 
birou ? Peste tot am avut așa ceva. Zoo
tehnia înseamnă farmacie. Trebuie să te 
gîndești că de tine depinde mîncarea a 
milioane de oameni. Pe magnetofonul a- 
cesta se află o bandă cu indicații teh
nice, îndrumări privind respectarea pro
gramului, a tehnologiilor, prezentarea re
zultatelor obținute zilnic, a frun
tașilor, a leneșilor și așa mai departe. 
Totul dat în fiecare zi la stația de am
plificare a fermei. Cu interfonul, are 20 
de posturi, urmăresc tot ce se întîmplă 
în fermă, pentru că nu ajung în același 
timp în atîtea locuri. Aici, unde sîntem 
noi. era o coșmelie cu geamuri sparte, 
uși căzute. Curtea nu avea gard, nu e- 
xista un pom. N-am făcut nici un grajd 
nou, pentru că existau și erau foarte 
bune. Am amenajat un saivan din în
locuitori și stuf, cu toate utilitățile. Oaia 
trebuie sA crească așa cum e învățată 
de la natură. Am fost în Olanda, o lună 
de zile. Priviți animalele din poză. Sînt 
frumoase. Vreau să scoatem la C.A.P. 
Ovidiu peste media olandeză la lapte : 

5 000 de litri. Ei merg pe ferme mici. Pă
rerea mea este că o fermă mare nu va 
avea o producție mare de lapte. Tre
buie să cunoști • fiecare animal în parte, 
să lucrezi pe el.

— Care sînt rezultatele azi, ea să vă' 
creadă lumea ?

— Peste 17 litri lapte pe zi pe vacă 
furajată, în medie, 9,5 kg lînă de la o 
oaie. Rezultatele din prima jumătate a 
anului ne fac șă credem că vom depăși 
media de 5 000 îitri lapte pe an la o vacă. 
Numărul de taurine este de 800, animale 
de prăsilă Holstein.

— Ce a contat mai mult în obținerea 
rezultatelor amintite ?

— înțelegerea din partea conducerii u- 
nității. Un președinte de C.A.P. care iu
bește zootehnia și un inginer-șef, Feli
cia Stoica, o specialistă pricepută, care 
face totul pentru furaje. A procurat cele 
mai bune semințe, a ales cele mai bune 
suprafețe. Suprafețele acestea se află de 
jur împrejurul fermei, de-o parte și de 
alta a canalului de aducțiune. La maxi
mum zece zile avem apă pentru fiecare 
palmă de pămînt. Anul acesta am or
ganizat o pajiște artificială pentru ovine. 
După cel dinții an am scos deja două 
coase recoltate mecanic cu o producție 
de 15 tone la hectar masă verde. Nu 
poate crește producția pe animal și ren
tabilizarea fără pășunat.

— Mulți se pbng că n-au pășuni.
—• Aici e greșeala/ Conducerile acelor 

unități nu pricep că zootehnia se face 365 
de zile pe an. Că după un an prost în 
zootehnie ai nevoie de alți patru ca să 
pui din nou lucrurile pe picioare. Noi 
mai avem în cultură lucerna, sfeclă, am 
avut borceag și lollium, după care s-a 
semănat porumb. Am preluat din cul
tura mare, după orz și grîu, 400 ha și 
le-am semănat cu porumb, cultură du
blă. Pentru asigurarea semințelor, ne-am 
amenajat loturi seminciere de trifoi alb, 
mazăre, ovăz, lucernă, secară. Este foar
te rentabil să faci furaje și să crești a- 
nimale. Pînă la toamnă vom avea 1500 
tone fîn, 8 000 tone suculente (siloz de 
porumb, sfeclă furajeră) și, în afară de 
acestea, preluăm și deșeurile de la în
treprinderile cu profil alimentar din ju
rul nostru, care conțin multă proteină.

— Totul pentru vaci.
— în Olanda, la Leeuwarden, în mij

locul orașului, se află statuia unei vaci. 
Fermierii lor nu au credite din partea 
statului. Un șef de fermă, la noi, are 
însă credite de la stat. Trebuie să do
vedească în fiecare zi că știe cum să le 
folosească și nu să le irosească.

— Care este programul dv. ?
— Eu stau pînă la ora 16. De la 16 la 

1 noaptea, al doilea schimb condus de i- 
conomista noastră. Furajele le scoatem 
noaptea. Dimineață mulgătorii se apucă 
de treabă.

—■ Cum au reacționat oamenii la nou
tățile propuse ?

— Am găsit aici oameni de tot felul. 
Se fura ca în codru. După preluarea ba
zei furajere, am făcut gard. Două porți 
de acces, paznici ziua și noaptea. Cuvîn- 
tui de ordine : cine absentează cinci mi
nute de la program pleacă de la noi. 
Togtă lumea plătește de trei ori ceea ce 
se strică sau se sustrage.

— A mai rămas cineva 7
— Din 50 au plecat 25. N-au rezistat 

său li s-a desfăcut contractul de muncă. 
Cei din sat nu mai aveau curaj să vină 
aici. Au revenit cînd au văzut cît se 
cîstigă»

~ (3t cîștiga un mulgător ?
— în jur de 1 500 lei. Acum ia aproape 

5 000 de lei. Dacă nu-și îndeplinesc toate 
atribuțiile primesc mai puțin. Cu banii o- 
priți se plătesc cei ce fac munca pe care 
n-a mai făcut-o mulgătorul. De pildă, 
măturatul curții, îngrijirea spațiilor verzi. 
Treaba asta a fost hotărîtă în adunarea 
generală cu toți oamenii. După stabili
zarea forței de muncă la cîștigurile astea 
sc pleacă foarte greu. Cine pleacă, în 
urma hotărîrii adunării generale de a i 
se desface contractul de inundă, va trebui 
Să plătească și pagubele produse prin 
plecarea lui. Un animal, pînă se obișnu
iește eu un nou îngrijitor, produce mai 
puțin. Această diferență este suportată în 
condițiile arătate.

— După disciplină ee a urmat ?
— Modernizarea fermei. în primul 

rînd a grajdurilor Vechi de 25 de ani. 
Apoi am realizat adăpătoare cu nivel 
constant, benzi de furajare, sistem de eva
cuare a dejecțiilor cu plug raclor, pa
docuri cu umbrare. Padocurile pentru 
vaci au toate utilitățile, inclusiv insta
lații de muls. Animalele stau șase luni 
în grajduri și șase, luni în padocuri. Oile 
stau,- iarna, în sa'ivane, pe loviște, iar 
vara, la grătare. Cum spuneam, produc
ția de liră este de 9,5 kg pe cap de oaie, 
iar la 100 de oi am obținut 127 de miei.

— Unde v-ați simțit mai bine, la Co
badin sau la Ovidiu ?

— La Ovidiu. Am luat-o de Ia început 
și rezultatele au venit foarte repede.

— Care sînt adevărurile la care nu 
vreți să renunțați cînd este vorba de zoo
tehnie ?

— Să ai ambiție. Să nu cedezi. Dacă ai 
cedat, ai pierdut. Oricînd poți pierde în 
zootehnie. E de ajuns să nu-ți iasă o co
relare între un stoc de furaje și produc
ția la care vrei să ajungi, și trebuie s-o 
iei de la capăt. Trebuie să faci totul să 
ai furaje în stoc. în zootehnie n-au ce 
căuta nechemații. Rezultate bune ai cînd 
ești competent. Rezultatele te fac res
pectat în fața oamenilor. De 17 ani, de 
cînd sînt în zootehnie, m-am sculat 1: 
4 dimineața și la 5 am fost în sector. 
N-am avut într-un an cinci duminici ale 
mele. De concedii, nu mai vorbesc, cam 
zece zile pe an. Dar nu toate au legă
tură cu zootehnia. De pildă, nu-mi scapă 
nici un spectacol de teatru sau vreun 
film. La operă, locurile 3 și 4 din rîndul 
2 sînt ale mele și ale soției, tot medic 
veterinar. Avem abonament. Dragostea 
pentru operă am căpătat-o la facultate, la 
Iași. Șeful agenției teatrale mi-e cel mai 
bun'prieten.

— Păreți un personaj cu totul și eu to
tul pozitiv. Nu vă reproșați nimic ?

— O mie de lucruri. Dar respect zoo
tehnia, muncesc ca s-o respecte și alții 
și rămîn la convingerea că cele mai bune 
argumente ale noastre, ale celor de la 
ferma C.A.P. Ovidiu, sînt rezultatele. în 
rest, fiecare cu necazurile și bucuriile 
lui.

RAZVAN BARBULESCU ■

Grijile 
timpului 

la Bucșani
Dimineața e toamnă de-a binelea, lu

mina se înalță mai greu, ca o pasăre 
obosită, dar spre mijlocul zilei e cald, 
pare că vara nu a trecut încă, și pe pă- 
mînturile din dreapta și din stînga luncii 
Obedeanului .țăranii din Bucșani își fac 
datoria și nu mai așteaptă să adie din
spre apa Neajlovului nici o undă de ră
coare, nu mai încape nici o amînare șt 
nici un răsfăț, căci astăzi este încă o zi 
bună de lucru dar mîine nu se poate ști. 
Nu neapărat precipitată în cuvinte noi, 

cît ca un înțeles știut mai demult, al 
unei datorii mai vechi, aceeași grabă 
pare șă se fi înstăpînit și pe zilele de 
muncă ale celor 150 de muncitori de Ia 
baza-siloz din satul aparținător Vadu 
Lat, cea, mai mare din județul Giurgiu, 
unde se depozitează, adus în camioane și 
în remorcile tractoarelor, aproape tot ro
dul pămîntului din Bucșani, Crevedia, 
Clejani, din Letca Veche și Letca Nouă, 
din Bulbucata, Uiești și Mîrșa. Inginerul 
mecanic Nicolae Mocanca, șeful bazei de 
recepție, s-a prezentat la lucru cu toate 
că ieri abia a ieșit din spital, după o 
criză de discopatie lombară. După tortura 
asta, care i-a scos peri albi, și-n urma 
căreia încă nu s-a înzdrăvenit de tot, 
fiindcă merge ca pe gheață, cu pași mici, 
încet și cu băgare de seamă, ar fi putut 
să mai rămînă acasă vreo săptămînă sau 
două, ar fi putut dar uite că nu se poa
te, zice el, căci grijile acestei toamne 
au căzut pe umerii tuturor chiar cu vreo 
două săptămîni mai repede decît în alți 
ani, după o primăvară timpurie și o vară 
secetoasă. Floarea-soarelui aproape că a 
fost strînsă, tot așa inul și fasolea, cîteva 
mii de tone au trecut mai întîi pe sub 
ochii laboranților de sub conducerea Flo- 
ricăi Marin, au fost înregistrate de can
taragiul Marin Cimpoieru și apoi, de pe 
platformele betonate, încăpătoare cît pla
toul pe care s-ar putea aduna la raport 
un regiment întreg, au fost suite pe ben
zile transportoare în vagoanele speciale, 
pe care stă scris „Cereale", ori au Intrat 

sub acoperișul depozitelor în care vor fi 
ținute pînă: la noi ordine, în grija lui 
Jenei Păun sau Vașile Drăgănescu. Se
ceta a lăsat însă urme, față de alți ani, 
ne spune inginerul, Nicolae Mocanca, oa
menii din subordinea sa au avut mai pu
țin de lucni pînă acum, căci recoltele de 
floarea-soarelui, de exemplu, sau de in. 
s-au nimerit, șă fie mai mici decît fuse
seră planificate, însă e sigur că începînd 
cu zilele următoare aceiași oameni vor 
primi și Vor depozita o recoltă de porumb 
cum nu s-a mai văzut de mulți ani în
coace prin părțile locului. Asupra aces
tui lucru nu mai încape nici o îndoială 
și n-a fost nevoie ca inginerul Mocanca 
să fie înștiințat oficial să pregătească 
toate spațiile de depozitare a unei re
colte record de porumb. Această sarcină 
de serviciu, zice el, a aflat-o chiar în 
cadrul familiei, de la soția sa, Iulia, pre
ședintă a Consiliului unic agroindustrial 
Anghelești. Intr-adevăr, ne spunea și 
Iulia Mocanca, va fi o toamnă bună aici, 
înspre capătul de nord al județului Giur
giu, unde porumbul a crescut mai bogat 
chiar decît pe terenurile irigate de pe 
lingă Dunăre. O estimare a recoltei, fă
cută de curînd, stabilea ca posibilă o 
producție de peste 7 000 kilograme la 
hectar însă opinia președintei Consiliu
lui agroindustrial Anghelești, ca și a in
ginerului șef al aceluiași consiliu, Paul 
Vîlcu, era că Ta Bucșani, cel puțin, ță
ranii vor avea de cules mai mult. După 
o metodă practicată cu folos, de cîtiva 

ani buni încoace, de țăranii din Scorni» 
cești, cei din Bucșani au început să de- 
pănușeze porumbul și să-i grăbească ast
fel coacerea, ca să-1 poată strânge la timp 
și fără pierderi, mai ales că în această 
toamnă ei s-au hotărît să-1 strîngă pe 
tot, de pe toate cele 513 hectare, numai 
cu miinile lor muncite, nu cu combinele, 
căci în urma combinelor, oricît de bine 
reglate, tot se 'mai pierde cite ceva. Și 
ar mai avea ei încă o nădejde despre 
care nu prea se îndeamnă să vorbească 
din toată inima pentru că ea este încol
țită >n£ă de temerea că s-ar putea să nu 
se împlinească pînă la capăt. Dar dacă 
nu va cădea prea repede bruma pe va
lea Neajlovului, pe cele aproape 400 de 
hectare unde au semănat porumb după 
grîul acela pipernicit care i-a chinuit cu 
muncă multă și cîștig puțin, dacă vre
mea se va dovedi îngăduitoare încă vreo 
cîteva săptămîni de-acum încolo, abia 
atunci vor putea spune și ei, fără nici o 
temere, că privit de la un capăt la altul, 
în întregul lui, anul acesta n-a fost chiar 
atît de rău, ba chiar a fost un an bun. 
Pînă atunci grijile cîmpului rămîn zăvo
rite în cuvinte care nu cunosc nici o 
grabă, și chiar dacă lumina se înalță 
mai greu, în fiecare dimineață, toamna 
încă ține cii oamenii și asta înseamnă că. 
peste nu prea multă vreme ei or să poată 
spune fie și atît, că grijile acestea s-au 
încheiat cu bine. Mai mult nici n-ar fi 
nevoie de spus.

DUMITRU ELIADE ■



înălțarea patriei pe cete mai înalte calini de yogres si civilizație
Orașul Macin, in viziunea gospodarilor săi

ION SIMION, 33 ani, născut în Măcin, absolvent al Academiei 
„Ștefan Gheorghiu" ; a fost mai mulți ani prim-secretar al Comitetu
lui județean Tulcea al U.T.C. ; din 1979 este primarul orașului său 
natal, Măcin.
— S-ar ziee, la prima vedere, că pri

marul Măcinului sc confruntă cu mai pu
ține probleme. In realitate, stau la dv. 
de cîteva ore și nu reușim să ducem acest 
dialog piuă la capăt. Ce „arde" aici, la 
Macin ?

— Dorim să valorificăm baza materială 
existentă la nivelul orașului la cea mai 
înaltă cotă de eficiență ; să dezvoltăm 
această bază materială. Măcinul are acum 
12 500 locuitori, cit o comună ceva mai 
mare, și o putere economică de 350 mi
lioane lei. Or, dorința noastră e să spo
rească populația, numărul unităților eco
nomice, zestrea edilitară a orașului.

— Cum ar putea dorința asta să devină 
realitate ?

■— Avem multe resurse, mai ales agri
cole, încă ne valorificate eficient: în zonă 
so cultivă multă floarea-soarelui și soia, 
multe legume. Dar în loc să le prelucrăm 
aici, le trecem Dunărea, spre Galați, spre 
alte localități din țară, le transformăm 
în ulei și pe urmă aducem uleiul și cele
lalte produse înapoi. N-ar fi mai econo
mic, logic și eficient să le prelucrăm în 
’bnă și să transportăm produsele, finite?

u iată un alt .exemplu : în jurul Mă- 
mului, în comunele Turcoaia, Greci, Ji- 

jila, Luncavița, Isaccea, Cerna, Horia, 
Izvoarele, sînt cele mai puternice sec
toare zootehnice, cu mari efective de 
animale — vaci, oi, porci, păsări, mai 
mult .de jumătate din efectivele județu
lui. Nu s-ar justifica o fabrică de nutre
țuri combinate aici ? Am diminua astfel 
marile cheltuieli pe care le facem în 
prezent cu transportul concentratelor din 
alte județe, din Constanța mai ales, cu 
manipularea și condiționarea produselor. - 
Decît să plece cooperatorii din Carcaliu, 
cu mașina, pînă la. Lumina, în județul 
Constanța, după concentrate pentru pui, 
ar fi mai bine șă le fabricăm in zonă, 
unde avem forță de. muncă, materie pri
mă și consumatori.

— Credeți că de realizarea unui astfel 
de obiectiv depinde dezvoltarea zooteh
niei in zonă ?

— Cu siguranță ! Noi nu pretindem ca 
miine să apară astfel de obiective în 
jurul Măcinului, cunoaștem nevoile eco
nomiei, dar să devenim eficienți în acti
vitatea noastră, trebuie să gîndim astfel. 
Lipsa unor obiective care să ne valori
fice resursele se face simțită și în legu
micultura : anul trecut, de pildă, am 
’"pășit planul la roșii. Am stat însă 15

3 pe cîmp, cu roșia în lădiță, să vină 
_ „menii I.L.F.-ului sau ai Fabricii de 
conserve, să le ridice. La C.L.F. Măcin 
nu avem capacitate de preluare și pre
lucrare pe măsura planurilor de produc
ție: aici se pot prelucra două tone pe 
zi și noi culegeam 90 tone ! Observați și 
dv. că faptul de a depăși planul la ast
fel de culturi devine un pericol aproape. 
Trebuie dezvoltate capacitățile acestui 
centru, pentru că dacă trimitem roșiile 
tocmai la fabrica de conserve din Tulcea,- 
ajung acolo numai coajă. Altfel, investim 
muncă, obținem producții bune, dar le ri

sipim. Or asta nu înseamnă valorificare 
eficientă a resurselor !

— Aveți și alte resurse în zonă ?
— Avem un munte de caolin, de bună 

calitate, materie primă pentru fabricarea 
porțelanului. Sigur, să fabrici porțelan ai 
nevoie de combustibili; dar vom mai 
gîndi, vom mai vedea.

— Fiindcă veni vorba despre munte : 
știu că ați plantat, în acești munți golași, 
peste 80 hectare de pădure. Se continuă 
cumva această acțiune ?
— Ocolul silvic plantează anual diferite 

specii de arbori, pe suprafețe mai mari 
sau mai mici. Dar munții Măcinului nu 
se vor putea revitaliza de către un sin
gur ocol silvic. împădurirea lor ar trebui 
să devină, așa cum ați propus în revista 
Flacăra, o problemă națională, un 'mare 
șantier național al tineretului, al organi
zațiilor democrației și unității socialiste. 
Ei au devenit astfel, fără vegetație, da
torită exploatării iraționale dintre cele 
două războaie. Acum, muntele se strică 
din cauza exploatării, cam tot la întîm- 
plăre, a pietrei. Cei de lă carieră pun 
trotil și explodează stanca acolo unde le 
este mai la îndemînă. De acord să se 
valorifice piatra, resursă atît de solicitată, 
dar nu de oriunde și oricum, ci în mod 
organizat, protejînd pășunile, suprafețele 
agricole. I ■

—- Să reînvie, munții Măcinului au 
nevoie de izvoare: mai sînt izvoare în 
acești codrii de granit ?

— Eu, copilărind aici, am băut apă din 
măi toate izvoarele care acum nu mai 
sînt. Nu cred că ele au secat, cum susțin 
unii ; Cred mai degrabă că s-au colmatat 
din cauza cutremurelor, a neglijenței oa
menilor, a păstorilor. Voi apela din nou 
la uh exemplu: e aici, în munți, un izvor, 
izvorul lui- Vanghele, amenajat de acest 
om pe la începutul veacului. Are și 
acum uh debit foarte mare și o apă de 
ține și de foame. Ar trebui ca pilda lui 
Vanghele să ne înrîurească pe mai mulți, 
numele tot. mai multor oameni să dea 
nume izvoarelor : prin muncă, prin dra
goste față de acești munți. Versantul 
dinspre comuna Jijila are, chiar și pe 
zonele înalte, un sol foarte fertil. Ar 
putea fi împădurit destul de bine. Silvi
cultorii ar trebui, pînă una alta, să-și 
planifice suprafețe mai mari pentru îm
pădurit.

— Care e situația pășunilor ?
—• Se degradează. Principala soluție 

pentru pășune rămîne tot împădurirea. 
Acolo unde am împădurit a apărut și 
iarba, verde și frumoasă. Anul ăsta am 
semănat pe 50 hectare lolium și sparcetă. 
Din cauza lipsei de apă s-au uscat. La 
anul o să reușim : acum avem irigații.

— Populația cum ar putea contribui la 
întreținerea și dezvoltarea pășunilor?

— Fiecare păstor să schimbe bățul eu 
săpăliga, să curețe pășunea ; măcar o mie 
metri pățeați de crescător pe an. Păsto
rul să nu mai stea' în băț ! Să aibă mai 
multă dragoste pentru pămîntul pe care 
păstorește. Pentru că uneori păstorii fac 
opinie proastă : îl apără pe cel care strică. 

pe cel care descarcă mașinile cu șpan pe 
pășune sau pe arătură. Apoi, ciobanii ar 
trebui să-și facă adăposturi în munte, 
chiar și pentru iarnă : bălegarul îngrașă 
locul dacă e bine administrat. Unele între
prinderi ar putea să construiască, în mun
te. cabane pentru oamenii muncii. O ca
bană îl cheamă pe om la munte, îl de
termină să caute, să desfunde și izvorul. 
Munții Măcinului, severi cum sînt, au o 
frumusețe fără seamăn. Unele stînci sînt 
parcă rachete cosmice.

— Localnicii spun că la poalele mun
ților ar exista un lac sărat, cu nămol te
rapeutic ?

— Pe culmea Pricopanului, la camping, 
există un lac, dar acum e colmatat. Cînd 
eram copil avea nămol negru, asemănă
tor din punct de vedere al calităților te
rapeutice cu nămolurile Techirghiolului, 
Lacului Sărat din Brăila, Lacului Amara, 
ale acestei centuri de lacuri sărate care 
duce spre mare. La jumătate de metru e 
și acum nămol. E nevoie de o simplă dra
gare a lacului și avem o bază de tra
tament asemenea celorlalte amintite. Dar 
o stațiune situată într-o asemenea pri
veliște, îneîntătoare, nu există în țară. 
Așteptăm ministerele cu atribuții în a- 
ceastă direcție să întreprindă ceva. Noi 
le stăm la dispoziție : cu oameni, cu tot 
aportul nostru. Văd acolo, în jurul sta
țiunii, ‘un muzeu al științelor naturii, cu 
tot ce se naște, trăiește și moare aici. în 
munții Măcinului. Și acum, cînd ajungi 
în vîrful lor, zici că ai ieșit dintr-o ca
meră de reanimare.

•— Aveți mulți elevi în Măcin ?
— Anul ăsta avem 10 clase de a IX-a 

și un liceu mecano-naval cu o singură 
clasă. Nu e firesc ! Măcinul este cen
trul spre care migrează 50 la sută din 
populația județului Tulcea. De la Dăieni 
și Isaccea încoace oamenii curg spre Mă
cin din totdeauna, fiindcă Măcinul e a- 
proape de marile orașe : Brăila și Galați 
El le-a oferit oamenilor posibilități di
verse din cele mai vechi timpuri. Din 
punct de vedere istoric, Măcinul este a- 
testat ca important tîrg și punct de tran
zit între partea aceasta a Europei și Im
periul Otoman, încă de prin 1611. Do
cumentele se referă la schimbul de griu, 
piei de animale, miere de albine, alte pro
duse. Dealtfel, Imperiul Otoman a avut 
aici și o reprezentanță consulară. La Mă
cin urmau să fie predați înaltei Porți, 
Alecsandri, Cuza, Negruzzl și alți frun
tași ăi revoluției de la 1848. Au fost însă 
eliberați de pescari noaptea cînd urmau 
să fie trecuți Dunărea cu bărcile, » Le-au 
dat drumul din nou în Moldova. Atunci 
a scris Alecsandri balada lui Ghimeș, 
care se referă la pașa din Măcin, care 
„bea rachiu și vin".

— Dar Măcinul are o istorie mai ve
che !

— Desigur; ea datează din epoca geto- 
dacică. Orașul e așezat pe ruinele ce
tății Arnibium, denumire a unei zeități 
celtice se pare. A fost multă vreme bas
tion al Imperiului roman, chiar și după 
retragerea aureliană, făcînd parte din 
lanțul de fortificații de pe Dunăre : 
Dinogetia, Noviadumum (Isaccea), Beroe 
(Ostrov) și altele. Vasile Pârvan vorbește 
de unele lupte purtate în zonă între ro
mani și barbari... Dar aș dori să revenim 
la întrebarea anterioară : într-un oraș cu 

o astfel de istorie milenară și cu o fru
moasă perspectivă e suficientă, credeți, 
o singură clasă de liceu? Nu este! Să 
zicem că.nu ar fi nevoie de mecanici na
vali, dar avem nevoie de mecanici agri
coli. Ne vin specialiști din Arad, Dîm
bovița, Satu Mare, să lucreze în agricul
tură la Măcin, dar care, după nici un an, 
pleacă, vor să facă agricultură Ia ei a- 
casă. Dar la noi cine face ? Noi rămînem 
într-o permanentă penurie de cadre, în 
special în domeniul agricol. Sint două 
clase de liceu la Topolog, și e bine că 
sînt și în comuna Topolog, dar să fie mă
car două clase și în Măcin. Oricum, la Mă
cin avem condiții mai bune : liceu nou, 
internat cu peste 120 Tocuri, cantină, sală 
de sport, ateliere școală, și în toată a- 
ceaștă bază de învățămînt și educație în
vață 30 de elevi de liceu.

— Primăria a întreprins ceva în a- 
ceastă direcție ?

.— Am făcut intervențiile necesare la 
Inspectoratul școlar județean : tovarășii 
de la inspectorat s-au scuzat, ne-au spus 
că mai mult nu pot face pentru noi. De 
acord, dar cînd s-a întocmit" structura în- 
vățămîntului tulcean puteam să fim și noi, 
ca oameni politici, măcar întrebați, con
sultați.

— Deputății vă ajută ?
— Sint colaboratorii cei mai apropiat! ai 

primarului, iar activiștii organizațiilor 
F.D.U.S. sînt activiști de bază. Există în-" 
treceri tacite între deputați, îi simt eu : 
fiecare dorește ca în circumscripția lui să . 
fie cele mai frumoase grădini, străzi, fa
țade, .curți. Asta exprimă dragostea lor . 
pentru orașul lor.

— Ce obiective noi ați realizat în ul
tima vreme ?

— Liceul cu 120 locuri, cu toate dotă
rile, o autogară modernă, stadion de di
vizia A, prin , muncă patriotică, spital cu 
250 paturi și, fapt care ne nemulțumește, r 
cite un bloc frumos pe cincinal.

— Cum vedeți dv. arhitectura acestui 
antic și modern oraș ?

— Am dori mult să se realizeze obiecti
vele cuprinse în schița de sistematizare a 
orașului, aprobată de secretarul general 
al partidului, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu ; măcar în ce privește centrul 
civic, care va fi o adevărată bijuterie. în 
același timp,’ mă surprinde un fapt : nici 
un proiectant, care a proiectat pentru Mă
cin, nu s-a gîndit la faptul că orașul este 
legat în mod existențial, să ne exprimăm 
astfel, de acești munți de granit, nu a 
introdus în, arhitectura orașului elemente 
de arhitectură din acest material, care e 
și. foarte ieftin, și foarte frumos, și se 
află doar la cîteva sute de metri. Argu
mentul nostru principal îl constituie fap
tul că arhitecții de la Munchen au ape
lat la granitul de la Măcin, pentru înno
bilarea satului olimpic ; cu granit din Mă
cin s-au pavat multe străzi din Moscova, 
Viena, din alte mari orașe ale Europei, 
în Măcin însă un singur locuitor, care își 
construiește acum casă cu nivel, folo
sește granitul. Arhitecții, proiectanții 
noștri apelează la soluții stas, fără să 
țină seama de resursele materiale, locale, 
apelează la fier-beton, ciment și alte ma
teriale deficitare pe economie, Situată pe 
artera principală, casa la care s-a folo
sit granitul apare ca izvorită parcă din 
inima Locului. Asta ar face, din orașul 
nostru, mă gîndesc eu, unul dintre cele 
mai originale orașe din județ, poate chiar 
din țară. . ,

N. GRIGORE MÂRAȘANU ■

Cu simful datoriei fafâ de cetâfean

Cine are „bătrîni" crește și alții!
Vorba românească spune : cine n-arc 

bătrîni, să-și cumpere ! N-am aflat nici-’ 
odată ce fac cei ce au. Din experiență 
recentă, în trecere prin Sibiu, putem 
spune încă o dată că rolul acelor doriți 
„bătrîni" rămîne unul extrem de impor
tant în continuare, cu imensă atitudine 
benefică asupra întregului colectiv de . 
muncă. Unitatea la care ne referim se 
numește Filiala „Dacia-Service" Sibiu și-' 
poate numai întîmplarea, ori chiar pri
ceperea dînșilor, a făcut ca numărul „bă- 
trînilor" să fie aici mai mare ca.de obi
cei, alături de foarte numeroșii tineri, 
abia inițiați în tainele meseriei.

In fapt, la înființarea unității, lucru, 
petrecut în 1978, inginerul Gheorghe Bo
ghici, astăzi șeful filialei,, nu conducea 
decît un modest punct de lucru, cinci sau 
șase oameni cu totul, veniți prin tran- 
ifer de la Cluj-Napoca. După numai 
cîteva luni, însă, a preluat și oamenii a- . 
:elierului de reparații capitale aparținînd 
le Industria locală sibiană, circa 90 la 
zremea respectivă, meseriași hîrșiți în 
•eparațiile de Ford-Molotov ori de ZIS 
,cu aripile pătrate", camioane grele și 
nașini pe care nu le mai .găsim azi pe 
losele, bază de unde „recalificarea" în 
nașini „Dacia" n-a mai ridicat, efectiv, 
lici o problemă. între timp, de atunci 
ncoace, unitatea a crescut văzînd cu o- 
:hii, s-a mutat într-un nou sediu, a că- 
»ătat alte 6 unități în subordine, acțio- 
lînd pe raza a două județe, iar numă- 
ul oamenilor muncii a trecut de 450. 
Jar există totodată 25 de „bătrîni" avînd . 
> vechime de peste 25 de ani, practic in 
icelași atelier, cu o experiență de neîn- 
ocuit încă, adevărații stîlpi ai unității. „A- 
:ești tovarăși, ne spunea inginerul Gheor

ghe Boghici, „veterani", cum le mai zi
cem noi, sînt ca niște adevărate nuclee, 
în jurul cărora îi grupăm pe absolvenții 
școlii profesionale auto, ori alți tineri, 
formați în cadrul filialei noastre, prin 
cursuri de calificare la locul de muncă. 
Avem un număr de peste 80 de tineri 
care au absolvit această formă de califi
care în ultimii 3 ani de zile, iar trece
rea lor ulterioară, lingă „veteranii" de 
care am vorbit, nu le poate fi decît de 
un real folos, căci- bâtrînii noștri îi în
vață nu numai meserie, ci și felul cum 
trebuie să o respecte, comportamentul în 
societate, pe scurt îi fac oameni. Astăzi 
ne mîndrim cu o serie de astfel de tineri, 
cum sînt Figuli, Minciunescu, Bucur, 
Zakel, Arimie ori Cristea — cărora, nu 
peste mulți ani, le vom da lor tineri în 
grijă".

Dar cine sînt „veteranii", cum le spu
nea inginerul Boghici ? Se numesc Roth 
Alfred și Brad Ioan, maiștri, Bunea Ni
colae, tehnician, Rechert Mihai, Coșa 
Petru, Boaru Mihai, Cristea Ioan, Se- 
bestyn Geza, Dicu Victor, Ursache Gheor
ghe, Schazer Willi și Harl Giinther, me
canici, Bening Mihai și Bașa Ioan, tini
chigii, Vecerdea Nicolae, tapițer, Lisai 
Felix, electrician și încă alții, ei sînt cei 
care imprimă nota caracteristică a disci
plinei în producție, ca și calitatea lucră
rilor practicate. Argumentele, în această 
direcție, ale calității asistenței service, sînt 
în principal evidenta mulțumire a clien- 
ților, lipsa reclamațiilor („una singură în 
3 ani, ne spunea șeful filialei, și aceea 
pentru lipsa temporară a unei piese a- 
parținînd autoturismului ARO 10"), ca 
și mîndria de a fi căutati uneori de la 
mari distanțe, din județe învecinate sau 

mai depărtate, de către oameni care do
resc o reparație de cît mai înafE pro
fesionalism și competență. Prin tradiție, 
în fiecare vară unitatea sibiană organi
zează o ’ festivitate de sărbătorire a aces
tor „bătrîni", cărora le aduce prinosul de 
mulțumire pentru ceea ce au făcut și 
încă fac, în continuare, în interesul fi
lialei. Anul acesta, am aflat, festivita
tea a avut un caracter mai aparte, s-au 
împărțit plachete și diplome, s-a făcut 
un tablou cu fotografiile sărbătoriților, 
dată fiind împlinirea unui număr rotund 
de ani de meserie, un sfert de veac (cel 
puțin) în slujba aceleiași meserii. In 
fapt, tehnologul Bunea Mircea are 33 de 
ani de cînd o practică, deși de „Dacii" 
nu se ocupă decît din 1970 încoace. „Ma
șinile, ne spunea dînsul, devin tot mai 
complexe, mai gingașe, aș zice. Un om, 
un meseriaș adică, niciodată nu învață 
destul, mereu mai e ceva de învățat, ceva 
nou. Dacă vreți, e ca-n medicină, nici
odată nu știi totul ! Sigur, „pacienții" 
noștri, autoturismele, nici nu pot vorbi, 
iar diagnosticul îl pui din știință, dar și 
din practică". Desigur că mai tinerii lu
crători ai filialei au ascultat foarte atent 
istoriile povestite la cabana Poiana 
Neamțului, amintirile depănate de către 
cei „bătrîni" la sărbătorirea amintită, 
dar și planurile de viitor. Astfel, Boaru 
Mihai, mecanic autodidact, a pus la punct 
un tester electronic la care lucrează de 
mulți ani, a adus îmbunătățiri în SDV- 
istică, permițînd lucrări de calitate, iar 
mai de curind a pus la punct și un apa
rat de verificat și reglat unghiuri, rezol- 
vînd o problemă care aparent nu părea 
a fi depășită decît prin importul apara
telor similare. Prototipul astfel născut, 
mai simplu și mai eficient, a căpătat nu
mărul 01/1983 — „Dacia-Service" Sibiu. 
Reprodus pe scară largă, aparatul ar 
putea intra curînd în dotarea tuturor u- 
nităților din țară.

Dincolo de toate acestea, să remarcăm 
că filiala sibiană și-a îndeplinit mereu, 

an de an, lună de lună, cum se spune, 
toate angajamentele de producție. Doi 
ani la rînd, „Dacia-Service" a ocupat lo
cul I pe municipiu în întrecerea între u- 
nitățile socialiste, iar rolul oamenilor 
despre care am vorbit aici a fost fără 
îndoială unul de seamă în această reu
șită. Trecînd prin unitate am văzut și 
am admirat preocupările conducerii filia
lei, de la atelierul de recondiționat piesa 
din „familia Dacia" (axe planetare, 
chiulase, rezervor benzină, radiatoare, 
arbori cotiți, amortizoare, arcuri de sus
pensie, punți spate etc.), pînă la atelierul 
de... producere a pieselor de schimb 
auto : cămăși de cilindru, coliere, gar
nituri și alte articole din cauciuc etc. 
Există un atelier specializat în service 
pentru utilaje uzinale „Balcancar", post 
garanție, iar un altul se ocupă cu dez
membrări ale mașinilor casate (75 de 
autoturisme pînă în prezent), de unde se 
pot recupera o serie de piese încă uti
lizabile. Atelierul școală e foarte bine 
pus la punct, beneficiind de aparatură 
de înaltă precizie, alți circa o sută de 
tineri fiind trimiși pentru specializare în 
„gama Oltcit", la Pitești. Este o regulă 
a unității ca oricare om din ea să urmeze 
mâi întîi un curs de perfecționare, spre 
a fi promovat, și aici ne aducem aminte 
de vorbele tehnologului Bunea Mircea, 
om cu 33 de ani de meserie, care zicea 
că niciodată nu poți spune că ai învățat 
de ajuns. Iar dacă un „veteran" zice 
asta...

Oricum, ăm aflat ce se întîmplă cînd 
cineva are „bătrîni". Ne-a spus-o chiar 
Gheorghe Boghici, șeful filialei sibiene, 
om de excepție într-o meserie grea, preo
cupat permanent de ridicarea nivelului 
calitativ al lucrărilor și, implicit, al celui 
profesional al tuturor oamenilor aflati 
în subordine. Pe lingă ei cresc alții, 
care vor deveni la rîndul lor „bătrîni", 
niște „bătrîni" pe care desigur alții și-ar 
dori să-i cumpere...

DUMITRU GRAUR ■
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Viața României

La „Antibiotica" lași

Cercetarea științifică, un mod
de a face industrie

Acolo unde se termină vestitii 
Tătărași, cînd ultima casă cu 
prispă moldovenească și galerii 
învăluite în viță sălbatecă rămî- 

ne în urmă, eliberîndu-ne de nostalgii și 
amintirile istoriei, din tipsia unei cîmpii 
răsar brusc cîteva clădiri ultramoderne pe 
frontispiciul cărora scrie înalt „Antibio
tice" Iași. Cu simbolul de marcă FA, cu-: 
noscut internațional, oferind depline ga
ranții pentru medicamentele și pro_dusele 
pe care le furnizează. (La Saloanele in
ternaționale ale chimiei de la București 
am avut ocazia să constatăm faima de 
care se bucură, numeroși reprezentanți 
ai unor firme reputate în industria far- 
Tnaceutică mondială — din Elveția, R.F.G., 
Franța, S.U.A. — vorbindu-ne despre co
laborarea, vizitele de lucru ori medica
mentele pe care le importă de la „Anti
biotice" Iași). Deși o marcă se cîștigă 
greu și îi trebuie timp pentru a se im
pune, fabrica ieșeană și-a cucerit-o des
tul de repede, cu toate că abia peste doi 
ani — în 1985 — va împlini 30 de ani de 
existență, 30 de ani de cînd s-au săpat 
fundațiile primei secții, 30 de ani de cînd 
s-a elaborat prima șarjă de Penicilina G, 
Înscriind România printre puținele țări 
din lume care la ora aceea produceau 
antibiotice. Și-a cucerit destul de repede 
marca și renumele deoarece, la fel de ra
pid, odată cu propria sa dezvoltare (ajun- 
gînd azi să-și cvadrupleze producția și 
secțiile de fabricație) a abordat cu con
secvență domenii de ultimă oră ale me
dicamentului, trecînd foarte, repede de la 
Penicilina G, la generația a Il-a de anti
biotice, la fabricația streptomicinelor, a 
tetraciclinelor, eritromicinei, penicili
nei V, penicilinelor retard, a celor de se- 
misinteză și a numeroase alte game de 
produse farmaceutice „la zi", înscriin- 
du-se din start și menținîndu-se in cursă 
cu ceea ce se petrece pe plan internațio
nal în domeniul care a revoluționat tera
peutica medicală și industria farmaceuti
că numit antibiotice ca și cel pentru în
lăturarea efectelor negative la care a dus 
excesul de antibiotice.

Acest renume l-au dat fabricii numele 
unor oameni, unor specialiști pe care în
săși fabrica i-a creat în autodezvoltarea 
sa, oameni pentru care cercetarea și pro
ducția sînt inseparabile, sînt doi versanti 
®a aceleiași munci de fiecare zi.

Trei dintre aceștia, a căror bio
grafie și viață trăită este parte 
și sumum din biografia anti
bioticelor românești, se numesc 

Minodor Cojocaru, Ion Moldovcanu, Ne- 
culai Bartic. Ingineri chimiști. Ajunși șefi 
de secție, plecati de la aceeași linie de 
start, de la operatori chimiști. Și dincolo 
de linie, plecati din sate românești, unde 
lăsau părinți și frați țărani, care îi învă
țaseră tenacitatea, tenacitatea care naște 
dăruire și pasiune în muncă,, care înnobi
lează competența, care generează idei, vo
ința și forța de a te lupta pentru ele. Toți 
trei au urmat (la seral sau la zi, întreți
nuți de fabrică) studii superioare de chi
mie, revenind la matcă, revenind cu as
pirații și ambiții mari. Ingineri pe umeru 
cărora s-au pus nădejdi și răspunderi și 
mai mari, firește, decît atunci cînd erau 
muncitori, ingineri care au preluat secții 
după secții, de ..la țăruși", de la fundații 
și le-au dus pînă s-au impus pe piața 
medicamentului.

„Cercetarea științifică este la noi, spune 
inginerul Minodor Cojocaru, într-o indus
trie ca a noastră, un mod firesc de a face 
producție, altfel nu te poți achita de me
nirea de a fi util stării de sănătate a oa
menilor". Pe prim plan, în toată lumea 
lupta se dă în industria farmaceutică nu 
atît pentru impunerea unui număr cit 
mai mare de medicamente, ci mai ales 
pentru tehnologiile de fabricație, pentru 

ca acestea să asigure puritatea și calită
țile cele mai înalte unui medicament. „O 
tehnologie, ca și o operă de artă (care și 
ea include o tehnică) nu este niciodată 
perfectă, dar mereu perfectibilă". In Sec
ția a Il-a Streptomicină, unde a lucrat un 
număr important de ani, inginerul Mino
dor Cojocaru alături de inginerul Venia
min Munteânu (șeful de secție care intui
se capacitatea tînărului său coleg și-i 
dădea mereu să se gîndească „pînă mîi- 
ne“ la o problemă, să-i găsească o soluție 
și să vină să i-o expună în pauza de 
prînz, la cantină) au pus la punct un 
„Procedeu nou, original, de extracție și 
purificare a streptomicinei", procedeu ce 
a impus foarte repede produsul românesc 
pe piața internațională ; streptomicină 
fiind primul antibiotic care s-a exportat 
(„atît în vrac, cit și condiționat"). Tre
cînd în cadrul Secției a IlI-a de semisin- 
teză (în 1977), deja maturul inginer preia 
imediat comanda socială de prelucrare 
superioară a Penicilinei G (sare de pota
siu) care începea să dea semne de „îm- 
bătrînire" pe plan mondial, metamorfoza
rea ei în alte produse superioare din 
punct de vedere al eficacității terapeutice. 
Se cercetează astfel, și se pun la punct, 
tehnologiile proprii pentru ampicilina, 
trihidrați, oxaceline și multe alte antibio
tice noi. Apoi, împreună cu alți colabo
ratori din secție și din cadrul comparti
mentului de cercetare uzinală, elaborează 
un „Procedeu original de fabricație a 
pentaclorurii de fosfor", produs absolut 
necesar, pentru scindarea, pe anumite 
trepte, a Penicilinei G, în vederea obți
nerii intermediarilor pentru ampicilină și 
alți derivati de semisinteză, produs care 
se importa la sume valutare extraordina
re și fără de care nu se putea produce 
nici unul dintre antibioticele moderne de 
care am pomenit. Necesarul era conside
rabil, de circa 90 de tone pe an. și era 
foarte greu de găsit pe piața internațio
nală. Acest import s-a înlocuit total, fă- 
cînd ca antibioticele românești să aibă un 
tot mai înalt grad de integrare, să în
corporeze un grad tot mai înalt de inte
ligență tehnică proprie, ceea ce le crește 
valoarea în competiția externă. Tot în 
această secție, este unul dintre principalii 
autori ai „Procedeului pentru fabricarea 
procain-penicilinei" — component de 
bază pentru gama Efitard, a penicilinelor 
cu acțiune retard, menținînd astfel cursa 
cu tot ceea ce se realizează mai nou în 
lume în sectorul antibioticelor.

In ultima vreme, cînd medicina lumii și 
în mod firesc odată cu ea farmacopeea 
internațională își întoarce fața, revine că
tre farmacia naturii, către tratamente și 
remedii naturale, „Antibiotice" Iași se 
conectează cu aceeași rapiditate, cu 
.aceeași receptivitate la noua linie, la 
noua tendință. O fabrică destinată să pro
ducă, așa cum o arată numele, cele mai 
înalt chimice medicamente, sintezele și 
șemisintezele cele mai complexe, mai so
fisticate, simte pulsul lumii și-și racor
dează propriul ritm în funcție de el ! Așa 
a apărut cea mai recentă secție — de ex
tracte vegetale, un profil aproape dia
metral opus față de cel de pînă acum și 
pe care puține firme și l-ar asuma, în- 
semnînd cu totul alte instalatii, alte teh
nologii, alți specialiști, alte laboratoare... 
Totul s-a pregătit „din mers", dar cu 
efort. S-au elaborat noi procedee de fa
bricație, s-au pus la punct instalatii co
respunzătoare, ceea ce nu înseamnă că a 
fost ușor. „Am învățat împreună, ingi
neri și muncitori, chimiști, farmaciști, în
treg colectivul secției să obținem purifi
carea principiilor activi din cîteva plante 
de mare valoare terapeutică și de mare 
actualitate pentru practica medicală, și de 
aici, să punem la punct formulele unor 
medicamente absolut necesare în trata
mentul unor boli care, și la noi. ca și pe 

plan mondial, sînt de o mare răspîndire, 
iar remediile erau foarte costisitoare, 
fiind vorba de medicamente aduse din 
import, și nu în toate cazurile eficiente", 
precizează inginerul Cojocaru. Teza sa de 
doctorat, a unui chimist care vreme de 
peste 20 de ani se ocupase de antibiotice, 
se referă la „Studiul metodelor de anali
ză și control al alcaloizilor și glicozidelor 
din Herba Vinca minor" (iarba saschiu), 
cum i se spune popular. Extracția și pu
rificarea alcaloizilor din Vinca minor 
constituind și obiectul a două brevete de 
invenții acordate de OSIM. Unul — pen
tru extractul total, pentru obținerea de 
vinca pură (pe care Franța timp de 2 ani 
l-a importat în exclusivitate, nedorind să 
aibă concurenți), celălalt — pentru „Pro
cedeu de preparare a tratatului de ergo
tamină", tratatul de ergotamină fiind in
gredientul de bază folosit la fabricarea 
Cofedolului și a Bergonalului.

Dar, la ora actuală, secția de ex
tracte vegetale este spațiul de 
muncă și dc responsabilitate și 
„de multe probleme mari și 

mici", precum singur declară, a ingine
rului Ion Moldoveanu, omul care a par
ticipat lă elaborarea acelei prime șarje 
de Penicilina G, în decembrie 1965, șarjă- 
început al unei importante industrii a 
chimiei românești. După ce a pus pe pi-, 
cioare multe secții, poate tocmai pentru 
experiența și capacitatea sa organizatori
că a fost trimis să pună pe picioare și 
„secția cu profilul ei atît de inedit, cu 
tehnologii niciodată încercate și probate", 
de extracte vegetale. In 1973 i se săpau 
fundațiile, în 1978 își atingea parametrii 
proiectați. A fost, fără a fi cuvinte mari 
*un regal ingineresc», un regal al muncii 
și competenței colectivului nostru de la An
tibiotice Iași, spune cu emoție șeful de 
secție, colectiv care a fost anul trecut dis
tins Cu Ordinul Muncii clasa a Il-a, sin
gura întreprindere din ramură deținătoa
rea unei astfel de înalte distincții. Din 
1978 și pînă acum s-a ajuns să se obțină, 
șă intre în fabricație și să se pună la 
dispoziția medicinal, 14 produse farma
ceutice din extracte vegetale. în fruntea 
listei trebuie să notăm Ergoceps-ul. Me
dicament original românesc, brevetat ca 
atare. Rederginul nostru, adică. în sfîrșit, 
avem un medicament indigen, egal ca va
loare cu cele mai bune pe plan mondial 
pentru afecțiunile cardio-vasculare. și la 
noi, ca în întreaga lume, o maladie atît 
de răspîndită. Toate testele și experi
mentele clinice dovedesc că se află la 
același nivel de exigență din farmacopeea 
internațională. Munca de cercetare a fost 
intensă, de o mare rigoare și contra cro
nometru. în sfîrșit, am spune, unul dintre 
medicamentele de concepție proprie poa
te cu cea mai scurtă durată de la cerce
tare la producție și de la producție la pă
trunderea în rețeaua farmaceutică și te
rapeutică. (Fapt ce ar fi de dorit cu toate 
pe care practica medicală le-a validat 1). 
Este rezultatul travaliului unui întreg co
lectiv de oameni de la Institutul de cer
cetări chimico-farmaceutice din București 
și de la „Antibiotice" Iași, rezultat ce 
confirmă regula că o strînsă colaborare 
dintre cercetare și producție duce la rea
lizări certe, sigure și benefice pentru eco
nomia națională. S-a muncit pe două pla
nuri, pe de o parte, pentru obținerea al
caloizilor din cornul secarei, pe de alta — 
pentru aflarea solventului necesar ca sub
stanța activă să-și mențină calitățile, te
rapeutice și, totodată, să-și păstreze vala
bilitatea cel puțiji doi ani. „Solventul 
pentru prepararea soluției stabile de al- 
ealoizi — săruri din cornul de secară" s-a 
dovedit a fi original și este înregistrat și 
protejat, ca invenție de _către Oficiul Na
țional de Invenții și Mărci.

Din această materie primă-aur pentru 

industria farmaceutică, numită cornul se
carei, în secția condusă de inginerul Mol
doveanu se obțin- însă, numeroși derivați, 
și alcaloizi, fiecare constituind teme inde
pendente de cercetare, rezultînd în final, 
fie noi medicamente, cum este Cornhi- 
dral-ul .(Indicat în tratamentul de fond al 
migrenelor, în insuficiențele venoase pe
riferice, în hipotensiunea de diferite cau
ze, în distonii neurovegetative cauzate de 
alte boli, cum ar fi insuficiența severă 
hepato-biliară. Zona, herpes, parotidită 
epidemică, varicelă, etc.), fie materii pri
me pentru, o gamă largă de produse in
termediare (tartratul de ergotamină, er- 
gometrină maleat, metil ergometrină ma- 
ieat) ce se furnizează ca materii prime 
altor întreprinderi de profil din țară. Din 
Herba Vinca minor se obțin, pe lingă ex
tractul total (valutcns), un grup de 38 de 
alcaloizi. în urma unor studii și cercetări 
laborioase asupra fiecăruia, specialiștii de 
la „Antibiotice" Iași au ajuns la concluzia 
că cel mai valoros este unul singur, su
pranumit vincamina, cu proprietăți deose
bit de eficiente în oxigenarea sistemului 
nervos central, în general, pentru meta
bolismul celulei cerebrale și paracerebra- 
le, Farmacopeea noastră, iată, se îmbogă
țește, își mărește registrul de medicamen
te pe baza farmaciei verzi, a naturii, în 
care flora țării este deștul de bogată. Din 
Folia digitalis, prin alte cercetări, s-a pus 
la punct extracția la nivel industrial a 5 
importanți derivați, care deja se furnizează 
„Biofarm“-ului București pentru o gamă 
întreagă de medicamente. (Deși ieșenii și 
le-ar putea sintetiza singuri, ceea ce ar 
face secția mai rentabilă, dar așa a hotă- 
rît, nu se știe din ce motiv, centrala de 
resort !). Despre cercetare și punerea la 
punct a ceaiurilor medicamentoase in
stant, alt succes al secției, am vorbit în- 
tr-un articol de sine stătător.

Inginerul Nicolae Bartic, cel mai 
tînăr dintre cei trei, abia a tre
cut de 40 de ani, azi șeful sec 
ției a IV-a Tetraciclină, a avu 

un destin asemănător. Spre deosebire de 
confrații săi, a avut șansa de a fi foarte 
de timpuriu inventator și șansa — și mai 
rară — de a-și vedea imediat aplicat în 
producție proiectul de diplomă, chiar Ia 
terminarea facultății. A intrat la „Anti
biotice" Iași în 1962, ca muncitor. Mun
citor cu un liceu de chimie. Muncitor eu 
largi potente intelectuale si mai ales cu 
o mare dăruire, cu un mare atașament 
față de locul său de muncă. Ziua învață, 
noaptea muncește. A urmat Facultatea 
de chimie la cursuri de zi, fiind mereu 
omul de rezervă, înlocuitorul cui lipsea 
în schimbul de noapte. Fiind zilnic în fa
brica atît de tînără și care creștea mereu, 
eră în miezul lucrurilor, resimțea și trăia 
problemele ei, cunoștea toate barajele 
tehnice de care se lovea. Și dorea ca in
giner să le înfrîngă, să le rezolve. își ia 
singur ca temă pentru proiectul de diplo
mă rezolvarea uneia dintre asemenea di
ficultăți ce zdruncina echilibrul fabricii 
la acel moment, în 1972, „Obținerea me- 
ticilinci cristal monohidrat". Profesorii 
de la facultate, precum și specialiștii din 
întreprindere sesizează Că procedeul pro
pus de muncitorul-student nu numai că 
rezolva impasul tehnologic existent, dar 
avea caracter net de originalitate, nu ere 
specificat nicăieri în literatura de speti; 
litate. Depus la OSIM, se confirmă ca in
venție. în plus, meticilinul este primul! 
antibiotic de semisinteză ce s-a obținut 
în fabrica ieșeană. Tehnologia cu care 
întreprinderea încerca să-l producă era 
mai puțin tehnică iar produsul nu cores
pundea exigențelor, parametrilor obliga
torii farmacologici. Din 1972 și pînă as
tăzi, procedeul Bartic este valabil, a ră
mas valabil, a rămas modern, ca dovadă 
că meticilina noastră a avut și are suc
ces la export.

De atunci, o idee se cheamă pe alta. în 
fiecare an inginerul Bartic aduce contri
buții notabile la perfecționarea tehnolo
giilor, la îmbunătățirea calității produse
lor cu marca FA.

O marcă a tuturor, o marcă a inteli
genței, a competentei si mai ales a dra
gostei, a devotamentului.

CICI ÎORDACHE-ADAM ■

Noi, romanticii
Mihai Molnar are acrul unui adolescent 

cuminte. Un zimbet parcă ușor încurcat îi 
cuprinde chipul dînd ochilor o lumină 
blîndă, iar cînd vrea să se-ncrunte spre 
a-și sublinia o nemulțumire, și-asta se-n- 
tîmplă doar cît o străfulgerare, sprînce- 
nele refuză să se-mpreune, lumina aceea 
pune iar stăpînire pe chipul lui și-i înflo
rește zîmbetul. Moțăie ușor din cap și-apoi 
tace preț de cîteva minute, după care un 
„No I" pune capăt momentului de încor
dare și se poate trece la treabă.

L-am cunoscut cu mai bine de doi ani 
în urmă, pe Șantierul național al tinere
tului de la Zalău, într-o zi de ger cumplit 
— erau minus 25 de grade — în primele 
zile ale lui ianuarie. Mi-a întins o mînă 
fermă, contrastînd frumos cu vorba lui 
domoală de ardelean, și s-a prezentat 
mîndru : „îs comandantul Șantierului na
țional al tineretului, activist al C.C. al 
U.T.C.". M-a măsurat din ochi, mi-a fă
cut rost de-o șubă îmblănită, mi-a dat 
mănușile lui și am ieșit pe șantier. Abia 
în acel moment am realizat că nu dura
seră nici zece minute preparativele ți 
aveam mult mai tîrziu să aflu că biroul 
Iui de comandant de aceea e atît de cu
rat — nu stă acolo și nici musafirii nu-i 
ține mai mult de-o cafea, cît să se dez
ghețe de pe drum, dacă au venit să cu

noască șantierul. Din biroul lui n-ai ce 
cunoaște. Decît, doar, cum se ceartă el la 
telefon — ei, da, se ceartă, așa, cu vorba 
lui domoală de ardelean, dar fermă ! — 
pentru utilaje. Trustul nu-1 ajută totdea
una. Sau, mai bine-zis, îl ®jută numai 
cînd la ei stau. Și stau pentru că mai e 
cîte-o zi de sărbătoare și oamenii nu-s 
la lucru, mai pleacă pe-acasă și nu vin 
vreo două-trei zile. Ei, și în astfel de 
împrejurări. își aminte.se și dînșii că uti
lajele nu-s făcute să stea. Dar o macara, 
cînd ai de montat cîteva zeci de stîlpi de 40 
de metri la banda transportoare de căr
bune, e mană cerească ! O primiseră, deci, 
pentru cîteva zile, cît macaragiul trustu
lui e acasă pentru revelion, și trag tace 
zi și noapte ca să-și ducă treaba pînă la 
capăt. îi văd cum taie, pur și simplu, 
gheața, o topesc cu foc, usucă apa cu cîr- 
pe și sudează. E o echipă condusă de-o 
fată și mă rușinez cînd văd că pe mine 
șuba și mănușile nu mă ajută să uit că 
toate astea se întîmplă la minus 25 de 
grade-!

îl reîntîlnesc acum pe Mihai Molnar pe 
Șantierul național al tineretului de la 
Drobeta-Turnu Severin. Mă uit la el cum 
arată și tunsoarea școlărească, cu un ciuf 
rebel pe sub cască, cu o cămașă cu mî- 
neci scurte, cu același zîmbet ușor în
curcat mă fac să-l cîntăresc tot ca pe-un 
adolescent romantic. Stăteam la poarta 
din drum la intrarea în șantier și—1 aștep
tam pentru că fuseserăm avertizați : cu 
Dacia nu se poate intra, trebuie să vină 

să vă ia cu o mașină cu dublă tracțiune, 
altfel nu se poate de noroi !

Coboară dintr-un camion mare și nu 
vine cu mina goală — ne aduce niște ciz
me cu care să putem merge prin șantier, 
îmi întinde mîna de bună vedere și în
cepe să-mi vorbească parcă de unde ră- 
măseserăm de data trecută, parcă nu tre
cuseră mai bine de doi ani jumătate : șu
bă aveam dai bluze subțiri n-am, și-acum 
îs 25 de grade, da’ plus ! Băieții lucrează 
dezbrăcați — acolo, sus, pe schelă îți fier
be sîngele-n vene ! — dar pînă ieri am 
avut niște ploi de credeam c-o să ne ia 
la vale. Și azi o să plouă, dar aici nu-i ca 
dincolo, am tot ce-mi trebuie, toate-s ale 
noastre și nu stăm nici o clipă. Nici acolo 
nu stăteam cînd ne lipsea utilajul, tre
ceam cu toții la altă treabă. Băieții au 
mai multe calificări și pot oriei nd lucra 
orice. Tot așa și acum. Am luat totul de 
la zero și tot ce vedeți e făcut numai în- 
tr-un an de zile. (Nici nu-1 întrerup, ne 
tragem cu toții cizmele, urcăm in camion 
și mergem în șantier, îl las să vorbească 
în felul lui molcom și mîndru, dar nu pot 
să nu constat că a devenit mai vorbăreț, 
mai puțin „ardelean" !). Pe 3 mai anul 
trecut nu era nimic aici, cu excepția gro
pilor pentru fundația de la cazan și de 
la coșul de fum. Acum, tot ce se vede, 
clădiri, montaje, circulație de mașini dînd 
pulsul șantierului e semn că n-a trecut 
degeaba un an de zile. Anul ăsta e pen
tru noi prilej de două aniversări : un an 
de existență a Șantierului național al ti

neretului — cel mai tînăr din tară — de 
la Centrala termoelectrică Drobeta-Turnu 
Severin și 35 de ani de la crearea prime
lor șantiere ale tineretului. Ne prezentăm 
eu un bilanț fructuos. Să vă spun doar cî
teva realizări : am predat deja la bene
ficiar primul obiectiv — depozitul de 
echipamente — în devans față de termen, 
sau că anul trecut aveam în plan de rea
lizat lucrări de construcții montaj în va
loare de 48 de milioane, iar în cinstea 
Conferinței Naționale a partidului am 
raportat realizarea a 102 milioane. în timp 
ce anul acesta avem 245 de milioane ?! Se 
vede cu ochiul liber ! Dar, ce așevrea să 
se rețină este cum s-au făcut toate astea. 
Vedeți, eu am văzut cîteva filme docu
mentare despre primele șantiere ale tine
retului, cum se lucra în ’48, când se folo
sea lopăta, roaba, tîrnăcopul. Au trecut 33 
de ani ! Brigadierul s-a maturizat foarte 
mult ! Dacă atunci, din ceea ce am văzut, 
se făcea mai mult muncă necalificată, la 
ora actuală partidul, conducerea supe
rioară de partid ne-a încredințat un obi
ectiv deosebit de complex ; brigadierii de 
azi au mai toți liceul industrial, pregăti
rea lor profesională a crescut. Iată, deci, 
partidul și-a pus o încredere extraordinar 
de mare în noi ! în noi, romanticii, cum 
aș zice, sau cum ne-a denumit secretarul, 
general al partidului, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu, și are foarte multă dreptate 
dînsul ! Pentru că nu-i ușor ce avetn noi 
de făcut !

JEANA GHEORGHIU ■
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O caroserie „Dacia 1300“ din fibre de sticlă?
Trei tineri ingineri mecanici din Făgă

raș au visat un automobil „Dacia 1300“ cu 
o caroserie realizată în proporție de 
50 la sută din rășină armată cu fibră de 
sticlă, în locul celor obișnuite. Implicații 
tulburătoare, deoarece se deschide calea, 
în special prin reducerea coeficientului de 
aerodinamicitate, spre reducerea spectacu
loasă a consumului de combustibil, (poate 
chiar pînă la circa 5,5 litri/90 km/oră), și 
spre alte economii nu mai puțin impre
sionante.

Discutînd cu inginerul Constantin Chir- 
toacă am fost impresionat de entuziasmul 
caracteristic vîrstei, dar și de pasiunea 
pentru meserie și competența profesio
nală (este și doctorand). Din păcate, nu 
i-am putut întîlni și pe cei doi colegi 
inginerii Dorin Barbu și Mircea Oană, 
repartizați după absolvirea politehnicii 
brașovene la Tîrgoviște și, respectiv, la 
Gheorgheni. Visul lor s-a născut pe băn
cile facultății, dar nu l-au abandonat. 
Dimpotrivă. Așadar, ar fi vorba de o 
„Dacie 1300“, aceeași și totuși alta, nimic 
schimbat la motor, totul, sau aproape 
totul modificat la caroserie, la care se 
adaugă o serie de îmbunătățiri funcțio
nale, mărind confortul, securitatea și efi
ciența. Ne grăbim să răspundem la între
bările dv. nerostite și la eventualele o- 
biecții :
• Constantin Chirtoacă lucrează la 

șus-numita secție din Făgăraș, atelierul 
IV de proiectare, a întreprinderii me
canice Brașov. Directorul fabricii din 
Făgăraș, inginerul Traian Lincariu, ingi- 
nerul-șef Traian Gavrilă și șeful .atelie
rului IV de proiectare, inginerul Ilie 
Brașoveanu. l-au înțeles și i-au permis 
să continue cu definitivarea modelului. 
Așadar, la ora actuală, șase ingineri 
'autorii, precum și specialiștii mai sus 
itați) sînt de părere că la baza ideii 

stau realități, și nu himere. Desigur, ni
meni nu garantează dinainte succesul, ei 
susțin doar că merită încercat și că 
există bune șanse de reușită. Dacă s-ar 
știe totul de la început, fără încercări și 
experimentări, atunci despre ce noutate 
ar mai fi vorba ? ! Noul, tocmai de 
aceea se și cheamă astfel, fiindcă ascunde 
necunoscutul, neprevăzutul, care trebuie 
„dominate", nimic realmente inovator nu 
se poate realiza în tehnică fără o anu
mită doză de risc. Afirmație banală, 
pentru care ne cerem scuze, dar pe care o 
reamintim, întrucît, uneori, se mai uită...
• Am discutat și cu șeful atelierului 

jde proiectare IV, inginerul Ilie Brașo
veanu, care ne-a confirmat că soluția 
preconizată se poate dovedi eficientă 
din punct de vedere economic și reali
zabilă tehnic, dar întreprinderea me
canică Brașov nu dispune de tehnologie 
șl ds dotări adecvate, deci prototipul, 
aflat în stare avansată de execuție, nu 
poate fi terminat și ideea riscă să se 
împotmolească. Fabrica nu are fonduri 
alocate în acest scop, ea avînd alt profil 
de activitate (tractoare).

• Proiectul nu pune probleme legate de 
Importuri, dimpotrivă poate contribui — 
se afirmă — la diminuarea lor, și tot
odată nu se nasc probleme în legătură 
cu brevetarea, fiind vorba de so
luții constructive, nebrevetabile, unele 
de acum folosite — sub o formă 

sau alta — de marile fabrici de 
automobile de pe glob. Fiecare idee 
în parte poate nu este nouă, integrarea 
lor implică însă, firesc, o gîndire originală, 
și tocmai ea merită apreciată, cîntăriță și 
încurajată.

L-am rugat pe inginerul Chirtoacă Bă 
ne descrie ideile sale, fără a intra însă 
în amănunte prea tehnice. Iată, deci, 
după opinia sa, avantajele noului tip.
• Pentru reducere consumului de com

bustibil, toate țările producătoare de 
automobile urmăresc să îmbunătățească 
așa-numitul coeficient CX de aerodina
micitate (rezistența la înaintare datorită 
frecării cu aerul). La „Dacia 1300“ el este 
de 0,47—0,48 ; la noul model : 0,31 — 0,32 
(cifra exactă urmează să se stabilească 
prin testări). Aceasta (și alte îmbunătă
țiri arătate în continuare), ar putea con
tribui la micșorarea consumului de com
bustibil, poate chiar pînă la 5,2—5,5 litri/ 
90 km/oră.
• Ansamblul din față al „Daciei" este 

compus din capota de fa^ă, aripa dreaptă 
si cea stingă, masca inferioară, grătarul 
de ventilație, ornamente exterioare, cu 
un preț de cost de circa 4 000 lei, dar 
utilizîndu-se o capotă de fibră de sticlă 
armată cu rășini, el ar scădea la aproxi
mativ 1500 lei — o diferență substan

țială. Materialele necesare se produc 
toate în țară. în momentul de față, pen
tru confecționarea matrițelor necesitate 
pentru producția „Daciei 1300“, o parte 
din materiale se importă. „în soluția 
noastră s-ar elimina utilajele și mîna de 
lucru reclamată pentru confecționarea 
celor cinci subansamble".

• înlocuirea tablei cu rășina armată 
cu fibră de sticlă ar scădea și greutatea 
autoturismului, deci și greutatea/cal pu
tere, de unde economisirea, combustibi
lului.
• Pe noul autoturism s-ar monta cîte 

o bară parașoc, în față și în spate, con
fecționată tot din rășină armată cu fibră 
de sticlă. Prețul de cost al unei bare de 
metal este de 1 200 lei, dar la cea reali
zată din fibră de sticlă el nu ar întrece 
400 lei. în plus, s-ar economisi metal, 
inclusiv nichelul deficitar, folosit pentru 
protejarea barei împotriva coroziunii și 
care se importă. Alt avantaj : după un 
impact, bara (în noua variantă) se poate 
lesne recondiționa cu rășină și reda în 
exploatare cu aceleași proprietăți func
ționale, dar o bară de protecție „Dacia 
1300“ lovită în cele mai multe cazuri, nu 
se recuperează.
• Se aduc îmbunătățiri Ia portiere, 

ventilația interioară se efectuează forțat 
cu ajutorul unor difuzoare de aer orien- 
tabile, iar pentru confortul interior scau
ne anatomice, reduc riscul în cazul unei 
accidentări ; la geamul din spate se 
montează un sistem de protecție împo
triva orbirii conducătorului (cu celulă 
foțpelectrică sau un sistem rigid cu grilă. 

din rășină armată, tot cu fibră de sticlă). 
Eliminarea minerului la uși, printr-un 
sistem de prindere cu mîna prin profi
larea marginii de ușă, ar micșora și pre
țul de cost, și coeficientul rezistență a 
aerului.

— Dacă am fi dotați în mod corespun
zător — ne-a declarat inginerul Ilie Bra
șoveanu la 18 august a.c. — toate sub- 
ansamblele mai sus-citate le-ar pute* 
produce chiar Fabrica de mecanică fină 
și prelucrare mase plastice Făgăraș. 
Avem experiență în domeniu, întrucît în 
prezent producem subansamble și piesa 
de mase plastice pentru tractoare. Cu 
întreprinderea de autoturisme Pitești am 
mai colaborat. Cu alte cuvinte, totul 
depinde de un contract. Dacă, însă, sa 
consideră mai eficient, „ideea“ poate fi 
preluată, total sau parțial, și de alta 
unități din țară. Esențial este ca să mi 
se piardă...

— Marea mare dorință — intervine din 
nou inginerul Chirtoacă — ar fi și <s 
colaborare cu Fabrica de pompe de injec
ții Sinaia pentru a studia posibilitatea 
unui motor turbo, care ar mări numărul 
cailor-putere cu un spor neglijabil al 
consumului de combustibil. Dar problema 
motorului este cu bătaie mai lungă, 
deocamdată în atenție și de imediată 
actualitatea se află îmbunătățirile con
structive simple și ieftine de care vor
beam mai înainte și care nu necesită 
nici un fel de schimbări la motor.

— Care este stuația actuală ?
—- Un sprijin deosebit l-am primit de 

la tovarășul director -Traian Lincariu și 
de la tovarășul director Ion Constanti- 
nescu de la I.U.C. Făgăraș, care ne-au 
furnizat acele materiale pe care le pu-' 
teau procura, dar am întîmpinat greutăți 
obiective și lucrarea a stagnat. La 
începutul anului m-am transferat de la 
uzina „Tractorul" Brașov la FMFPMP 
Făgăraș, hotărît fiind să reiau proiectul, 
dar, din motivele mai sus arătate, totul 
se află în impas. Pur și simplu, doar pe 
bază de entuziasm și bunăvoință nu mai 
putem progresa.

în context, aportul „Flăcării" s-ar 
putea dovedi util, din coloanele revistei 
întreprinderi potențial .interesate — in 
primul rînd întreprinderea de autoturisme 
Pitești, dar nu numai ea — aflînd de 
inițiativa tinerilor ingineri din, Făgăraș. 
Există în țară și atitea autoservice-uri 
„Dacia“ utilate ca adevărate fabrici, bu
năoară cel din Timișoara, mereu deschis 
la nou și colaborind fructuos cu politeh
nica timișoreană... Esențialul este să se 
inițieze, pe o cale sau alta, o colaborare, 
un contract.

Este posibil ca unele din ideile lut 
Constantin Chirtoacă să se găsească de 
acum, fără ca el să știe, în atenția sau 
chiar pe planșetele întreprniderii din 
Pitești, dar de ce să nu admitem și 
posibilitatea că măcar unele din soluțiile 
sale să fie mai eficiente din punct de 
vedere economic și tehnic? Convingeți-vă 
printr-un drum la Făgăraș, nu la capătul 
lumii 1

LIONEL NIȚESCU |

Poeți din 
Satu Mare

Fără-ndoială, există în acest mo
ment, la Satu Mare, o grupare litera
ră tînără, fără precedent în istoricul 
acestui nord îndepărtat de (ară. Scri
itori de prestigiu ai acestei țări au 
emis judecăți de valoare despre mul(i 
dintre ei. Unii dintre ei au editat 
cărți. Alții sînt pe cale s-o facă. Dacă 
am preferat să facem această selecție 
nu neapărat din rîndul acelora care 
au cărți la ora asta, este și pentru a 
surprinde continuitatea acestui feno
men. Și, fiindcă am pomenit de o 
grupare literară tînără, voi reține un 
pasaj din cartea poetului Adrian 
Făunescu, „De la Barca la Viena și 
Înapoi", pentru că, realmente, sur
prinde în datele sale esențiale acel 
fenomen de cultură românească tî
nără, aici, în Nord, despre care anterior 
aminteam : „Dealtfel, să nu uit să sem
nalez fenomenul cel mai semnificativ 
al nordului transilvănean. O formida
bilă explozie creatoare, caracteristică 
nu numai poeților tineri, ci și colec
tivităților sătești (...) și artei plastice 
și teatrului. Am întîlnit la Satu Mare 
cea mai coerentă mișcare culturală, 
cea mai diversă și mai emoționantă 
dintre toate cele pe care le-am cer
cetat în anii din urmă".

Sînt pc deplin convins că tinerii 
scriitori sătmăreni au conștiința înal
tei lor meniri. Știu bine ce apasă pe 
umerii lor, ca mesageri ai unui anu
me spațiu de cultură și spiritualitate 
românească. Cu viersul bine măies
trit, cu slova lor de foc și de îmbăr
bătare ei sînt chemați să lumineze 
această Fereastră dinspre Nord a Ca
sei.

DORIN SALAJAN ■

Alunecă iarba
Alunecă iarba de pe privirile mele 
Rămîne în urma ei un drum lung 
Care duce la stele.

Alunecă stelele de pe cer
Pînă rămîne în urma tor un soare enorm 
Prin care trec niște crengi uscate 
Intr-o altă natură»

Alunecă umbra unui cuvînt 
Peste umbra unei cetăți 
Din care ies și intră intîmplări 

nenumărate
Și oameni nenumărați.

Alunecă în mine un cinice 
Ce-mi umple ființa 
Cu sunete de pe o altă planetă.

Ion Baîas

Emoție
Pe domeniile noastre griul s-a ivit. 
Lasă-I să mi se suie copăcel în circă, 
și de mă clatin ar fii că-4 neobișnuit 
ori că nu-mi revin din emoție încă. 
Sîntem zgîlțiiți ca ușa din tîțîni, 
amintire fremătindă ni-e și gura 
umblînd așa cu griul peregrini, 
prin păienjenișuri înstrunindu-1 lira. 
Cînd zorii se despart de noi, cînd arde, 
eînd ne anunță cîmpiile cutare 
ne numărăm și mergem mai departe 
veghindu-ne sorocul cu răbdare.

Ioan Bran

Un glas integru și derutant
O, ce pot înțelege in destula 
și lunga mea viață ? 
ce pot uita ? ce pot ascunde ? 
Din fiecare tremurare 
scad un fel de ocean, 
învăț să mă dărui furtunii 
unde arborii se prevestesc 
in clopote, ca santalul. 
Distanțele părților sînt aceleași, 
invocă un ecou, disociază un țipăt, 
un glas integru și derutant, 
incit, acum, toate se pot asculta, 
toate se pot cuprinde 
eînd șerpii alunecă întunecați 
sub coapsele tale de porțelan.

Vasile Mie

Tata
Cînd s-a dus El, oamenii puneau 
Tei pe la porți ! Și clopotul
Din satul acela ca de furtună bătea.„ M 
Alte clopote, alături de colopotul din

Satul acela cu nume ciudat, răzbubuiau.
De-acolo de unde El a plecat. 
Adunatu-s-au toate, urmindu-I pios 
Pînă pe Deal.

Nu l-a dus luna și nici soarele nu l-a 
Dus pînă pe Dealul acela cu nume ciudat. 
Patru ochi — caii lui — și clopotul acela 
Ce dăngănea înnegurat, mergeau

împreună, 
Ca și ținîndu-se de mină, spre negura 
Dealului ce, iată-L ascunse...

Elegie
am adormit în șopronul primăvăratie 
lingă ochiul inlăcrămat al boului

încet — încet am ajuns lacrima iul 
înspre gura năprasnic ocrotitoare

căci ea se hrănește cu lacrimi
smîrc de lumină unde truverii își pierd 

tinerețea și numele

căci Patria lor
nu poate fi decît o blinda tăcere-a 

fiordului

cum existenta e rostire 
se-aude strigînd peste Sicilia acestei 

inimi...

Ion Vădan

★
* *

După o noapte de dragoste femeia 
lustruiește bibelourile 

mută televizorul mai aproape de viață 
spală cuvintele ce au fost 
și-n timp ce le pune la uscat îi spune 

vecinei 
insomnia e boala secolului 
așază fotografia lui intr-o carte 
ce nu o va mai citi vreodată 
își face o cafea 
îi telefonează logodnicului 
plecat de cincizeci de ani Ia reciclare 
răsfoiește o revistă de modă in 

manuscris 
își schimbă peruca proteza părerile despre 

bărbați

își schimbă numărul de telefon numărul
Ia pantofi 

ia apartament 
și-n timp ce face toate acestea îi mai 

spune vecinei 
nici nu știu ce o să mă fac Ia noapte 
de mă apucă încă o dată insomnia.

Viorel Vladimirescu

Geniile printre noi
Mă gîndeam dacă și în acest aglomerat 

de mileniu
S-ar mai putea, ceea ce litre mult mi-am 

tot dorit, 
Să fi văzut pe undeva sau poate chiar 

să fi vorbit 
Firesc, pe stradă, cu vreun sm de geniu

Cred, însă, că tocmai de candori, de 
zdrențe, de riduri 

Și de iiuminăriie-i din ochi, în stare de 
incendii uriașe.

Noi, mulțimea pentru care s-a fost ivit, 
umplînd lăcașuri și orașe,

Nici nu l-am recunoaște ; ferindu-se, cit 
poate, printre ziduri,

Știe Sigur că numai veacurile își vor fi 
cerînd iertare,

Durindu-1 cu dragoste și ură, în inimi, 
o statuie )

Și, desprinzîndu-se de flecăreala lor, 
celuitoare,

Pe trepteie-i de Jertfe, in veci, el se tot 
suie.

Ioan Nistor

★

Chiar de-am băut al sîngetui uncrop 
noi n-am făcut Istoria-n galop 
că păstorind pe blîndele coline 
oițe năzdrăvane, din vremuri de vechime, 
pîinea rupind-o-n două cu gest duminical 
mai ingînam alene, uimiti, Sara pe deal 
ori ridicam sub zare mari cupole 
meșteri vestiți, ortaci ai lui Manole, 
aflați cu munți și ape în nuntire 
în româneasca limbă scriind „I pak dati 

știre" 
vestire dînd noi lumii pe frunzele de 

plop 
eă n-am făcut Istoria-n galop.

AL WnfesPS ■



Istoria noastră, viața noastră

SPRE ALBA IULIA
SPRE ÎNFĂPTUIREA MARII UNIRI

„Noi,* toți românii 
de pretutindeni, avem 

un singur idea! nâțional"

Nevoia de propagandă

Nicolae lorga spunea în 1925 într-o con
ferință asupra propagandei în străinătate 
ținută la Institutul social român : „îna
inte de război, o firmă germană cerin- 
du-mi o istorie a Ungariei am dat-o. N-a 
convenit ungurilor — erau și greșeli, na
tural, fiindcă fără să ai curajul greșeli
lor, nu vei scrie niciodată nimic. Ei bine, 
ungurii au făcut un pomelnic întreg de 
toate greșelile de date pe care au crezut 
că le-au găsit in studiul amintit și le-au 
tipărit în toate limbile de pe fața pămîn- 
tului“. Așa credea și N. lorga că trebuia 
făcută propaganda. Și adăuga el : „Nu 
există bucată de pămînt în care să ne 
fie indiferentă părerea pe care alții o 
pot avea despre noi". Pînă la primul 
război nu se poate spune că a existat o 
prea mare preocupare, organizată și spri
jinită, de popularizare a intereselor ro
mânești în lume. Reușitele par mai cu- 
rînd izolate : activitatea unui N. lorga, 
unui A.D. Xenopol, sau a altora. 
Dar statul român a cheltuit prea 
puțin pentu cunoașterea românilor și a 
rostului lor unitar în Europa (și nu nu
mai). După ce a început războiul în 1914 
activitatea politică și diplomatică a Româ
niei în scopul realizării idealului său na
țional este susținută și de o propagandă 
mai bine organizată, desfășurată în țările 
Antantei și în țările neutre.

La sfîrșitul anului 1914, guvernul con
dus de I.I.C. Brătianu lua decizia de a 
trimite cîțiva emisari din rândurile opozi
ției peste hotare : dr. I. Cantacuzino, dr. 
Costinescu și G. Diamandi în Franța ; 
C.I. Istrati în Italia. Pentru Anglia era 
desemnat Take Ionescu care, din motive 
necunoscute, n-a mai plecat. Aceste misi
uni nu aveau un caracter oficial, cel mult 
„oficios", cum zicea Brătianu. Scopul lor 
era să dea Antantei încă o chezășie a 
sentimentelor țării noastre față de ea. 
Ministrul Constanțineseu îi autoriza 'să 
declare că acțiunea României împotriva 
Austro-Ungăriei era hotărâtă, că era de 
dorit ea România să nu fie. nevoită să 
lupte pe două fronturi, in sfîrșit, că ar
mata română avea nevoie de muniții. 
Delegații trebu au să vorbească cu oame
nii politici ai țărilor pe unde se duceau, 
să dea interviuri, -să. țină conferințe. să 
mijlocească publicarea de broșuri și ar
ticole în presă, să iacă demersuri cu ca
racter politic, . vlitînd activ pentru drep
tul românilor la unitate național-ștatală. 
Un credit larg Ie era. pus Ja dispoziție, La 
14/27 noiembrie 1914, C.I. Istrati, dr. lo'ă 

Cantacuzino și G. Diamandi erau che
mați la ministrul Al. Constantinescu. Mai 
erau de față I.G. Duca, dr. Angelescu, 
Simionescu, secretar general la Ministe
rul Instrucțiunii, ca și Golescu și Arghi- 
rescu de la biroul de statistică. Aceștia’ 
din urmă le-au adus statistici ale națio
nalităților din Ungaria, hărți etnografice 
ale Ungariei. Li se arată limitele reven
dicărilor teritoriale cerute de guvernul 
român. La sfîrșitul lui decembrie 
1914 aceste misiuni, avînd asupra 
lor hărți, broșuri relative la diferite na
ționalități din Ungaria, la persecuțiile su
ferite de românii de aici, precum și nu
meroase date statistice și istorice asupra 
Transilvaniei, Banatului și Bucovinei des
cindeau la Roma și Paris. Ele erau pri
mite de cele mai de seamă personalități 
politice din aceste țări. „Sîntem absolut, 
nu mirați, dar- încîntați, de primirea fă
cută de toate cercurile franceze", de
clara Diamandi ziarului Universul (La 
Paris delegația fusese primită de pre
ședintele Franței, Raymond Poincare). 
Prin activitatea lor delegații români au 
atras noi simpatizanți de partea Româ
niei, au explicat politica guvernului ro
mân, legitimitatea idealurilor de unitate 
națională ale poporului nostru, au răs
puns propagandei ostile nouă.

Din inițiativa Comitetului franco-ro- 
mân, în 1915, între România și Franța au 
loc schimburi de conferențiari care infor
mau reciproc opinia publică din cele două 
țări asupra idealurilor’ naționale ale ce
lor două popoare. Presa franceză insera 
tot mai multe articole despre România. 
De pildă „Le Temps" din 23 august 1914: 
„Sentimentul de unitate ce se manifes
tă în sinul națiunii române corespunde 
întru totul unei politici seculare și ine
vitabile. în ciuda tuturor raționamentelor 
există un fapt : Transilvania și Bucovina 
și cele cinci milioane de români care sînt 
încă supuși austro-ungari. Pentru româ
nii din regat sînt de neuitat persecuți
ile de tot felul pe care le-au suferit fra
ții lor de dincolo de munți".

în același timp sporesc contactele cu 
opinia publică engleză.

La Londra, în primii ani ai războiului, 
propaganda pentru susținerea intereselor 
românești era susținută de Legația Româ
niei condusă, de Nicolae Mișu. în 1915, 
România era vizitată de Scotus Viator 
(Robert Seton-Watson), istoric și publi
cist englez, autor al unor valoroase lu
crări consacrate problemei naționale din 
Imperiul austro-ungar. Prin intermediul 
acestora opinia publică engleză ia cunoș

tință de problemele majore cu care, se 
confruntau naționalitățile asuprite din 
cadrul dublei monarhii, de dorința lor 
arzătoare la independență și unitate na
țională. Cauza românească în Marea Bri
tani© este susținută, de asemenea, de 
ziaristul H. Wicham Steed, omul politic 
E. Fitzmaurice, istoricii G.M. Trevelyan, 
Ramsay și alții, promotori ai dreptului 
poporului la autodeterminare. în presa 
engleză apar- articole de fond, scrise cu 
multă simpatie și căldură față de țara 
noastră, susținînd năzuința firească a po
porului român de a trăixunit în frun
tariile aceluiași stat național.

în Statele Unite ale Americii propa
ganda în sprijinul cauzei unității națio
nale românești a - fost ușurată de nume
roșii rezidenți de origină română de aici, 
în marea lor majoritate transilvăneni și 
bucovineni care trecuseră oceanul pentru 
a scăpa de asuprirea socială la care erau 
supuși în locurile unde se născuseră și 
trăiseră strămoșii lor. Periodicele editate 
în diferite orașe („Steaua noastră", „Ro
mânul". „Libertatea", „Renașterea româ
nă", „Transilvania", „Deșteaptă-te româ
ne" ș.a.), societățile cultural-politice ale 
românilor americani („Liga română", 
„Ajutorul", „Dacia", „Avram lancu" ș.a.) 
au făcut totul pentru cunoașterea in 
S.U.A. a problemei naționale a românilor 
și pentru contracararea intensei propa
gande oficiale, nefavorabilă României, 
desfășurată de guvernele austro-ungar și 
german, precum și de către emigrația 
maghiară.

Cotidiane eu mare influență asupra 
opiniei publice americane încep să publice 
articole în care susțin dreptul românilor la 
unitate național-statalăi „The New York 
Times" din 17 octombrie 1914 aprecia că 
„România nu poate rămîne mult timp în 
starea de neutralitate deoarece ea trebuie 
să elibereze milioanele de români din 
Transilvania, Bucovina și din alte provin
cii". Același ziar publica la 30 ianuarie 
1915 articolul Românii așteaptă eu nerăb
dare chemarea sub arme și vor să-și eli
bereze țara de sub odiosul jug austriac : 
„Românii care prin cultura lor arată că 
iubesc libertatea și patriotismul fervent, 
sînt un fel de francezi ai Orientului Apro
piat. Ofițerii români cinstesc pentru „Ziua 
cea Mare", ziua românească în care armata 
lor se va angaja în eliberarea țării de sub 
odiosul jug austriac..." Cu toate eforturile 
făcute și icontestabilele succese, cu toată 
strădania unor oameni mteligenți și iubi
tori de țară, propaganda românească din 
anii neutralității n-a avut eficiența nece

sară. Ea nu s-a comparat nici pe departe 
cu aceea a sîrbilor, polonezilor, cehilor.

Propaganda susținînd războiul
După intrarea României în război, ce-i 

drept activitatea de propagandă s-a inten
sificat. Opțiunea categorică a României 
pentru Antantă, prin declarația1 de război 
făcută Austro-Ungariei, bărbăția și erois
mul armatei române în luptele din anii 
1916 și 1917, manifestările hotărâte ale ro
mânilor din teritoriile asuprite de a se 
uni cu patria mamă — toate aceste fapte 
dădeau un puternic suport pentru propa
ganda în străinătate a cauzei unității na
ționale a poporului român.

Propaganda din acești ani trebuia să 
convingă opinia publică și guvernele aliate 
că chiar după înfrângerea militară suferită 
în 1916 obiectivele urmărite de România 
prin intrarea în război au rămas aceleași 
și că poporul român face în continuare 
totul pentru realizarea lor ; trebuia să se 
explice împrejurările dramatice în care 
se afla. România în momentul în care au 
început negocierile cu Puterile Centrale, 
cînd, izolată de aliații săi și cu teritoriul 
național ocupat în cea mai mare parte, 
i se impusese odiosul tratat din 7 mai 
1918 ; că pacea de la București pe care 
suveranul României refuza s-o semneze, 
nu putea avea decît un caracter temporar, 
„o oprire a luptei ce trebuia să reîn- 
ceapă", o „acalmie între două valuri". 
Propagandei peste hotare îi revenea mi
siunea să demonstreze pe bază de date și 
fapte că armata română nu aștepta alt
ceva decît momentul reintrării sale în 
acțiune, că „inima României rămăsese 
credincioasă" idealului național.

în Franța, Comitetul franco-român 
desfășoară o largă și variată activitate 
mai ales după ce, în iunie 1917, guvernul 
de la București sprijină trimiterea în 
Franța a unui grup de intelectuali și oa
meni de știință români pentru susținerea 
aspirațiilor naționale ale poporului ro
mân. Numărul personalităților române 
aflate în Franța în acest scop se ridica la 
70. printre ele numărindu-se Traian La- 
lescu, prof. dr. Thoma Ionescu, fost rector 
al Universității din București, fostul mi
nistru Toma. Stelian, D. Drăghicescu, Octa
vian Goga, Vasile Lucaciu, dr. N. Lupu și 
muîți alții.

ION BULEI ■ 
CONSTANTIN BOTORAN ■

ION CALAFETEANU ■

Cartea de istorie

On mesager a! vitejiei românești

look International Publication (New- 
Delhi). a traducerii în limba engleză 
a lucrării generalului-locotenent dr.

Ilie Ceaușescu, Războiul întregului 
popor pentru apărarea patriei Ia ro
mâni (The entire’s people war for the 
homeland’s defence with the Roma- 

' nians), dă măsura viului interes care 
a înconjurat de la aparițigpei, în limba 
română (1980), această lucrare, solidă 
prin ampla informație utilizată și prin 
profunzimea investigației întreprinse 

' de autor. Istoric și gînditor militar, 
care asociază în chipul cel mai fericit 
forța penetrantă a analizei cu orizon
tul larg al sintezei, generalul Ilie 

. Ceaușescu a dat istoriografiei militare 
românești un șir de contribuții de 
înaltă valoare, care se înscriu tradiției 
inaugurate de Nicolae Bălcescu, înce
pătorul studiilor de istorie militară a 
poporului român, și caracterizate prin 
conjugarea obiectivitătii demersului 
științific cu iubirea fierbinte pentru 
propriul popor și trecutul lui.

Lucrarea generalului Ilie Ceaușescu 
consacrată aspectelor pe care le-a că- 
pătat în spațiul românesc războiul în- 

■ tregului popor pentru apărarea patriei, 
este în fapt o sinteză de istorie româ
nească; explicația acestui caracter al 
lucrării rezidă în faptul că partici
parea întregii colectivități românești 
la apărarea vetrei strămoșești împo
triva oricărui invadator a fost o per
manență a istoriei noastre naționale : 

a o urmări de-a lungul unui trecut 
milenar înseamnă a străbate istoria 
românilor de la origini și pînă în zilele 
de astăzi. Este semnificativ din acest 
unghi de vedere, că intîia mențiune 
istorică despre strămoșii geto-daci — 
cea oferită de Herodot în Istoriile sale 
— ni-i arată ca fiind singurii între 
traci, deciși să se opună marei armate 
a împăratului persan, Darius I (514 
î.e.n.), ceea ce prilejuiește „părintelui 
istoriei" cunoscuta caracterizare că ei 
sînt „cei mai viteji și mai drepți din
tre traci".

A apăra pămîntul sacru al patriei 
împotriva oricărui cuceritor, orieît de 
mare i-ar fi fost puterea, a devenit o 
realitate adincă a conștiinței colective 
românești și ea s-a manifestat viguros, 
de fiecare dată cînd teritoriul națio
nal a fost încălcat de un agresor, iar 
structurile politice proprii au stat sub 
amenințarea lichidării lor. Marile bi
ruințe, care încălzesc de mîndrie pa
triotică inima fiecărui român, ale lui 
Mircea cel Bătrân, lancu de Hune
doara, Vlad Țepeș, Ștefan cel Mare și 
Mihai Viteazul, care au asigurat. con
servarea instituțiilor politice proprii, 
statul în primul rând, au fost dobîn- 
dite în fața unui adversar — Imperiul 
otoman — cu statut de super-putere a 
lumii medievale. Ceea ce a apărut 
contemporanilor un miracol, își află 
explicația — limpede oferită de volu
mul prezentat aici — în prezența tu
turor forțelor soeial-politiee. ale socie
tății românești sub steagul luptei pen
tru apărarea suveranității naționale și 
a integrității teritoriale.

Război al întregului popor a fost și 
cel pentru independență din anii 
1877—1878 și cel pentru reîntregirea 
neamului din anii 1916—1918. Caracter 
popular de masă a avut revoluția de 
eliberare socială și națională, antifas
cistă și antiimperialistă, care, în au
gust 1944, a pus capăt regimului de 
djctatură, a izgonit trapele hitleriste 
de pe teritoriul României și a grăbit 
prăbușirea Reichului nazist cu 180—200 
de zile, lipsind astfel conducerea Ger
maniei hitleriste de un răgaz ce i-ar 
fi permis să perfecționeze și să treacă 
în producția în serie a unor prototi
puri sau proiecte de noi arme, în mă
sură să prelungească războiul și cor
tegiul de suferințe care îl însoțește.

Apărarea patriei de către întregul 
popor se află la temelia doctrinei mi
litare a României socialiste. Unitatea 
moral-politică a poporului român, unit 
în jurul Partidului Comunist Român 
și al secretarului său general, conferă 
sistemului nostru de apărare o tărie 
capabilă să descurajeze sau — la ne
voie — să respingă orice agresi
une. Așa cum observă cu dreptate 
B. O. Gupta, editorul cărții în India, 
poporul român, are fericirea de a be
neficia de „un lider de statura pre
ședintelui Nicolae Ceaușescu, a cărui 
conducere dinamică constituie un bun 
de preț pentru realizarea coeziunii în 
politica externă și securitatea țării".

Exemplară în tratarea temei, cartea 
generalului Ilie Ceaușescu este un me- 

, sager în lume al vitejiei românești.

Dr. FL. CONSTANTINIU ■



Flacăra la dispoziția dumneavoastră

■ Procuratura Generală.: „în 
referire la adresa dv. nr. 
A/2 362/1983, cu care ne-ați tri
mis pentru competentă rezol
vare scrisoarea numitului Horia 
Neculai, domiciliat în orașul 
Negrești, județul Vaslui, vă co
municăm că s-a declarat recurs 
extraordinar în cauza penală la 
care s-a referit și care privește 
pe fratele său Horia Costel, do
miciliat în orașul Bîrlad".

■ „Mi-a căzut în mină „En
ciclopedia medicală populară — 
A.B.C.-ul sănătății" — Editura 
medicală, București 1964. Deci o 
carte care a apărut acum aproa
pe 20 de ani. rămasă, de atunci, 
poate singura care instruiește 
pe profani în a se păzi de boli 
și de îmbolnăviri. Făcîndu-mă 
mesagerul multor cunoscuți 
de-ai mei, vă rog să ridicați 
dv., prin revistă, problema re
editării acestui A.B.C. al sănă
tății". (C. Salontana, Iași).

■ „Mă numesc Dobrică Ni- 
eoleta, domiciliată în comuna 
Tătărăști de Sus, sat Udup, ju
dețul Teleorman. Sînt născută 
la 1 septembrie 1964 în comuna 
Dor Mărunt, sat înfrățirea, ju
dețul Ialomița, cu numele de 
Petcu Nicoleta. Am rămas or
fană de la 3 ani, crescută fiind 
la Casa de copii Siliștea Nouă. 
De aici am fost înfiată în co
muna în care domiciliez. Vă 
rog să mă ajutați să-mi găsesc 
cele două surori despre care, de 
cînd ne-am despărțit, nu mai 
§tiu nimic".

■ I.C.R.A.L. „Pajura" ne 
anunță că privind sesizarea lui 
Andrei Cornel din București 
s-a dispus executarea prin 
S.G.L. 3, în cursul trimestrului 
III 1983, a următoarelor lucrări: 
reparații tencuieli interioare, 
exterioare, în jurul tocurilor și 
reparații la jgheburi și burlane.

■ Ne scrie Domniea Petrescu 
din Tulcea în numele locatari
lor de pe strada Păcii nr. 66, 
blocul 176, scara D. Din 1979, de 
cînd s-a dat blocul în folosință, 
stau fără lift din cauza unor de
fecțiuni de execuție (golul de la 
ușă este mai mic decît stas-ul). 
Cum aici trăiesc și mulți bă- 
trîni și copii, cărora le este ex
trem de greu să urce atîtea 
etaje, transmitem și noi între
barea pe care o adresează sem
natara acestor rînduri, celor în 
drept : Cînd va onora I.F.M.A. 
București lucrarea începută încă 
din 1981 ?

■ Un gest superb : „Am luat 
cunoștință cu mare plăcere de 
apelul făcut de C.L. din Sibiu 
de a se ridica în Brașov un mo
nument al lui Nicolae Titulescu. 
Vă rog să fiu trecut pe lista ce
lor ce vor să lucreze pentru 
traducerea în viată a acestei 
zrumoase inițiative, oferindu-mi 
serviciile circa 30 de zile, fără 
nici o pretenție bănească". (Tă- 
nase Constantin, strada Liviu 
Rebreanu nr. 17, bloc 4, apar
tament 99, sector 3, București).

■ D.G.A.I.A. Hunedoara ne 
anunță că suma reclamată de 
ing. loachim Avramescu, repre- 
zentînd drepturi bănești, reți
nute eronat în anul 1981, în pe
rioada cit a funcționat ca șef de 
fermă la complexul de bovine 
Vaidei, i-a fost restituită, sesi
zarea dovedindu-se întemeiată. 
Ne bucurăm că, în sfîrșit, i s-a 
făcut omului dreptate !

■ Multe drumuri a bătut 
pentru a-și găsi liniștea în blo
cul în care locuiește — ne scrie 
Medveschi Ion din București, 
strada Găzarului, nr. 24—26, 
bloc nr. 21, etaj I, scara V, 
apartament 85, sector 4. La eta
jul II, în apartamentul 89, exact 
deasupra sa, locuiește Ruxandra 
Anghelici care și-a instalat în 
apartament o presă, ce face un 
zgomot insuportabil, Iar la baie 
și-a amenajat un „laborator" 
pentru oxidarea obiectelor lu
crate. Zgomotul și gazele ce se 
răspîndesc din acest apartament 
pe Îîngă conducte, calorifere, au 
devenit de nesuportat, după 
cum, de nesuportat a devenit 
comportarea necivilizată a ve
cinei și colaboratorilor ei. intru 
luciu și chefuri. Credem că, 
dacă lucrurile stau așa, situația 
în cauză a devenit deranjantă 
nu numai pentru M.I. ci și pen
tru, ceilalți locatari. Motiv 
pentru care, am zice noi, ar fi 
cazul să se cerceteze și să se ia 
cuvenitele măsuri !

■ I.L.P. „Peco“ Iași. Depozi
tul de petrol județean Botoșani: 
„în scrisoarea sa, adresată re
vistei dv., Mihai Soroceanu din 
Botoșani solicită să fie ajutat 
în schimbarea unei butelii la 
domiciliu prin faptul că este 
în vârstă și bolnav. Sesizarea 
fiind întemeiată s-a luat mă
sura ca lunar să i se schimbe 
cite' o butelie la domiciliu".

■ Ne scrie Sergiu Hârjeu din 
București, strada Barbu Văcă-

Scrisoare comentata

0 apă furată
Din satul Globu-Rău, comuna Mehadia, județul Caraș Seve

rin, ne-au scris Ilie Ferescu și Mihai Șuvăgău înfățișîndu-ne 
an caz ieșit a'in comun. Cei doi săteni și-au confecționat, cu 
peste 8 ani în urmă, un ioc de adăpat vitele, o. sursă de apă 
vitală pentru ei și productivă pentru economie, întrucît ei au 
contractat cu statul, de-a lungul anilor, un număr de 40 de 
tăurași. A fost o lucrare dificilă, nu atît pentru investițiile 
necesitate, cam 20 de mii de lei, ci pentru altceva : distanța 
dintre casele lui Ferescu și Șuvăgău și bazinul de apă măsoară 
1 km. Vreme de opt ani de zile cei doi și-au cărat de aici apa 
pentru adăpatul vitelor. Pînă anul trecut cînd, inițiativa lor 
a atras atenția altor săteni, cu mai puțin spirit inventiv dar... 
mai practici. Ce-au făcut ei ? S-au apucat să sape un alt bazin, 
în chiar imediata vecinătate a celui existent. Comod și sigur ! 
între unul și celălalt (la numai 20 de cm. !?) s-a făcut un șanț 
de aproximativ 10—15 cm. ceea ce va duce, în mod sigur, la 
captarea tocmai a acelui izvor care alimentează bazinul fami
liilor Ferescu, Șuvăgău. Vara, pe căldură, modesta sursă s-a 
dovedit insuficientă chiar și pentru vechiul bazin. în noile 
condiții, situația va fi și mai gravă. Ferescu și Șuvăgău au 
intervenit la organele locale, au obținut deplasarea unor comisii 
la fața locului, prilej eu care s-au stabilit, printr-un proces ver
bal în toată regula, ce anume să se facă și ce să nu se facă. 
A fost solicitată și Comisia de judecată. Concluziile au înclinat 
in favoarea celor doi. Cu toate acestea, intenția amatorilor de 
apă nu a fost anihilată. Degeaba s-a hotărît ca noua construcție 
să fie amplasată la 70—80 m. de cea veche și în aval de a- 
eeasta și numai după obținerea avizelor legale. Lucrările con
tinuă ! Și chiar de-a lungul traseului în care sînt îngropate 
țevile montate de Ferescu și Șuvăgău, evident periclitate acum.

Acestea sînt, foarte pe scurt, faptele de la Globu-Rău. Scri
soarea primită la redacție conține și multe nume ale celor din 
comună care lucrează sau îi sprijină pe cei ce s-au apucat să 
construiască al doilea bazin. Nu le reproducem, deoarece nu 
vrem să le supunem oprobriului public. Cine trebuie să le cu
noască, le cunoaște... Ceea ce nu vrem însă să lăsăm nespus, 
este că intenția (ca s-o numim astfel) unor consăteni de a-și 
procura apă în detrimentul altora ni se pare lipsită de omenie. 
Ne aflăm în fața unui flagrant furt, oricît de ciudat poate să 
pară alăturarea acestui cuvînt cu cel al apei ! Cerem neîntâr
ziata aplanare a conflictului de la Globu-Rău în spiritul ome
niei.

EMANUEL VALERIU ■

Printre alte obiective vizitate 
au poposit, păstrînd un mo
ment de reculegere, la mormîn- 
tul patriotului Gheorghe Badea 
Cirțan. De neuitat le-a rămas 
întipărite în suflete cuvintele 
înscrise pe monumentul funerar: 
„Aici doarme Badea Cirțan, vi- 
sînd întregirea neamului",,
Ei. veteranii de război, 
semnat trecerea, lăsînd la

și-au 
mor-

mîntul acestui patriot al nea
mului o placă omagială.

■ Duma Petre din Bacău, 
strada Bicaz nr. 140, scara B, 
etaj IV, apartament 14, întrea
bă pe cel în drept cîtă vreme 
etajele 3 și 4 ale blocului lor, 
vor fi lăsate fără apă rece. Nu 
mai e cazul să insistăm asupra 
avatarurilor unei asemenea si
tuații. Sperăm că răspunsul va 
însemna rezolvarea problemei !

■ D.P.M.O.S. București ne 
.comunică rezolvarea favorabilă 
a solicitării lui Danila Ioan 
Gabriel Valentin, prin birou! 
Forțe de muncă sectorul 6. A 
fost repartizat ca analist la 
C.O.P.C.I.A. Mulțumim și noi 
pentru prompta rezolvare !

buind să mi se întocmească do
sarul de pensionare am cerut 
Regionalei C.F.R. București o 
adeverință din care să rezulte . 
că am lucrat la Canton nr. 40 — 
linia Port-Giurgiu ca muncitor 
întreținere din 1950 pînă în 
1956. Cu toate că am făcut 4 
drumuri personal nu m-am ales 
decît cu promisiunea că-mi va 
fi trimisă prin poștă. Mențio
nez că în anii 1950—1956, pe 
cînd lucram la C.F.R., purtam 
numele de Nedelea Dumitra". 
Nici noi nu înțelegem această 
amînare pentru eliberarea unei 
adeverințe mai ales că femeia 
s-a prezentat de 4 ori personal 
după ea. Sperăm că de această 
dată cei în cauză vor fi pe re- 
cepție 3

rescu nr. 51. Aduce în discuție 
o problemă pentru care 11 doare 
sufletul —• deloc nouă, dealtfel 
—- și anume, poluarea cursului 
inferior al rîului Neajlov, între 
satele Bulbucata-Comana, pe o 
distanță de aproximativ 25 km. 
Trage un semnal de alarmă — 
la care aderăm și noi — pentru 
scoaterea din impas a Neajlp- 
vului, nume de rezonantă isto
rică, rîu care ar putea aduce în 
continuare bucurie și utilitate 
pentru oamenii care trăiesc în 
preajmă-i 1

■ „Subsemnatii Radu C-tin, 
lovu Ludmila și Roșu Ion, do- 
miciliați în strada Roșia Mon
tană nr. 4, bloc O 5, scara D, 
sector 6, vă rugăm să ne aju
tați în rezolvarea unei proble
me față de care cei în drept au

criticat de Maria Dima din Ca
lea Griviței, nemulțumită de 
felul cum o servesc adueîndu-i 
acasă pensia și toată corespon
dența. Solicit deci din partea 
dv. o reabilitare !“. Dacă nu 
mai procedează ca în nota men
ționată, îl reabilităm !

■ D.P.M.O.S. București : „Ur
mare memoriului tov. Șerbâ- 
nescu Racoasa Îon-Mircea, vă 
facem cunoscut următoarele : 
solicitanta s-a prezentat la bi
roul Forțe muncă sector 4 și a 
fost repartizată la întreprinde
rea de prezentare și ambalaje 
pentru chimie pe post de tra- 
ducător".

rămas pînă în prezent impasi- 
" ' ~ luni înbili. Cu mai mult de 3 

urmă ne-âm trezit că. în fața
ferestrelor sufrageriilor și dor
mitoarelor noastre au fost 
plantate niște leagăne de copii. 
Gest, privit din afara noastră, 
lăudabil, și copiii avînd nevoie 
de spații de joacă ! Numai că, 
în ce ne privește, din această 
pricină, viața noastră în pro
priile apartamente a devenit 
imposibilă — vacarmul înregis- 
trîndu-se cu aceeași rezonanță 
și afară și în apartamentele 
noastre. Cum în planul de sis
tematizare nu sînt trecute ast
fel de spații (și nici nu ar fi 
putut trece o asemenea „in
venție"), și cum la nici o sută 
de metri de noi există un ase
menea loc, special amenajat, 
ne întrebăm, cum de e posibil 
să rămînă în picioare o astfel 
de, inițiativă" ? Oricum, și 
inițiativele trebuie cumpănite ! 
Sperăm că se va întîmpla de 
aici încolo.

■ Consiliul popular orășe
nesc Săcele ne comunică rezol
varea favorabilă a cererii lui 
Gologan Dorina în sensul reîn
cadrării ei la întreprinderea 
Electroprecizia, în calitate de 
strungar.

■ Teșa Hristea din comuna 
Spineni, județul Olt ne roagă 
să intervenim la întreprinderea 
de aragaze Satu Mare pentru 
a-i trimite piesa solicitată încă 
din mai. Are omul un aragaz 
„Modern" căruia i s-a rupt o 
mică piesă de la întrerupătorul 
cuptorului. A căutat-o peste tot 
— în final, a trimis piesa în 
cauză la amintita întreprindere 
de unde însă nu a primit nici 
răspuns, nici piesă nouă, cu 
toate că se angajase să plă
tească contravaloarea ei.

■ „Vă rog să-1 ajutați și pe 
subsemnatul Florică poștașul 
(n.n. — Florea Ion, factor Ofi
ciul P.T.T.R. București 12), de
oarece în revista „Flacăra" de 
vineri, 15 aprilie 1983 a apărut

■ „Doresc să aduc la cuno
ștință un fapt cel puțin curios 
petrecut la unitatea de cofetă
rie amplasată pe b-dul Ion Șu- 
lea nr. 69, la parterul blocului 
R 5, sector 3. Cumpărând de la 
această unitate două prăjituri 
și constatînd că sînt alterate, 
m-am întors cu ele înapoi, pen
tru a recupera paguba. Mai în- - 
țîi mi s-a reproșat de ce le-am 
început ; după aceea mi s-a 
propus un fel de târg ; eu să 
plătesc jumătate, . vînzătoarea, 
jumătate. Cerînd condica de re
clamatii nu mi-a fost dată ; în 
final am fost sfătuit să-mi fac 
prăjituri acasă în timpul verii 
sau să-mi cumpăr bomboane. 
Cam ciudat mod de a face co
merț cu dulciuri în timpul ve
rii, nu credeți 7“ (Dorobanții 
Florentin, strada Fit. Radu 
Gheorghe nr. 1, sector 3 Bucu
rești).

■ „Subsemnatul Dănilă Ion 
din Tîrgoviște, strada 1 Decem
brie 1918 bloc 56, scara B, eta
jul II, apartament 32 — Micro 
VI vă rog să mă ajutați și pe ■ 
mine în situația deosebită în - 
care mă aflu. în ziua de 16 a- 
prilie 1983 copilul meu. Dănilă 
Marius Cătălin a dispărut de 
acasă. în acea zi era îmbrăcat . 
cu pantaloni albaștri, pulovăr 
roșu tivit cu negru. Este blond, 
cu ochi albaștri.. de statură mij-
locie. Vă rog, 
cineva, să fiu 
sa de mai sus"

dacă-1 descoperă 
anunțat la adre-

■ Peligrad Maria,
ședință a cooperativei

vicepre- 
„Tim-

puri noi“ Sibiu anunță pe cei 
interesati că secția de vulcani
zare și-a reluat activitatea. 
Mulțumim și noi de veste întru
cît primisem încă o scrisoare în 

‘ care se solicita redeschiderea 
amintitei secții.

■ Consiliul popular al secto
rului 1 București ne anunță că 
in ședința Comitetului executiv 
din 9.08.1983 s-a atribuit Doinei
Ghinea Dogaru care s-a
adresat revistei noastre cii un
impresionant memoriu lo-

■ O veste care ne bucură ne 
trimite șeful centrului de pre
lucrare și valorificare a produ
selor accesorii ale pădurii din 
Vatra Dornei, Galbează Ioan : 
pentru prima dată în țară, la 
acest centru, s-a trecut la va
lorificarea mugurilor de molid, 
care pînă acum nu se foloseau 
la nimic și din care printr-o 
tehnologie nouă se produce su
cul din noițe de rășinoase. Din 
acesta se obține băutura răcori
toare „Bradola", cu calități deo
sebite, bogată în vitamine, to
nifiantă și reconfortantă. Din 
același suc — ne dă relații sem
natarul acestor rînduri — se 
obține și siropul de brad.

■ Un grup de eleve din Vi
dele, județul Teleorman — de 
la liceul de petrol, fac urmă
toarea propunere : să apară pe 
piață, în așa fel îneît să se gă
sească în centrele de difuzare 
a presei din țară vederi cu com
ponent! ai Cenaclului „Flacăra" 
așa cum se găsesc vederi cu
artiști de cinema. De 
putea deveni un fapt 
dorință a lor 7

ce nu ar 
această

■ Consiliat popular al secto
rul 1, București : „Urmare 
scrisorii numitei Motorpi Ale
xandrina, domiciliată în Bucu
rești strada Ceremușului nr. -17, 
prin care reclamă întreprinde
rea „Peco“ că i-a interzis de a 
mai cultiva terenul situat in 
vecinătatea stației de pe ace
eași stradă, vă comunicăm : s-a 
intervenit la amintita întreprin
dere pentru a nu i se mai crea 
greutăți petentei, întrucît a- 
ceasta a întreținut și cultivat 
terenul în mod corespunzător.

■ Lui Andrei Ponoran din 
București, șoseaua Colentina 
nr. 1, bloc 34, scara 6, etajul 1, 
apartament 203, i s-a defectat 
frigiderul. De mers, mergea, 
dar nu congela. A apelat la coo
perativa Metalo-Casnica de pe 
strada Avrig. Prompți, lucrătorii 
de acolo s-au și prezentat la lu
cru după care, au încasat 
banii. Numai că pînă seara A.P. 
a descoperit că frigiderul tot nu 
congela. A sunat la cooperativă, 
a avut parte de aceeași promp- 

. titudine dar și de o cheltuială 
de cîteva sute de lei în plus. Și 
se întreabă P.Aj de ce a trebuit 
să plătească de două ori aceeași 
lucrare ? O întrebare firească !

■ Plin de revoltă Ștefan Du
mitru din Craiova s-a adresat 
în urmă cu vreo lună și ceva, 
eu următorul caz. Băiețelul lui, 
în vîrstă de 6 ani, a fost lovit 
cu un scaun în cap de educa
toarea Cerceloiu. Am îndrumat 
acest memoriu către Ministerul 
Educației și Invățămîntului care 
ne răspunde că, în urma verifi
cărilor. s-a constatat că sesiza
rea este reală, luîndu-se măsuri 
de sancționare . a celor două 
educatoare de la grădinița nr. 
26. Totodată s-a recomandat 
Inspectoratului școlar ca aces
te cazuri să fie prelucrate cu 
toate educatoarele din oraș. în

■ „în ultimul timp revista 
„Flacăra" sosește cu regularita
te la Eforie Sud numai' pentru 
vînzarea liberă; în vreme ce 
pentru abonati sosește cu întîr- 
ziere, adică, a doua zi. Cum 
vine treaba aceasta ? Noi, abo
natii, care am dat banii pentru 
abonament, înainte, pentru în
tregul an, plus taxa poștală de 
0,25 lei pentru fiecare exem
plar, sîntem dati pe planul 
doi ?“ (Șerban Coadă, Eforie 
Sud, strada dr. Cantacuzino, nr. 
45), Așa se pare că stau lucru
rile cu toate că, normal ar fi 
ca difuzarea revistei să se facă 
în aceeași zi, deci... pe un singur 
plan !

■ întreprinderea de trans
port București : „Urmare arti
colului intitulat „Un accident 
de civilizație", apărut în revis
ta „Flacăra" pe data de 15 iu
lie a.c., vă informăm : fapta 
conducătorului de troleibuz 
Pungă Constantin de la depoul 
Nițu Vasile fiind deosebit de 
gravă, conducerea exploatării a

cuința din b-dul 1 Mai nr. 164, 
scara B, etaj II, apartament 41. 
Mulțumim și noi pentru rezol
vare, pentru adîncâ înțelegere • 
dovedită față de cazul Doinei- 
Ghinea Dogaru. •

Pagiuă realizată de
GEORGEIA ȘTEFÂNESCU ■

Poșta redacției
■ Cornel Cioboată — Caracal :

La cadrele didactice retribuția 
tarifară cuprinde și sporul pen
tru vechime care în celelalte 
sectoare de activitate se acordă . 
distinct de retribuția tarifară

Ioana Dincă Ludești
(Dîmbovița) : Nu aveți' dreptul 
■ Ana Damian — Tg. Neamț : 
Contează ceea ce este mențio
nat în carnetul dv. de muncă 
■ Ion Croitoru — Buzău : în 
cazul în care nu puteți obține 
acte de vechime în muncă pen
tru perioada 1948—1952, cereți
reconstituirea .vechimii în mun
că cu martori în condițiile pre
văzute de lege ■ Ovidiu Cristca 
— Brăila : Compensarea, acum, ■ 
în bani a eventualelor diferen
țe de concediu cuvenit pe anul 
1967 nu este posibilă, s-a . 
prescris ■ Gheorghe Olteana — 
Dărmănești (Bacău) : Scrieți-ne , 
care vă este necazul ■ Dumitru 
Buzatu — București : Lămuriți 
problemele legate de furnizarea 
și plata energiei electrice adre- 
sîndu-vă direct I.D.E.B. ■ Aurel 
Popa — Moinești : Da, pentru 
cele două luni lucrate ■ Ga- 
briela Mărghitaș — Timișoara î 
La revista „Forum" ■ R. Dineu 
— București : Nu constituie ■ 
vechime în muncă, pentru că 
anterior încorporării nu ați 
fost. încadrat în muncă ■ Victor 
Negrei — Focșani : în cazul dv„ 
acordarea retribuției se face în 
raport de realizarea acelorași 
indicatori de plan ca și la per
sonalul cu pregătire similară 
din cadrul compartimentelor 
unde își desfășoară activitatea 
■ Sofia Toader —• Zimnicea : 
Pensia de urmaș se stabilește în 
procente din pensia titularului : 
pentru, un singur urmaș 50%, , 
pentru doi urmași 75%, iar pen-? '.

fapt pentru care i s-a emis 
cizia de atribuire și plan 
cultură pentru 1983".

de- 
de

dispus scoaterea lui din 
și trecerea ca spălător 
cule".

funcție 
vehi-

■ Mă numesc Neaoșa Dumi
tra și locuiesc în Giurgiu. Tre

tru mai multi 
drept, 100% ■ 
— Timișoara : 
pentru scrisori, 
află la secția 
Data apariției 
preciza.

urmași cu acest 
Aurel Farchescu

Vă mulțumim 
Articolul dv. se 
de specialitate: 
nu o putem

MARGA NEDELEA ■

■ O emoționantă scrisoare am 
dinprimit de la lorgu Stan 

Focșani, ghid însoțitor al O.J.T.
Vrancea, veteran de război. Pe 
scurt, ea cuprinde următoarele 
date : cu ocazia centenarului 
stațiunii balneoclimaterice Si
naia, veteranii de război din ju
dețul Vrancea au făcut o 
excursie în această stațiune.

• „FLACĂRA4* nu ia în considerare scrisorile ano
nime și nu primește acte originale. Scrieți-ne cit mai 
concis. Și nu uitați să vă iscăliți. Precizați eventual 
telefonul unde vă putem găsi. Audiențele se țin zilnic 
între orele 10-13.



^Saeara' Să gîndim cu capetele noastre

Confesiunile unui om care trăiește lingă noi și pentru noi

Pentru a fi un medic bun trebuie - negreșit - să fii un om bun!
Să ai o discuție cu doctorul Ioan Puș

caș a devenit azi un lucru dificil : oriunde 
l-ai întîlni — la spital, acasă, sau pe stra
dă; în București, Zalău, Cluj-Napoca, 
Treznea sau Paris — peste tot este încon
jurat de oameni. Fără să exagerez cu 
nimic, cred că și somnul îi este vegheat 
de către oameni de cele mai felurite con
diții sociale care-1 așteaptă cerîndu-i spri
jin la nevoi, griji și supărări; de către 
prieteni care, pur și simplu, simt nevoia 
să-l vadă, să schimbe un cuvînt două și 
apoi să plece, dar mai ales de către bol
navi. Da, mai ales, de către bolnavi.

Pe parcursul ultimilor 15 ani am fost de 
nenumărate ori în cabinetul său de lucru 
și tot de atîtea ori am văzut oameni pe a 
căror față era ușor de citit suferința și 
care, treeîndu-i pragul, îi strigau parcă 
din priviri „Doctore, ajută-mă !“. Trebuie 
să fii de față la o consultație a doctoru
lui Pușcaș pentru a înțelege cu cîță în
credere îl privesc oamenii și că aici, la 
Spitalul din Șimleu Silvaniei, nimic nu-i 
miraculos, totul e știință. Știință care în
seamnă un deceniu și jumătate de mun
că, de trudă, de zile și nopți nedormite, 
de căutări. Mai ales de căutări, care să 
ducă la sănătate, la binele omului.

— Fără introducere, deci, tovarășe doc
tor. „în orașul francez Nancy a avut loc 
un congres internațional de endoscopie la 
care, din partea țării noastre., a participat 
o delegație medicală condusă de dr. Ioan 
Pușcaș, de la Spitalul din Simleu Silvaniei. 
Comunicările științifice românești prezen
tate la congres, care au ilustrat realiză
rile deosebite obținute de acest colectiv 
în domeniul endoscopiei digestive și al 
urmăririi prin filmare a rezultatelor tra
tamentului cu ULCOSILVANIL s-au 
bucurat de aprecierea unanimă a partici- 
panților". Ați recunoscut, desigur, e tex
tul telegramei Agerpres din 5 iunie 1983, 
inserat de principalele cotidiane din țara.

— Comunicările științifice prezentate 
de delegația noastră au stîrnit într-adevar 
interes, noi demonstrînd „pe viu" —- prin 
intermediul filmului și al diapozitivelor 
o. cazuistică foarte bogată a vindecării ul
cerelor la Spitalul din Simleu Silvaniei. 
Adică noi n-am conferențiat așa, la ge
neral, teoretic, ci pur și simplu am de
monstrat, etapele vindecării ulcerelor gas- 
teoduodenale în timp și loc.

— Stimate tovarășe loan Pușcaș, chiar 
dacă s-a mai scris — și nu o dată — des
pre ULCOSILVANIL, ce fel de medica
ment este el ?

— ULCOSILVANILUL este un agent 
antiulceros care scade secreția acidă, de
termină creșterea alcalinității sucului gas
tric și a factorilor de protecție ai mucoa
sei gastrice, îmbunătățește microcirculația 
acesteia și realizează vindecări într-o pe
rioadă scurtă, intr-un procentaj mai ri
dicat și cu recidive mai puține în compa
rație cu alte terapii antiulceroase existen
te azi. Medicamentul nostru a fost bre
vetat în numeroase țări și a fost prezen
tat la diferite congrese, simpozioane și 
conferințe, în țară și străinătate (Viena, 
Hamburg, Madrid, Budapesta, Moscova, 
Ankara, etc.). EI a fost experimentat și 
omologat în U.R.S.S. și Ungaria unde 
a fost dealtfel comparat cu alte medica
mente existente azi — și a ieșit pe locul 
I. în prezent se experimentează și-n alte 
țări.

— Care este diferența față de alte me
dicamente, ca de exemplu Tagametul sau 
Ranitidina privind procentul de vinde
cări î

— Simplu : în ulcerul gastric conform 
datelor celor 2 firme în 3 săptămîni de 
Tagamet sau Ranitidina procent maxim 
de 60 la sută iar după Ulcosilvanil de pes
te .96 la sută — urmînd ca procentul după 
Ulcosilvanil să treacă de 98 după 30 de 
sile, iar după cele 2 la 66 la sută. In ul
cerul duodenal după 21 de zile de trata
ment cele 2 leacuri occidentale vindecă 
ta procent maxim de 75 la sută pe cînd 
Ulcosilvanilul în peste 95 la sută. După 
cum vedeți privind procentul de vinde
cări, diferența este foarte mare. în favoa
rea Ulcosilvanilului — dar privind recla
ma — ea este mare în favoarea celorlalte, 
și Dv. știți că „reclama-i sufletu...". Asta 
ca să nu mai vorbim de export — sau 
dacă vorbim și-l vrem, atunci să facem 
reclamă pentru că avem la ce diîpă cum 
vedeți.

Aș dori să reamintesc colegilor și bol
navilor care încă nu cunosc Ulcosilvani
lul că el nu este un calmant cu acțiune 
imediată ci un medicament serios care 
vindecă în timp ulcerul. Durerea după 
Ulcosilvanil nu dispare în prima zi ci 
după 2—4 zile de tratament. Dacă doza 
este insuficientă de exemplu de 4—0 pe 
zi, se poate urca la 9—12 tablete pe zi 
fără nici un pericol. Medicii care indică 
Ulcosilvanil trebuie să le spună bolnavi
lor că vor avea ușoare furnicături la 
mîini și vor dormi mai bine, mai ales în 
primele zile — atunci bolnavii nu se vor 
speria de furnicături ba chiar vor fi ne
liniștiți dacă nu le au, pentru că ele nu 
apar la toți.

Necazul este că unii medici șl bolnavi 
se sperie de ele și întrerup tratamentul 
în primele zile — aceste efecte secunda
re nu sînt periculoase și ele dispar pe 
parcursul tratamentului. Aș dori să vâ 
mai reamintesc că viteza de vindecare 

după Ulcosilvanil, comparat cu alte tera
pii, este neobișnuit de mare, cu toate că 
eșecuri sînt și după Ulcosilvanil de la 1 
la 5 la sută dar ele sînt legate în general 
de ulcere complicate. Este bine să se știe 
și despre acest procent de nereușite, care 
de fapt este, după cum vedeți, mult mai 
mic față de alte terapii. Cit privește Ulco
silvanilul E, el reduce mult și acest pro
centaj.

Dealtfel administrarea unei doze potri
vite de Ulcosilvanil rezolvă practic, tot 
ce se poate vindeca. Totul este să dai 
doza corespunzătoare, adică s-o urci fără 
frică dacă doza inițială mai menține du
rerea și aciditatea gastrică.

— Dintr-o comunicare a dv. ținută la 
cel de-al VI-lea Congres mondial de gas
troenterologie, Madrid 1978, am făcut cu
noștință cu un noul agent antiulceros...

— Este vorba de ULCOSILVANIL E. 
Cercetările noastre au dovedit că această 
substanță este unul dintre cei mai puter
nici inhibitori ai acidității stomacului ca 
și una din terapiile antiulceroase de mare 
eficientă existentă azi în vindecarea ul
cerelor gastroduodenale și ulcerelor pep- 
tice postoperatorii și mai cu seamă a ul
cerelor rezistente la celelalte terapii, 
în altă ordine de idei, colectivul de cer
cetători de la Simleu Silvaniei a fost 
prezent în ultimii ani nu numai în acti
vitatea sa de practică medicală — tratînd 
peste 90 000 bolnavi ci și la mari congrese 
și întruniri medicale, pe plan național și 
internațional, cu comunicări apreciate 
pentru valoarea lor științifică. Am publi
cat sute de comunicări în presa medica
lă din țară, din Euro-pa, America și Asia. 
„Testul terapeutic cu inhibitori enzima- 
tici" este titlul unei comunicări publicate 
în „La Nouvelle Presse Medicale" din 
Paris, nr. 4,42/1975 și prezentată la cel 
de-al V-lea Congres Asian Pacific de 
Gastroenterologie de la Singapore, 1976; 
„Acțiunea chelatorilor de calciu asupra 
acidității stomacului la om" și „Re
lația dintre calciul din sînge și acidi
tatea. gastrică" au fost prezentate la Con
gresul Național român de gastroentero
logie din 1976 și publicate in „Medicina 
Internă" Nr. 491/1976. Despre concepții noi 
privind mecanismul de acțiune al ionilor 
de calciu și secreția gastrică, magneziul 
și secreția gastrică, activitatea unei eri- 
zime din mucoasa gastrică — mecanism 
de acțiune intracelulară; iodul, secreția 
acidă, și ulcerul duodenal, inhibitorii de 
calciu și secreția gastrică acidă, evoluția 
sezonieră a ulcerelor duodenale, mecanis
mul de acțiune ale sărurilor de zinc în 
scăderea acidității și vindecarea ulcerelor 
gastroduodenale, patogeneza ulcerelor he- 
patogene și la bolnavii cu hiperparatiroi- 
dism, antiepileptice și secreția gastrică, 
inhibiția secreției gastrice acide prin pros- 
taglandine, mecanismul de acțiune intra
celulară a tagametului, ranitidinei și gas- 
trozepinului, — despre toate acestea am 
publicat articole în numeroase reviste din 
tară și din lume, am prezentat comunicări 
la București, Cluj-Napoca, Bacău. Zalău, 
Budapesta, Moscova, Madrid, Rosaria, 
Ciudad de Mexico, Paris, Hamburg, An
kara etc.

Amintesc apoî că în acest an în luna 
mai, cea mai mare revistă, respectiv „Gas- 
troenterolo.gy“, din S.U.A. a publicat re
zumatele la 11 din lucrările noastre știin
țifice.

— Tovarășe doctor Pușcaș, aceasta este 
o mare cinste adusă medicinei românești. 
Lista cercetărilor Dv. poate fi (este, de 
fapt) invidiată de multe „case" cu „fir
me" pretențioase. La ce concluzii ați 
ajuns ?

— Pe scurt : metoda noastră diferenția
ză în mod foarte rapid o ulcerație benig
nă de cea canceroasă; se descrie meca
nismul prin care histamina crește acidi
tatea stomacului, se demonstrează că his
tamina realizează interacțiuni sinergice 
(amplificatoare) cu acetilcolina, calciu și 
gastrina care duc la creșterea activității 
anhidrazei carbonice și a celei din mu
coasa gastrică umană, enzima cu rol prin
cipal în producerea de acid ^orhidric, 
arătînd că, aceste interacțiuni constituie 
unul din mecanismele prin care aceste 
substanțe neurocrine, endocrine și paracri
ne cresc secreția acidă a stomacului; în 
comunicările prezentate la cel de-al X- 
lea Congres internațional de gastroente
rologie de la Budapesta. în 1976, publicate 
în „Medicina Internă" nr. 1/1978, am ară
tat că ionii de calciu sînt activatori ai 
unor enzime cu rol principal în geneza 
intracelulară a ionilor de hidrogen, ioni 
necesari formării acidului clorhidric, re- 
levînd faptul că substanțele pe bază de 
calciu scad secreția acidă pentru perioa
de foarte scurte, această scădere fiind 
urmată apoi de creșterea și chiar dubla
rea acidității pe perioade foarte lungi 
prin cercetări, efectuate in vitro și in vivo, 
se descrie atît mecanismul prin care să
rurile anorganice și organice de magneziu 
scad secreția gastrică acidă, cît și rolul 
acestuia în procesul secretor.

Din nefericire pentru bolnavi și spre 
rușinea noastră, la noi în țară mai sînt 
și azi medici care mai prescriu calciu pen
tru bolnavii eu ulcere iar produsele „ori
ginale" pe bază de calciu se mai găsesc 
încă în farmaciile noastre, indicate pentru 
„ulcare gastroduodenale", atîta timp cît 

el a fost scos din tratamentul ulcerelor în 
toate țările.

— Tovarășe doctor Ioan Pușcaș, ce este 
Ranitidina ?

— Un nou agent în arsenalul terapeu
tic al ulcerelor gastroduodenale, antago
nist al receptorilor Hj histaminei produs 
de firma Glaxo din Anglia. Acest farma- 
coagent își manifestă efectele terapeutice 
prin scăderea acidității sucului gastric. 
Mecanismul intim celular biochimic de 
inhibiție este însă o problemă nelămuri
tă. Cercetări experimentale recente efec
tuate de noi in vitro și in vivo dovedesc 
că Ranitidina este un puternic inhibitor 
enzimatic, efectul ei manifestîndu-se prin 
antagonizarea efectului activator al hista
minei asupra unei enzime din mucoasa 
gastrică umană. Aceleași cercetări au ară
tat că Tagametul (predecesorul Ranitidi
nei) este la fel un inhibitor (mai moderat) 
al enzimei. Rezultatele obținute au con
stituit tema comunicărilor noastre la Con
gresul internațional de gastroenterologie 
de la Hamburg (1980) și la Congresul in
ternațional de medicină internă . de la 
Praga (1982). Revistele „Internațional 
Journal of Clinical Pharmacology Therapy 
and Toxicology" (10,10.1980) cit și „Ar- 
zeim-Dreg-Res (nr. 31 (1)3-1981) au pu
blicat comunicările noastre în care de- 
scriam mecanismul intim de acțiune al 
unui alt medicament antiulceros — Gas- 
trozepinul sau Pirenzepinul, produs 
al firmei Boehringer (R.F.G.) La Con
gresul de medicină de la Paris (1980), 
comunicările noastre, în colaborare cu 
Clinica I Medicală Cluj-Napoca, respectiv 
cu prof. dr. Roman Vlaicu și dr. Văleanu 
Simona, cercetări făcute cu mult timp 
înaintea altor cercetări asemănătoare fă
cute în S.U.A. au arătat cum inhibitorii 
transportului intracelular de calciu — fo
losiți astăzi cu succes în tratamentul ate- 
rosclerozei coronariene, scad secreția aci
dă și pot fi folosiți ca medicație adju- 
vantă în tratamentul ulcerelor gastroduo
denale. La Congresul mondial de gastro
enterologie de la Stockholm (1982) colec
tivul nostru de cercetători a prezentat o 
comunicare prin care se demonstra și ex
plica că zincul, sub formă de săruri anor
ganice și organice, inhibă secreția gastrică 
acidă și vindecă ulcerele gastroduodenale.

Cercetări efectuate la Simleu Silvaniei 
arată, apoi că prostaglandinele Ej inhibă 
activitatea unor enzime din mucoasa gas
trică antagonizînd totodată efectul activa
tor al histaminei asupra acestora.

— înțeleg că practic a tost descris me
canismul de acțiune al ranitidinei, gas- 
trozepinului, medicamente existente azi 
în Occident în tratamentul ulcerelor gas
troduodenale ca și mecanismul de acțiu
ne al histaminei, calciului, prostaglandi- 
nelor Ea etc. în secreția gastrică, desco
periri deosebit de mari care vor rămîne în 
istoria medicinei. Cine vă sprijină în a- 
ceste cercetări ?

— în primul rînd centrala de medica
mente din București cu care avem ’ con
tracte de cercetare și o colaborare foarte 
bună în al doilea rînd Centrala minieră 
Baia Mare și alții, iar cit privește spri
jinul Ministerului Sănătății, respectiv al 
tovarășului ministru, prof. E. Proca, noi 
sîntem mulțumiți.

— Care este, tovarășe doctor, cauza a- 
pariției crizelor dureroase la bolnavii de 
ulcer, în special primăvara și toamna ?

— Explicații complete nu au fost date 
pînă în prezent. Pornind însă de la aceste 
observații, că durerea ulceroasă este le
gată de modificarea climei, în special de 
timpul noros, noi am studiat secreția gas
trică la un mare număr de bolnavi atît 
primăvara cit și toamna, în condițiile ce
rului noros sau senin, și am observat o 
scădere a acidității în zilele frumoase, se
nine, față de cele noroase. Presupunînd 
că aeroionii pozitivi și negativi sînt cau
zele acestor modificări, am trecut la cer
cetări de laborator Care au confirmat pen
tru prima dată faptul că ionii negativi 
din zilele senine scad cu cel puțin 50 la 
sută valorile secreției acide.

— Avem de-a face, deci, cu prima ex
plicație științifică dată evoluției sezo
niere a ulcerelor.

— Poate că așa este șî poate vor mai fi 
și alte explicații. Că așa-i normal să fie.

— Ce preocupări cuprinde acum agenda 
dv. de lucru ? Adică, v-am ruga să vă 
referiți la ultimele rezultate obținute în 
urma cercetărilor efectuate.

— „Concepții noi privind mecanismul 
de acțiune al Histaminei", „Activarea 
directă prin histamină a anhidrazei car
bonice din mucoasa gastrică umană" și 
„Activarea anhidrazei carbonice din mu
coasa gastrică prin interacțiunile sinergice 
ale histaminei cu alți secretagogi" sînt 
titlurile unor lucrări mai extinse și mai 
detaliate pe care sînt invitat să le prezint 
la New York, la o sesiune specială orga
nizată de Academia de Științe din New 
York, — în septembrie 1983. Preocupările 
pentru modernizarea bazei materiale a 
spitalului sînt însă prioritățile : noastre. 
Dispunem azi de endoscoape modeme, de 
aparatură de filmare în esofag, stomac și 
duoden, aparate de proiecție, gastrocame- 
ră, un ecograf modem de ultimul tip, 
spectometru atomic, analizator automat, 
aparat de echilibru acido-bazic, ultracen- 
trifugă, aparatura Rontgen cu televiziune, 

camere frigorifice speciale pentru enzimo- 
logie, pH-metre electronice, calcimetre 
electronice ș.a. Toate acestea ne permit 
să desfășurăm munca de cercetare la cota 
unor înalte exigențe ale științei medicale. 
Ne mîndrim cu toate acestea dar mai ales 
cu colectivul, de ceretători care cred în 
reușita muncii lor. Faptul că știința și 
tehnologia românească au astăzi un pro
gram destimd de dezvoltare aprobat de 
Congresul al XII-lea al partidului, în 
urma unor largi dezbateri publice, este, 
neîndoielnic un moment istoric, de
terminat în a fi noi înșine, pentru afir
marea geniului creator românesc. Trebuie 
să înlăturăm pentru totdeauna ideea după 
care la noi nu s-ar putea realiza lucruri 
deosebite în știință. Nivelul unde sîntem 
astăzi în toate domeniile științei și ni
velul pe care ni-1 propunem să-l atingem 
fără _ putință de tăgadă, justețea liniei 
politice promovată de secretarul general 
al partidului, de tovarășul Nicolae 
Ceaușescu, care ne cere să respingem ati
tudinea retrogradă de ploconire în fața 
realizărilor altora, să ne bazăm în primul 
rînd pe capacitatea creatoare a națiunii 
noastre.

_ Desigur nu spun că trebuie să ne izo
lăm de lume, dar nici că orice medica
ment venit din afară e mai bun, mai 
eficace. Nimic nu este mai înapoiat decît 
o asemenea părere împrăștiată de cei 
răuvoitori.

— Doctore Pușcaș — așa după cum 
știm televiziunea din Paris și Radio Lati
na unde ați dat interviu în luna iunie, au 
vorbit pe larg despre cercetările de la 
Șimleu iar în iulie v-a luat iar interviu 
în Felix și Oradea —, ce părere aveți dv. 
despre acest ‘ interes susținut privind 
munca dv.?

—■ Cred că este vorba de-o apreciere 
a_ unei munci și-a unftr rezultate. Cred 
că este un interes față de realizările de 
la noi din. țară, fiind totodată și un mo
del de interes față de cercetarea medicală.

Deci, stimate tovarășe redactor, nu de con
dițiile materiale ducem lipsă și nici de 
minte. Din păcate există unii oameni pe a- 
numlte trepte ierarhice care din diferite 
motive și rațiuni („De ce cutare să facă 
cutare și nu... eu?“) în loc să sprijine utili
zarea acestei costisitoare baze materiale, 
să spijine căutările cercetătorilor, preferă 
să încurce lucrurile, să vină cu alte solu
ții care în ultima instanță nu înseamnă 
decît o cumpărare de la alții și a te 
„descoperi" în fața oricui. Cineva le-a 
zis „oameni-frină".

— Tovarășe doctor, din păcate este 
neobișnuit între medicii noștri 'să plece 
așa cum dv. plecați cu largi colective de 
colaboratori la diferite congrese — peste 
hotare — adică să-i antrenați și sprijiniți 
în cercetări și apoi să-i lansați cu dv. în 
toate confruntările internaționale. Este un 
act de adevărată colegialitate însoțit de 
multe sacrificii personale. Ce ne puteți 
spune despre asta ?

— Cred că ceea, ce fac este o, plăcere 
izvorîtă din convingerea că așa trebuie, 
că și alți colegi cu posibilități asemănă
toare din centrele mari ar trebui să pro
cedeze la fel — adică trebuie să ne gîn
dim nu la interesele noastre personale ci 
la cele colective ale țării noastre, cu alte 
cuvinte în cazul de față în loc să mergem 
singuri la un congres sau cu un membru 
sau doi din familie, este necesar să ne 
luăm și colaboratorii care merită, cărora 
să le răsplătim munca de cercetare, să le 
întărim încrederea în ei, să-i antrenăm în 
confruntări și să se pună la zi cu docu
mentația, crescînd astfel prestigiul știin
țific al țării, de care astăzi avem atîta 
nevoie. Cît mă privește, de peste 6 ani 
am însoțit delegații de zeci de medici 
anual și-o fac chiar și peste 3 zile la un 
congres balcanic în Grecia cu 18 colabo
ratori. Așadar, colectivul de cercetări, sau 
de muncă. în materie de plecări în străi
nătate nu înseamnă numai dr. Pușcaș, 
Cu alte cuvinte cred că noi trebuie să 
ne formăm la timp cadrele și urmașii. 
Sper că sînteți de acord cu mine tova
răși redactori ?

—- Desigur. De fapt, noi vă cunoaștem, 
vă știm, vă prețuim pentru că știm că 
viața dv. este și o luptă eu inerția și rău
tatea omenească.

— Vreau să mulțumesc poetului 
Adrian Păunescu și colectivului de 
la „Flacăra pentru sprijinul decisiv 
pe care l-a acordat activității noastre de 
cercetare de la începuturile ei și pînă în 
prezent.

Mă gîndesc la spital și-mi spun și eu 
că nu-i locul cel mai agreabil din lume. 
Prin împrejurimile lui bate vîntul durerii. 
Dar sînt oameni — și unul dintre ei este 
doctorul Pușcaș — care sfințesc locul a- 
cesta numit spital, eliberează de suferin
ță mii de oameni, readuc zîmbetele în ca
sele lor.

Și asta, pentru că doctorul Pușcaș nu 
este numai un medic bun. un cercetător 
bun ci înainte de toate, un om bun.

Și-acum, o știre de ultimă oră primită 
din S.U.A., ta Șimleu Silvaniei, la 27 au
gust 1983 : Dr. Ioan Pușcaș a fost ales 
membru al Academici de Științe din New 
York.
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Sub semnul urgenței

Din nou despre IUL IC A
Ce mai face, ce se mai aude, ce mai este nou cu cercetătorul luiică Voinea ? Sînt 

întrebări pe care zilnic ni le pun zeci și zeci de oameni. Sînt întrebări pe care ni le 
punem și noi, dar nu găsim încă răspunsuri. în primul rind, pe luiică Voinea nu l-am 
putut găsi nici mă,car Ja telefon, deși l-am căutat la diferite ore ale zilei și ale nopții. 
Telefonul la care ar trebui să răspundă luiică Voinea sună în gol. Să-i scriem, așteptînd 
un răspuns ? Nici vorbă, luiică Voinea nu are timp nici să citească toată corespondența 
pe care o primește, nici, bineînțeles, să mai și răspundă ! Așa stînd situația, rămîne un 
singur lucru de făcut : drumul pînă Ia Arad. Dar, și in acest caz există o mare doză de 
risc. Poți, în cazul cînd te încumeți să sari gardul casei, să nu-1 găsești pe luiică Voinea, 
sau, dacă îl găsești, să nu vrea să stea de vorbă cu tine. Fiindcă, s-o spunem pe cea 
dreaptă, luiică Voinea, de la un timp, respinge pe toată lumea. Motivele ? Multe. în 
primul rind, luiică Voinea are o mare tristețe, generată de stadiul și de rezultatele cer
cetărilor legate de medicamentația pe care o dă bolnavilor. în jurul acestui lucru s-a 
așternut o tăcere surprinzătoare, supărătoare, exasperantă. Și aceasta în timp ce zeci 
de scrisori ale oamenilor suferinzi sînt adresate zilnic Ia tot felul de organe și orga
nisme ; în timp ce sute de oameni bat drumurile țării spre Arad ; în timp ce, neașteptat 
de repede, față de alte cazuri și idei, alte publicații din țară s-au alăturat dezbaterilor 
declanșate de revista noastră : ziarele din Timișoara, revista lunară „Vatra", din Tîrgu 
Mureș, care de eîtăva vreme, ne prezintă un serial foarte interesant sub semnătura pu
blicistului arădean Emil Simăndan, intitulat : „Cine este luiică Voinea Desigur, toate 
aceste fapte ar trebui să pună noi semne de întrebare factorilor de răspundere și 
de decizie.

Un alt motiv pentru care Mică Voinea s-a izolat de lume este, trebuie s-o spunem 
dacă ne place adevărul, că unii oameni de încredere, care aveau deschisă casa doctoru
lui, au încercat și chiar au reușit să-i sustragă, să le spunem așa, leacurile. Unii au 
încercat să le lanseze sub alte forme și în schimbul unor frumoase sume de bani. Medi
camentul a fost amestecat eu tot felul de ceaiuri, ierburi și chiar cu miere de albine. 
Desigur, afacerea, să-i zicem doar așa, nu a dat nici un fel de rezultat. Dar faptul 
rămîne fapt și, ne spune luiică Voinea, ideea a fost, în parte, compromisă.

Ar mai fi încă foarte multe lucruri de spus dar, cînd vom crede că ele merită să 
fie aduse la cunoștință oamenilor, o vom face.

Spuneam însă că oamenii suferinzi, cei care au beneficiat de pe urma tratamen
tului lui luiică Voinea, îl solicită în continuare, pentru că, au înțeles ei, este singura 
lor salvare. Apelăm, iată, din nou la cîteva scrisori :

• Mama mea, Dobra Mitrița, de 54 de 
«ni, om care și-a dăruit întreaga viață 
muncii, care a reușit să crească cu răb
dare și cinste trei copii, .ajunși astăzi toți 
ingineri, suferă de o boală foarte grea : 
leucemie limfatică cronică. Cu toată gra
vitatea bolii, există o speranță izvorâtă din 
date certe. în perioada 7—30 septembrie 
1982, mama a fost internată la Spitalul 
Municipal București. în urma tratamentu
lui, rezultatele n-au fost deloc mulțumi
toare, din contră. Medicii ne-au avertizat 
de gravitatea bolii, nelăsîndu-ne nici o 
speranță. , Aflînd, din revista „Flacăra", 
despre tratamentul și rezultatele obținute 
de medicul luiică Voinea, din Arad, am 
intrat și noi în posesia medicamentului. 
Mama a aplicat de două ori tratamentul : 
în noiembrie și în februarie. Analizele fă
cute după, aceea ne arată o mare îmbu
nătățire. Leucocitele s-au diminuat de la 
700 000 (30.09.1982) la 392 000 (20.04.1983). 
M-am dus din nou Ia Arad, la sfîrșitul 
lunii mai. Dar doctorul Mică Voinea nu 
mai dădea medicamentul decît cu anu
mite aprobări. Așa cum ni s-a pretins, 
am obținut acordul scris al medicului on
colog de la Spitalul. Municipal București, 
unde mama a avut ultima internare (îna
inte de începerea tratamentului). Cu tri
miterea respectivă, precum și cu decla
rația mamei mele, am mers la Direcția 
Sanitară-Galați, de care aparținem, să 
obținem o trimitere la luiică Voinea. Cu 
toate explicațiile date, cu toate docu
mentele, analizele, cei de aici au refuzat 
să ne dea o. trimitere către medicul din 
Arad. Fără această trimitere nu pot să 
obțin în nici un fel medicamentul care 
este de fapt, nu numai după părerea 
noastră, singura șansă de ameliorare sau 
de însănătoșire a mamei noastre. Este de 
neconceput cum niște formalități pot cîh- 
tări mult mai greu decît viață unui om. 
în această situație disperată, vă rugăm, 
din tot sufletul să ne ajutați. Este, dacă 
vreți, un semnal S.O.S. pe care un orn îl 
lansează oamenilor.' Și acel semnal tre
buie să fie recepționat de oameni... Ingi
ner Marcel Dobra, Galați.

• Mă numesc Teodor Velcescu, din 
București. Am fost internat la Institutul 
de fiziologie. După tot felul de investi
gații și analize s-a .ajuns Ia concluzia că 
aș avea ulcer. Tratamentul medicamen
tos făcut, Ia vremea aceea, mi-a amelio
rat oarecum suferințele. După o peri
oadă destul de scurtă iar âu început du

rerile și chinurile. Nu mai aveam, poftă 
de mincare, scădeam în greutate. Am fost 
internat, de data aceasta, la Spitalul ju
dețean Ilfov. Mi s-au făcut din nou’ in
vestigații. S-a ajuns din nou la concluzia 
că aș avea ulcer. Am început din nou un 
alt tratament. Dar, fără nici un fel de 
rezultat. Durerile nu-mi dădeau pace, nu 
aveam poftă de mincare și slăbeam, vă- 
zînd cu ochii. M-am dus din nou la In
stitutul de fiziologie. Ea ieșirea din spi
tal, 9 septembrie .1982, prin foaia de ob
servație 1 206 s-a stabilit diagnosticul : 
neoplasm pancreatic. Am trimis foaia de 
observație la Spitalul Cantacuzino, la 
secția de chirurgie, pentru a se .stabili 
dacă se poate face ceva. în urma con
sultării s-a stabilit că în termen de un 
an nu mi șe poate face nimic. Am urmat 
în continuare tratamentul prescris la ie
șirea din spital. Dar boala se agrava din 
zi în zi. Aveam dureri mari și ajunsesem 
la 50 de kilograme. în ianuarie, anul 
acesta, am fost internat la Spitalul Mu
nicipal, secția . chirurgie, unde mi s-au 
făcut din nou analize, S-a hotărît să fiu 
de urgență operat. Nu am vrut și la ce
rerea mea am fost externat. De la po
liclinica Vitan am obținut niște calmante 
mult mai puternice. Dar în zadar. în 
acest timp, soția mea a aflat din '.revista 
„Flacăra" de doctorul veterinar luiică 
Voinea, S-a dus de urgență Ia Arad. 
Fără nici un ban, a căpătat medicamen- 
tăția. Am început să urmez tratamentul 
din 6 februarie. După numai 5 zile mi-a 
revenit pofta de mincare, iar durerile au 
scăzut. După o lună de tratament dure
rile au dispărut și mi-am recăpătat pu
terile. Am revenit la greutatea pe care 
o aveam. Numai acum soția mea mi-a 
spus că toți specialiștii nu-mi mai dă
deau de trăit decît 4—5 luni și că toată 
familia era pregătită, să se despartă pen
tru totdeauna de mine. Aș dori în înche
iere să aduc mulțumiri medicului luiică 
Voinea, și redacției revistei „Flacăra". 
Dacă mai trăiesc, aceasta se datorează 
acțiunilor dv„ medicamentelor Iui luiică 
Voinea. De asemenea, cer ajutor în a Că
păta din nou medicamentația de la Arad. 
Rog forurile competente. să nu pună bețe 
în roate activității doctorului luiică Voi
nea și să dea o mină de ajutor acestuia. 
Dacă noi, cei condamnați la moarte, mai 
trăim, demonstrînd practic acest fapt, 
nimeni nu are dreptul să ne ia această 
șansă a vieții...
• Mă numesc Muscata Dumitru, am

VOINEA
62 de ani, sînt din Urziceni. Sînt pensio
nar M.A.N. Am lucrat in aviație. în pri
mul rind doresc să aduc mulțumiri sin
cere redacției pentru seria de articole le
gate de activitatea doctorului luiică Voi
nea din Arad. De asemenea, doresc să 
mulțumesc și doctorului pentru trata
mentul pe care mi l-a dat, pentru că, 
acum sînt din nou în rîndul oamenilor. 
Cum să povestesc pe ■ scurt tot ceea ce 
s-a întîmplat. Am fost internat la 
Spitalul Fundeni, la recomandarea 
secției de chirurgie din Urziceni. Aici 
am făcut 17 ședințe cu raze cobalt. 
Boala, pentru un timp, s-a amelio
rat. Dar, după o scurtă perioadă cri
zele au început din nou. Am ieșit din 
spital cu foaia de observație F.O. 
2 439/08 81, cu diagnosticul : Prolferativ 
Sigmoidal — inoperabil. Slăbisem peste 
40 de kilograme. Se înțelege că familia 
mea era foarte îngrijorată și' se aștepta 
ca din zi în zi; să închid ochii. Am aflat 
despre doctorul din Arad. Am reușit să 
procur medicamentele și toate instrucțiu
nile. Pentru acestea nu am dat nici un 
ban. Pe data del iunie a început trata
mentul. După o perioadă am început să 
elimin, așa cum mi s-a spus, nisip și pie
tre de la rinichi. Mi-a apărut și o eczemă 
la suprafață care, în timp, a căzut, Pen
tru cei care nu cred, păstrez totul într-o 
eprubetă.. în timp, mi-a revenit pofta de 
mincare și am început să mă. îngraș. Nu 
mai am dureri. Familia și cei care mă 
cunosc se miră cum am putut să scap din 
ghearele morții.. Este un fapt real și nici
decum o „minune"; cum încearcă s-o ex
plice unii și chiar specialiștii. Am nevoie, 
în continuare, de medicament. Trebuie 
să se găsească o soluție. Aștept... Cu 
mulțumiri.

• Sînt Sofia Teodorov din București. 
Vin la dumneavoastră cu o mare rugă
minte : să mă ajutați atît pe mine, cit 
și alte sute și șute de oameni. Mi-a apă
rut un nodul la sîn. Oncologii pe care 
i-am consultat mi-au spus că nu mă pot 
ajuta. Am aflat din revista „Flacăra" de 
doctorul luiică Voinea. Am luat legătura 
cu el și am început tratamentul. De la 
prima doză mi-au apărut o erupție pe 
piele, o mulțime de bube. Am făcut o 
pauză de 18 zile. A reapărut erupția. Par
țial a început să cadă și, spre mirarea 
tuturor, nodului a început să scadă. 
După a treia doză, nodului aproape a dis
părut. Pentru a patra doză am plecat din 
nou la Arad, cu un însoțitor, fiindcă nu 
puteam să merg, atîtă cale. După o noap
te de drum, eu trenul, am ajuns Ia Arad. 
M-am dus direct la poarta . doctorului. 
Acolo, s-a întocmit o listă. Eram a șaptea.

Eram obosită, dar plină de speranță. Am 
așteptat, in picioare, în stradă. La ora 7, 
spre disperarea noastră (eram peste o 
sută de persoane venite din toate colțu
rile țării), ni s-a comunicat că doctorul 
nu mai poate să ne dea medicamentul, 
deoarece nu i se mai dă voie să trateze 
bolnavii. Toată lumea a început să 
plîngă. Era un spectacol înfiorător. Toa-, 
te speranțele noastre erau spulberate, 
Unii mai aveau, ca și mine, foarte puțină 
nevoie de tratament. Alții veniseră la 
luiică Voinea pentru prirrta dată. A tre
buit să plec acasă fără medicament, după 
două nopți petrecute pe tren, după o 
mulțime de bani cheltuiți. Eu cred că am 
fost la un pas de vindecare. Acum ce să 
mai aștept ? Rezultatul a tot felul de 
testări ? Cine le face și unde ? Acei oa
meni nu știu că boala, această cumplită 
boală nu așteaptă ? Dacă ea se grăbește^ 
noi ce mai așteptăm ? Vă rog, stimata 
redacție, să nu mă lășați. Mai dați-mi ® 
speranță ! Vă mulțumesc...
• Numele meu este Marin Mirieă. Lo»' 

culese în Costești, județul Argeș. Sînt 
născut la 23 octombrie 1958. Vă aduc la 
cunoștiință, pe lingă toate mulțumirile 
mele pentru ce ați făcut în „Flacăra" 
pentru noi, bolnavii, următoarele : Ia ie
șirea din Spitalul Clinic Panduri, după 
operația de tumoare testiculară, pe data 
de 6 iulie 1983, în baza biopsiei numărul 
37 963/29 VI-983, mi se stabilește diagnos
ticul „carcinom embrionar prezentînd 
zone întinse de necroză și invazie neo- 
plazică a vaselor sanguine". A doua zi am 
fost, luat în evidența cabinetului de on
cologie al Spitalului județean Argeș. 
Starea mea era foarte gravă. Continuu 
aveam o mîncărime a pielii, vomam, nu 
dormeam și slăbisem în două luni 22 de 
kilograme. Am aflat din revista „Fiat- 
căra" despre rezultatele obținute de către 
doctorul luiică Voinea, din Arad. Am in
trat în. posesia medicamentului și între 

•8 și 30 iulie am urmat întocmai trata
mentul. Starea mea s-a schimbat radical. 
Cel mai important lucru, după părerea 
mea, este că am început să mănînc. Am 
ore bune de somn, nu mai am mîncărimi 
și, în această scurtă perioadă, am luat în 
greutate pește 3 kilograme. Am fost 
chiar lă un bîlci care a fost pe la noi, 
m-am bucurat din nou de viață. M-am 
dat în lanțuri și în călușei. Era, fără să 
folosesc cuvinte mari, un foarte frumos 
vis. Da ! într-adevăr, pînă la urmă, spre 
disperarea mea și a familiei, h-a fost de
cît un vis. Am fost din nou la Arad. Dar 
nu am mai putut intra în posesia medi
camentului. De aceea vă scriu : să nu mă 
lăsați ! îmi trebuie in continuare medi
camentul !
• Numele meu este Iosif Aehlm. Sînt 

pensionar. Locuiesc in Timișoara. Sînt 
abonat la foarte multe ziare și reviste. 
Se înțelege ,de la sine că zilnic citesc și 
ziarele locale : „Drapelul Roșu" și „Neue 
Banater Zeitung". în cele din urmă, la 
sfîrșitul lunii mai, la rubrica „Arader 
Kurier", se vorbește despre un pacient, 
cu numele de Filip Popa din. Orăștie. în- 
tîmplător, pe acest om îl cunosc. I s-a 
pus diagnosticul : leucemie granucitară. 
în urma unui tratament aplicat de doc
torul luiică Voinea, starea pacientului 
s-a ameliorat. De la 26 000 globule albe, 
intr-un timp foarte scurt, în urma trata
mentului, acestea au scăzut la 3 800. în
seamnă, este clar pentru toată lumea, că 
tratamentul și medicamentația aplicată 
de către luiică Voinea. în acest caz, a dat 
rezultate. Atunci, mă întreb — și cred că 
pe bună dreptate : de ce acest om, acești 
oameni — fiindcă problema nu se rezumă 
doar la Filip Popa — nu pot să-și procu
re în continuare medicamentația ? ! Ime
diat după ce pacientul, de care v-am vor
bit și-a întrerupt tratamentul, în lipsă 
de medicamente, situația s-a înrăutățit. 
V-am scris toate acestea din două motive. 
Primul este acela că doresc din tot su
fletul să-1 ajut pe Filip Popa. Al doilea 
este că acest aspect l-am găsit consem
nat și în ziarele din New York și Israel.

SORIN POSTOLACHE ■ 
DUMITRU GRAUR ■

0 scrisoare
Doctor în științe medicale și autor al 

âuțovaccinului total celular-microbian 
complex, medicul Constantin G. Băcami, 
a adresat redacției noastre următoarea 
scrisoare:

Malaria este o boală gravă, da
torită unui, protozoar, care trăiește și se 
înmulțește atît în hematiile din sîngele 
omului cît și în stomacul și saliva țin
tarului Anopheles (femela), trecînd de la 
unul la altul prin înțepătura acestuia din 
urmă.

Boala prezintă accese cu manifestări 
dramatice care țin 6—8 ore : frisoane, fe
bra de, pest 40° C, transpirații foarte mari 
după care urmează o stare de epuizare 
fizică profundă, care repetate la oameni 
mai puțin rezistenți (imunitate scăzută) 
duc la moarte.

Accesele se produc la intervale regu
late, fie zilnic, fie la 2 sau 3 zile după 
speciile care parazitează organismul — 
Plasmodiu vivax, malariae, falciparum, 
ovale, cu recăderi posibile după 30—50 ani 
(stare latentă) cînd parazitul se păstrea
ză în organism — fapt deosebit de grav 
căci eradicarea boalei devine anevoioasă 

pusă sub semnul întrebării.
Malaria se găsește frecvent pe glob în 

regiunile tropicale, subtropicale și mai 

rar în regiunile temperate. Acolo unde 
țînțarul se poate dezvolta —- climă ume
dă și caldă (păduri, ape stătute etc).

La noi în țară malaria a îmbolnăvit 
oamenii din jurul bălților și Deltei Du
nării, dar ea a fost eradicată clinic dt$ă 
1945 odată cu apariția antimalaricelor, in
secticidelor și a unor lucrări de hartă 
deosebit de precise a răspîndirii țînțarilor, 
lucrări anevoioase făcute în condiții des
tul de vitrege, timp de mulți ani, de. că
tre prof. dr. Zotta (1886—1942) cu ajutorul 
unor- colaboratori de excepție — medici, 
naturaliști și personal sanitar ajutător, 
atît din cadrul catedrei de Parazitologie a 
facultății de medicină din București cît 
și a celor din secția de Parazitologie a 
Institutului de seruri și vaccinuri Dr. 
I. Cantacuzino.

Stadiul parazitului la om, al speciilor 
acestuia, al manifestărilor, a fost făcut 
de prof. Mihai Ciucă și colaboratorii.

Diagnosticul se pune pe frotiu. de 
singe (se colorează parazitul) prin exa
minare microscopică, și prin teste sero- 
loglce ; fixare de complement, precipi
tare și în ultimul timp metoda de pune
re în evidență prin tehnica anticorpilor 
imunofluorescenți, specifică și foarte 
sensibilă.

Tratamentul malariei se face prin 
substanțe chimice din grupa chininei. 

sulfami.de și sulfone, care. în trecut au 
dat rezultate foarte bune, rezultate care 
împreună eu omorîteă țînțariilui cu in
secticide răspîndite din avion a dus la 
eradicarea ei în unele regiuni ale globu
lui.

Din nefericire, posibilitățile financiare 
ale unor state, întinderea enormă a . zone
lor calde cu țînțari (sute de mii de kilo
metrii între paralele 40° latitudine sudi
că și 60° latitudine nordică) a dus la ad- 
ministarea insecticidelor și antimalarice
lor fracționat și parțial, conducted astfel 
ta ultimul timp la apariția speciilor de 
țînțari rezistenți la insecticide și apari
ția unor paraziți malariei rezistenți la 
dozele recomandate sau chiar mai mari, 
de anțimalarice.

Astfel că ta ultimii ani peste 800 mi
lioane de oameni sînt lipsiți de apărare 
împotriva malariei. România ar putea fi 
în viitorul apropiat, prin circulația țînțari- 
lor, rezistenți la insecticide, din sud spre 
nord, cît și prin circulația oamenilor 
prin țările endemice, infestată cu para
ziți rezistenți la tratamentul antimalaric.

Semnalul de alarmă a fost tras și re
zolvarea acestei boli grave s-ar putea 
face printr-o vaccinare în masă, cînd 
se poate obține eradicarea (așa cum s-a 
obținut în variolă). Pentru obținerea 
unui vaccin s-a imaginat să se facă un 
transplant de genă malarică pe un ger
mene nepatogen care apoi să fie supor
tul pentru o vaccinare în masă Ia oame
nii din zonă — vaccin costisitor și labo
rios obținut după calcule cam în 5 ani. O 
altă latură a luptei anțimalarice — ob
ținerea de noi substanțe anțimalarice.

Din aceste motiv© m-am adresat foru

rilor superioare de stat cu rugămintea de 
a interveni, cu bunele oficii pe lîngă 
O.M.S. și guvernele statelor cu endemii 
grave de malarie pentru a-mi permite ex- 
perimentarea pe un număr redus de bol
navi a autovaccinului total celulo-micro- 
bian complex, atît în scop profilactic, cit. 
și terapeutic. Am cerut această experi
mentare, conslderînd că autovaocinul pre
zintă toate calitățile antigenice imuni- 
zante, este ușor de preparat și adminis
trat, nu prezintă1 eontraindicații, este ief
tin (aproximativ 20 lei tratamentul unui 
bolnav), experimentul necesitînd munca 
unei echipe de trei medici și trei cadre 
sanitare ajutătoare pe timp de un an de 
zile. Or, timpul nu așteaptă, mii de oa
meni mor de malarie și cred că autovae- 
cinul total celulo-microbian complex, 
inactivat la 100’ Celsius (aprobat, omolo
gat și recomandat de Ministerul Sănătății 
încă din 1978), ar putea fi o armă efici
entă în lupta împotriva malariei. Ar 
fi o întreprindere temerară, dificilă, 
care ar pretinde multă dăruire și putere 
de sacrificiu, dar nimic nu e prea mult 
cînd e vorba de sănătatea omului.

Reușita s-ar bucura de un larg răsu
net internațional. Ar fi o acțiune în spi
ritul bogatelor tradiții de omenie ale 
poporului nostru, al profundului uma
nism promovat de politica Partidului 
Comunist Român, politică privită în în
treaga lume cu recunoștință și îndreptă
țită speranță.

Dr. CONSTANTIN G. BĂCANU ■

sulfami.de


A părăsit definitiv gazonul, trecînd 
pe banca antrenorilor, unul* dintre 
cei mai mari jucători pe care i-a 
avut vreodată fotbalul românesc. 
Cornel Dinu. Făcînd parte din gene
rația Guadalajarei, cea care a deschis 
larg ferestrele fotbalului nostru. Dinu 
a ajuns să dețină, prin talent și serio
zitate, recordul de prezențe în echipa 
națională, sub culorile căreia a evo
luat de 75 de ori. Timp de 18 ani in 
cadrul .aceluiași club, superbă pildă 
de fidelitate, cel despre care scriem 
a îmbrăcat în 6 rînduri tricoul de 
campion ai țării și a cucerit 3 Cupe 
sfe României, contribuind din plia

„Al(ii au fost mai datați decît mine, 
dar n-au vrut atit“
— Trist, Cornele ?
— Mai degrabă preocupat.
— Mulți zic c-ai fi putut să mai joci.
— M-am tot gîndit la asta, m-am sfă

tuit și cu cei dragi, cu Silvia, pini la 
urmă însă am decis : a venit timpul. No
roc că nu mă rup de fotbal, altfel n-aș fi 
rezistat.

— Mi s-a povestit că retragerea ta a 
fost foarte frumos sărbătorită sîmbătă, 
pe Dinamo. Numai că Vasile Bageac, cel 
care a făcut poze pentru „Sportul", mi-a 
zis că erai teribil de emoționat. Erai ?

— Probabil. Nu-i ușor să te lași după 
atîția ani, între care 18 petrecuți la a- 
ceeași echipă. Deși, dacă socotesc bine, 
sînt chiar 19. O viață de om, nu ? Di
namo a fost, în tot acest răstimp, casa 
mea, masa mea, familia mea. Clubului și 
Ministerului de Interne, care m-au aju
tat să ajung ce-am ajuns, maestru emerit 
al sportului, absolvent- de Drept, locote- 
nent-colQnel etc., le datorez imens. Nu 
mă voi putea achita niciodată.

— De fapt, ai început să joci la Tîr- 
goviște, da ?

— E^act. Primii mei antrenori s-au 
numit Eugen Popescu și Gheorghe Ticu- 
șan. La 16 ani, grație lui Rudy Wetzer 
și Gică Nuțescu, am -fost promovat în 
prima echipă, în B. Eram mijlocaș și 
inter, mai mult atacam. Portarul Făne 
Marcu m-a recomandat lui Traian Io
nescu, pe timpul acela antrenor principal 
Sa Dinamo. Nea Traian, cum obișnuia, 
și-a trimis „spionii" să mă vadă. Pro
babil că le-am plăcut. Apoi, încă în 1965, 
a venit chiar dînsul la Tîrgoviște și-a 
stat de vorbă cu părinții mei. In anul 
următor, am trecut la Dinamo.

— Și-ai debutat în A intr-un meci cu 
Steagul roșu.

— N-a fost un debut prea fericit : 
Brașovul ne-a bătut cu 1—0, Ganea mar- 
cînd din 11 metri. Din primăvara lui 
1967, am jucat, multă vreme, fundaș 
central la marcaj, făcînd pereche cu 
Nelu Nunweiller, care era libero.

— Nelu te-a acceptat imediat ?
— Știu de ce mă întrebi, intrăm pe 

locul lui Lică, fratele său. Nu s-o fi 
bucurat, dar n-a zis nimic. Aș minți 
dac-aș spune că, mai întîi ca jucător, 
apoi ca antrenor, n-a fost corect cu mine. 
A fost. L-am simțit totdeauna ca pe un 
prieten mai mare, cu mai multă ■ expe
riență. Abia după 1971 am urcat în linia 
de mijloc.

— Și totuși Ia Guadalajara, în 1970, 
ai plecat ca mijlocaș, greșesc ?

— Da, dar tot ca fundaș central am 
fost folosit. La marcaj, lingă Lupescu. 
în Mexic i-am avut în față, ca adver
sari direcți, pe Pele și pe Hurst, nume cu 
rezonanță.

— Care dintre ei te-a impresionat cel 
mai tare ?
~ Fără discuție, Pele. Poate și pentru 

că mi-a făcut o figură care nu se uită., 
Eu șl Dumitru îl marcam, cu schimbul. 
La o fază, Pele era cu spatele la mine, 

la succesele, interne și internaționale.’ 
repurtate de Dinamo București, for- 
mație-fanion a fotbalului românesc.

De 454 ori el a fost prezent în di
vizia A și de tot atîtea ori, nu exagerăm 
cu nimic, și-a făcut datoria. A pus, 
de fiecare dată, tot sufletul și încă 
mai mult, iar cînd a greșit, cine nu 
greșește într-o viață de om petrecută 
într-o astfel de viitoare ?, a găsit 
tăria să ridice mina sus, sportiv, 
cinstit. Poate că dac-ar fi fost golgeter 
de elită sau măcar trubadur, de tip 
Dumitriu II, al driblinguri!»? ferme
cătoare, azi, la retragere, ne-ain ti 
îmbulzit la metafore și superlative. 
Dar posturile pe care a jucat au fost 
mai ingrate, de unde și meritele lui, 
ca o consecință logică, mai mari. 
Acolo, la început la mijlocul terenu
lui, apoi în fața propriului' careu, 
unde fiecare eroare se plătește foarte 
scump, Dinu a arătat, vreme de 18 
ani, o înaltă valoare și, totodată, 
caracterul unui luptător fără cusur. 
Dăruit fotbalului cu toată ființa, cu 
tot cugetul. Da acest capitol, a dra
gostei și respectului față de un 
sport pe care l-a slujit, tot timpul, 
cu o patimă mereu reînnoită, el a fost 
și a rămas un exemplu demn de 
urmat. Cornel Dinu a însemnat, ca 
jucător, unul din frumoșii bărbați ai 
fotbalului nostru și, vrînd, n'evrînd, 
acesta se descoperă, prin plecarea 
lui, mai puțin, mai sărac.

Numai că, ieșind din teren, Dinu 
nu părăsește fotbalul. Nici n-ar pu
tea s-o facă, lui potrivindu-i-se, ca o 
mănușe, titlul pus pe-o carte de 
coechipierul lui de generație și 
îndrăzneală Lucescu : fotbalul e 
viața mea. El continuă, ca antrenor 
secund, pe banca echipei care l-a 
consacrat, avind de purtat mai de
parte un rost și o ștafetă. Da acest 
ceas la care întîi și întîi ne simțim 
datori să-i ’ mulțumim pentru tot ce a 
realizat în beneficiul fotbalului nos
tru, îi dorim mult succes în nou#* 
carieră.

mingea venea și-am fost sigur, în prima 
fracțiune de secundă, că-1 voi deposeda. 
Dar el, deși nu m-a văzut, m-a simțit. 
A deviat mingea pe lîngă mine și, cu o 
piruetă, m-a depășit. Nu execuția în 
sine m-a uluit, cit intuiția lui, absolut 
genială. De-atunci n-am mai întîlnit așa 
ceva.

— Hai să terminăm cu acest capitol. 
Ai văzut mulți fotbaliști celebri, ai jucat 
împotriva lor, Pele te-a impresionat în- 
tr-un meci, dar care din ei, judecind la 
rece, ți s-au fixat în memorie ?

— Mi-au plăcut, cum să zic, jucătorii 
cerebrali, de tip Beckenbauer, Bobby- 
Charlton, Overath, Bulgarelli. Cu ulti
mul am rămas și prieten. Știau totul, 
dar nu erau egoiști, se subordonau echi
pei.

—- De la acel 1—1 cu Austria. înregis
trat la Linz, la 1 mai 1968, ai mai jucat 
în națională de alte 74 de ori. Dacă ar 
fi să povestești unul dintre aceste me
ciuri, la care te-ai opri ?

—-Aș alege tot 1—1 cu Anglia, Wem
bley, 15 ianuarie 1969, revanșa acelui 
0—0 de la București, disputat la 6 no
iembrie 1968.

— Cornele, parcă ești un computer ! 
Cum de ții minte, cu exacitate, scoru
rile, datele etc. ? !

— Nu mi le mai reamintesc pe toate, 
dar 6 noiembrie reprezintă ziua de naștere 
a unuia din jucătorii pe care i-am iubit 
din tot sufletul. Ziua lui Pîrcălab, așa că 
n-o uit. Ne reîntoarcem pe Wembley, 
da ? Veneam după un 0—5, în pregătiri, 

De 3 ori cîștigător, eu Dinamo, al Cupei României

cu Standard Liege și eram, cu toții, nu 
doar foarte tineri, ci și foarte speriați. 
Am ieșit însă, iți aduci aminte ?, cu fața 
curată, rezultatul de 1—1 însemnînd, 
cum s-a scris, actul de naștere al gene
rației Guadalajara. Atmosfera de după 
meci mi-a rămas adine întipărită în minte. 
Englezii, deși campioni ai lumii, n-aveau 
nici un fel de morgă. La banchet, tot 
felul de suporteri, între care și femei 
în vîrstă de 70 de ani, ne cereau auto
grafe nouă, unor copii. Alături, Jackie 
Charton parcă ne ocrotea. Personal, în 
sala aceea copleșită de amintiri din isto
ria fotbalului, m-am simțit foarte mîn- 
drU. Că vin de unde vin, că sînt ce silit, 
că fac ce fac.

— Sînt dator cu încă, o întrebare : ai 
schimbat, la Dinamo și la națională, 3 
generații, începînd cu Nelu Nunweiller 
și I’opa, continuînd cu Coman și Dumi- 
trache, terminînd cu Moraru și Augus
tin. pe care dintre toți acești jucători re- 
numiți l-ai iubit cel mai tare ?

— Iți răspund fără ezitare : pe Du- 
mitrache. Am împărțit, ani și ani, a- 
ceeași cameră. Avea calități extraordi
nare și făcea lucruri unice.. Ii centram, la 
antrenament, timp de o oră și jumătate 
și nu-1 vedeam greșind nici un voie. 
Toate mingile, izbite în plin, intrau în
tre stîlp și bara de fier ! A fost, nu 
vorbesc degeaba, un fotbalist fără egal, 
păcat că fizicul l-a dezavantajat. Lingă el 
l-aș așeza pe Pîrcălab.

— Să mai scurtăm. Cornele, antrena
mentul bate la ușă. Deci, 75 de meciuri 
în națională, 454 în divizia A, recorduri 
absolute pentru fotbalul nostru, 6 cam
pionate și 3 cupe cu Dinamo, cum îți 
explici acest palmares ?

— Am fost, întîi și întîi, un mare 
ambițios. Cînd mi-am pus în cap să de
vin fotbalist, m-am' hotărit să ajung cel 
mai bun.

— Dac-ai fi ales altceva ?
,— Cred că lucrurile n-ar fi stat altfel. 

Nu m-aș fi dat bătut. Aș fi tras, ca și 
pe teren, cu dinții. Alții au fost mai do
tați decît mine, nu zîmbi, dar h-au vrut 
atît. îndrăznesc să afirm că nici Lucescu 
n-a fost diferit, și el a muncit ca la ga
lere. Nici el, nici eu, n-am trădat fotba
lul niciodată. îmi displac destule, dar ju
mătățile de măsură cel mai mult.

— Vai de jucătorii care vor lucra 
eu antrenorul Dinu !

— Crezi ? ! în privința muncii nu ac
cept nici o scuză, dar am, cred, multă 
înțelegere pentru jucători. Logic, doar 
am mîncat plinea lor.

— Apropo de antrenori, ai avut destui, 
nu ? Cu care te-ai împăcat, cu care te-ai 
certat ?

— Au existat, e drept, antrenori cu 
care nu m-am prea potrțyit, dar am co
laborat cu toți. L-am admirat fără re
zerve pe Traian Ionescu, la care am des
coperit nu doar multă competență, ci și 
un temperament ca al meu. Angelo Nicu-X 
lescu a însemnat mult pentru mine, cu 
calmul lui imperturbabil. Am rămas cu o 
părere excelentă despre Cosmoc, ca și 
despre Voica, tehnicieni lucizi, citiți. Re
cunosc meritele lui Covaci și ale lui Va
lentin Ștănescu, oameni cu experiență bo
gată, adevărate enciclopedii și, în plus, 
povestitori fermecători. Vreo 2 ani, între 
1976 și 1978, pe cînd Covaci și Cernăianu 
conduceau naționala, n-am mai fost con
vocat, zicîndu-se că-s prea bătrîn ? ! Am 
revenit, pentru 15 meciuri, în 1979, dar 
nu port decît regretul de a fi pierdut alte 
15—20 de selecționări. Ranchiună nu port 
nimănui. Poate c-am avut, uneori, gură 
cam mare, dar atît : împotriva fotbalului 
n-am acționat niciodată. La Dinamo, ca 
să mă întorc la întrebare, i-am avut pe 
Bazil Marian, pe Nelu Nunweiller și, în 
cîteva rînduri, pe Nicușor, oameni de is
pravă. A fost, dacă vrei, norocul meu și 
al generației din care fac parte că am 
lucrat sub mîna unor antrenori destoi
nici, ca și sub supravegherea unui medic 
foarte competent, Dumitru Tomescu.

— Cîteva cuvinte despre arbitri, se 
poate ?

—■ Mai bine nu, mă rog, cum vrei. Ei 
au însemnat, mai ales la începutul ca
rierei mele, o problemă, dar una aparentă. 
Acum, cînd mă gîndesc, îmi vine să rîd :

ce-aveam de împărțit cu ei ? Min
tea românului de pe urmă, nu-i așa ? 
Am avut și avem arbitri de elită, iar cei 
tineri, Teodoreseu, Igna, Petrescu, mi se 
par în mare progres. Păcat că mulți din
tre ei tac în teren. Bentii, de pildă, vor
bea, te făcea să înțelegi ce-ai greșit. Li- 
mona la fel.

— Uite așa, încet, încet, am ajuns la 
zi. Cum e pe banca antrenorilor ?

— La zi e un fel de-a zice, căci am 3 ani 
de cînd sînt secund. Și pe vremea lui 
Ștănescu, care răspundea, în paralel, de 
lot și de Dinamo, tot asta am făcut. 
Vreau să spun că nu-s chiar nou în me
serie. Am și scris, împreună cu profesorul 
Ion Ionescu, două cărți de strategie a fot
balului.

— Și ?
■ — Sper să las ceva și ca antrenor. 
Avem datoria de a crea o școală, Luces
cu a deschis un drum, îmi place, pe el voi 
aduce, dacă voi fi în stare, și lucruri noi. 
Mișcări tactice. Poate - chiar un sistem. 
Pînă acum mai mult am importat, a ve
nit vremea să inventăm. Fotbalul nostru 
e, geografic și temperamental, la întretă
ierea mai multor școli, să luăm de la fie
care cite ceva, cu discernămînt, dar să 
ne-o facem pe-a noastră. Avem, zic eu. 
tot ce ne trebuie, se cuvine doar să mun
cim mai serios, mai responsabil.

— Care crezi că e cel mai mare cîștig 
al fotbalului românesc din acești ani ?

— Căpâtarea încrederii.
— Adică ?
— De la uh timp jucătorii noștri au lepă

dat complexele. Croitoru a contribuit mull 
la această ridicare a capului. Iată, Dinamo 
a jucat, mai deunăzi, cu Aberdeen și Li
verpool, echipe din prima linie a fotbalu
lui mondial, cea dintîi fiind deținătoarea 
Cupei cupelor. Crezi că Augustin a mai 
simțit frica pe care eu, de pildă, am în- 
cercat-o pe Wembley, în 1969 ? Nu, vor
ba lui Rică Răducanu, doar englezii ăștia 
n-au 3 picioare ? !

— Ești pentru contacte cît mai dese ?
— Indiscutabil, dar cu judecată. Tur

neele estivale au fost, fără îndoială, utile, 
dar fotbalul nostru, tot mai sedus de ele, 
riscă șă aibă o pauză prea scurtă vara și, 
tocmai în lipsa unor astfel de verificări, 
una prea lungă iarna. Aici va trebui să 
găsim ceva.

—• Ce semnifică 2—0 eu Aberdeen sau 
2—3 cu Liverpool, socotind și că, în ultima 
partidă, englezii au cîștigat în minutul 90?

— Am devenit. competitivi, asta e . clar. 
S-ar putea crede că formațiile întîlnit o 
erau în vacanță. E drept, dar azi, amical 
sau. oficial, toată lumea merge lâ rezultat. 
Să-ți povestesc un amănunt : președintele 
lui Aberdeen, care e un magnat din cine
matografie, a -telefonat imediat după me- 
ciul cu noi și l-a admonestat pe antrenorul 
Fergusson. încă o înfrîngere, l-a avertizat, 
și vă întoarceți acasă ? ! Am vorbit mult 
cu Fergusson.

— Despre ce ?
— Despre faptul, de exemplu, că ei se 

antrenează un ceas chiar și în dimineața 
jocurilor. Zilnic, fac două ședințe de pre
gătire, două ore dimineața, două ore 
după amiaza, antrenamente la singe. Pe 
lîngă ele, meciul în sine devine o des
tindere. Calculul e simplu : nu trebuie să 
te antrenezi 70 de minute ca să joci 90, 
ci 120, ca să ai de unde să cobori, să-ți 
lași o rezervă.

— Despre ce-ați mai vorbit ?
— în fotbal, nimeni care vrea ceva nu 

mai urmărește doar momentul, ci și per
spectiva. Prognoza. Ideile vin din cărți, 
dar mai ales din teren. Jocul e cel care 
inspiră. La noi, se zice cutare antrenor 
nu-i cine știe ce, dar are noroc ? ! Nu-i 
așa, munca decide. La : acest capitol 
mai avem de învățat de la alții.

— Gata, ne apropiem de minutul 90. Ul
timele 3 întrebări. Unu : ce regreți că n-aî 
făcut sau că n-ai făcut la timp ?

— Multe. Regret că nu m-am însurat 
mai devreme. Aș fi evitat probabil cele 
citeva greșeli pe care le-am comis în 
afara terenului.

— Doi : ce le-ai recomanda fotbaliștilor 
tineri ?

— Să citească, să meargă la teatru, să 
fie mai aproape de societate. Să nu rămînă 
numai ia fotbal. Altfel, cînd vor agăța 
ghetele în cui, se vor simți rupți de lume, 
de viață.

— Trei : ce te-a deranjat ca jucător ?
— Jucătorii mari au parte de glorie, 

dar și, tocmai fiindcă sînt cunoscuți, de 
prejudecăți. M-a durut faptul că, intrînd 
intr-un restaurant, să mănînc, ca orice 
om, m-am ales nu o dată cu reproșuri. 
Un fotbalist într-un restaurant nu în
seamnă, automat, un bețiv. O idee înve
chită, una dintre acelea ce fac sau pot 
face rău fotbalului nostru. Acesta are ne
voie, la toate nivelele, de oameni de 
bine, pasionați și puși pe treabă.

OVIDIU IOANIȚOAIA ■



Sport

SAH
cu Margareta Murosan

Istoria se repetă
Toți aceia care au trăit, in. anul 1975, 

emoțiile și surpriza renunțării Ia apăra
rea titlului mondial de șah de către cam
pionul mondial R. J. Fischer în fața șa- 
langerului său A. E. Karpov vor face le
gătura cu momentul actual al redeschide
rii luptei dintre litera regulamentului Fe
derației internaționale de șah și dreptu
rile scrise sau nescrise ale celor aflați la 
tabla de joc.

Titlul de campion mondial a fost con
ferit pentru prima dată, oficial, în anul 
1886 lui Steinitz. TimpAie mai bine de o 
jumătate de secol, condițiile de desfă
șurare a meciurilor erau .stabilite de co
mun acord între pretendenți, purtînd to
tuși amprenta dorințelor, campionului 
mondial. începînd cu anul 1948, FIDE a 
formulat regulamentul de desfășurare a 
meciurilor candidaților organizînd turneul 
candidatilor format din cei mai tari 5 ju
cători ai lumii. Câștigătorului Mihail Bot
vinnik, i s-a atribuit titlul de cel de-al 
XVI-lea campion mondial, titlu pe care 
și l-a apărat în edițiile următoare. FIDE 
a stabilit, tot din 1948, și sistemul de se
lecționare a șalangcfului . prin competiții 
ciclice : zonale, interzonale și meciuri. In 
ultimele două decenii, regulamentul de 
desfășurare a meciurilor candidaților a 
fost modificat, ca urmare a solicitărilor 
făcute de federațiile de șah ale eandi-' 
daților și de către campionii mondiali, a- 
jungindu-so la un sistem destul de obiec
tiv al selecționării sportive. Meciul pen
tru titlul mondial a provocat numeroase 
dispute principiale în privința numărului 
de victorii necesare, asupra calculării sau 
ignorării remizelor și asupra, numărului 
general de partide. In prima fază, cam
pion mondial era desemnat acel jucător 
care obținea 10 victorii în meci, numărul 
de-partide oscilînd între 20, 24, 25, 30. Din 
1951 pînă în 1972, s-au jucat 24 de partide 
în meci, scorul final fiind obținut prin 
cumularea majorității punctelor. Din anul 
1971, . Fischer, prin federația americană, 
a propus modificarea regulamentului în 
spiritul luptei pentru victorie prin renun
țarea la cumularea remizelor și stabili
rea din nou a limitei la 30 de partide, ca 
pe vremea primelor campionate mondia
le. Im Congresul din 1972 de la Skoplje, 
Fischer a cerut ca numărul de. partide 
din meci să fie nelimitat, iar victoria să 
revină celui care obține 10 victorii. Con
gresul FIDE de la Nisa din 1974 a îm
pins limita partidelor la 36 și a elaborat 
noul regulament de desfășurare a meciu

A

învățămintele unui
Universiada de Ia Edmonton, mon

dialele de la Helsinki și, mai nou, 
Cupa Europei de la Sittard (Olanda) 
au readus în prim plan atletismul, 
oferindu-ne mai multe subiecte de 
meditație. Fără a mai insista asupra 
primelor două competiții, se cuvine 
totuși să subliniem că ampla partici
pare (cu toți performerii) la Edmon
ton, altfel remarcabilă (7 medalii, în
tre care 3 de aur), a creat mari difi
cultăți (vîrf de formă la interval 
scurt, readaptare la fusul orar etc.) 
bunei reprezentări la Helsinki, doar 
Anișoara Cușmir izbutind să urce pe 
podiumul de premiere, dar nu, cum 
neam așteptat, pe cea mai înaltă 
treaptă a acestuia.

Comportarea echipei feminine * la 
Sittard, în finala grupei B a Cupei 
Europei, ne invită însă la o analiză mai 
atentă. Atît pentru că lupta pentru 
calificare a fost pierdută (cu 8 puncte, 
în avantajul Italiei, promovată în 
grupa A), cît și pentru că, după cum 
chiar ziarul „Sportul" nota (în 22 au
gust), „cîteva contraperformanțe indi
viduale și o alcătuire neinspirată a 
formației" le-au îndepărtat pe fetele 
noastre de locul 1. Și nici chiar asta 
n-ar fi fost un capăt de țară: în sport 
nu poți, oricît ai dori, să fii totdeauna 
cel dintîi. Numai că, la Sittard, ca și 
după aceea, s-au comis cîteva erori 
care merită să facă, repetîndu-se cu o 
nefastă consecventă, obiectul unei ana
lize profunde. Mai întîi că echipa, de 
care au răspuns secretarul federal ad
junct Nicolae Curta și antrenorul fe
deral Adrian Samungi, a fost formată 
după criterii nu ușor de acceptat. 
La înălțime, de pildă, Gabriela Mi- 
halcea a fost preferată Niculi- 
nei Vasile, socotindu-se că ea a 
cîștigat titlul național și că, la mon
diale, Niculina n-a sărit decît 1,84 m. 
Numai că, lipsită de experiența ma
rilor concursuri și avînd în acel 1,89 
m (cu care a devenit campioană) un 
record personal de care nu s-a mai 
apropiat, Gabriela Mihalcea s-a oprit, 

. la Sittard, la 1,78 m, clasîndu-se ul
tima ?! Dacă ar fi repetat sări
tura de la Helsinki, Niculina Va
sile, creditată anul acesta cu 1,97 
m, ar fi putut ocupa locul 4, 
aducînd formației 4—5 puncte în plus. 
Fostă campioană a Europei la 800 m, 
Doina Melinte a alergat, în Olanda; 

rilor pentru titlul de campion mondial de 
șah, cuprinzînd 11 capitole și 138 articole.

în semifinalele meciurilor candidaților 
din ediția actuală a campionatului mon
dial de șah, desemnarea localităților de 
organizare a confruntărilor a fost făcută 
de FIDE neținîndu-se seamă de articolul 
7 :32 din regulamentul actual (articol pri
vind acordul jucătorilor). Federația sovie
tică prin marii maeștri interesați în luptă : 
G. Kasparov și V. Smîslov, a depus un 
protest în fața alegerii de către președin
tele FIDE Campomanes a unei alternative 
neutre (primă preferință a lui Korcinoi — 
Rotterdam — necoincizînd cu cea a lui 
Kasparov — Las Palmas) prin localitatea 
americană Pasadena. Cea de-a doua semi
finală nu a avut parte decît de o sin
gură ofertă : Abu Dhabi (Emiratele Arabe 
Unite) atît Smîslov cit și Ribli fiind ne
mulțumiți de condițiile oferite de clima
tul deosebit de dificil.

Președintele Campomanes neținînd sea
mă de protestul făcut, a decis ca cele 
două meciuri să se desfășoare în locali
tățile deja stabilite. Chiar după discuțiife 
avute cu cei doi pretencenți în cadrul vi
zitei la Moscova, președintele Campoma
nes nu a mai modificat decizia, deși a 
încercat să dea o nouă șansă candidaților 
prin amînarea datei de începere a me
ciurilor.

La data de 6 august la Pasadena a por
nit ceasul de control în meciul Korcinoi—- 
Kasparov. Korcinoi, sub privirile atente 
ale arbitrului, a efectuat mutarea 1. e2—e4, 
rămînîhd în așteptarea adversarului său 
timp de o oră. Dar Kasparov nu era pre
zent. După scurgerea orei, conform re
gulamentului jucătorul care nu se pre
zintă la prima partidă, indiferent din ce 
motive, pierde meciul. Korcinoi a fost de
semnat cîștigător al primei semifinale. 
Kasparov nu va ■ mai putea deveni șa- 
longer..., iar Korcinoi, gata de luptă, a 
rămas la Pasadena pentru a participa la 
turneul internațional open unde a reali
zat un start deosebit : 6 puncte din 6 po
sibile.

într-o declarație dată presei la Lucer
na, noul sediu al FIDE, la data de 9 
august Federația internațională a făcut 
aprecieri asupra motivelor care au dus 
la desemnarea cîștigătorului din cea de 
a doua semifinală, cea dintre Ribli și 
Smîslov. La 1 iunie președintele FIDE a- 
cordase organizarea meciului orașului Abu 
Dhabi pentru data- de 30 iulie. Federația 
sovietică s-a opus invocînd violarea re
gulamentului și nu a contactat eu fede
rația organizatoare, care prin telexuri re
petate l-a invitat pe excampibnul mon
dial Smîslov să participe la meci. La 
data de 30 iulie s-a întrunit Consiliul 
Executiv al FIDE și prin 8 voturi contra 
2 s-a hotărît și comunicat presei amî
narea meciurilor pentru 6 august. Duoă 
ce inițial marele maestru maghiar Ribli 
anunțase că nu este de acord să joace la 
Abu Dhabi, in ultimă instanță și-a rezer
vat un loc pentru cursa de avion Mun
chen —- Abu Dhabi, dorind să-și încerce 
nemaipomenita șansă c'e a juca pentru 
un loc în finala candidaților. La data de 
31 iulie Federația Emiratelor Arabe Unite,

eșec
1 500 m, pe distanța mai scurtă fiind 
folosită Elena Lina. Profesorul Sa
mungi ne-a explicat, în prezența se
cretarului federal Victor Firea (absent 
de la Sittard), că decizia s-a luat după 
ce ș-a știut că italiencele, principale
le noastre adversare, o vor introduce 
la 1 500 m pe Possamai, specialistă pe 
3 000 m, păstrînd-o pe Dorio pentru 
probele de 800 și 3 000 m. Din păcate, 
calculul s-a dovedit eronat : Melinte 
a pierdut locul 1, deși cursa a fost 
lentă (4:12,62 pentru. eleva lui Nico- ' 
lae Mărășescu), iar Lina s-a.clasat ă 
patra, în 2:02,58, timp1 pe care, în 
condiții normale (și la Sittard n-au 
fost altfel), Melinte l-ar fi putut rea
liza, ea avînd record personal 1 : 55,05 
și deținînd, în 1983, 1 : 57,26. Surprin
zătoare apare și utilizarea, la 400 m, 
a Danielei Matei, accidentată (întin
dere) la Helsinki. Dacă, la înălțime, 
s-a dat credit unei speranțe, era lo
gic ca, la 400 m, să se apeleze Ia vas- 
luianca Iulia Radu, avîndu-se în 
vedere că Daniela ar putea re
cidiva în Olanda, ceea ce s-a și întîm
plat ?! Și încă mai mult : timpul în 
care Daniela a încheiat, a cincea, 
cursa, 53.87, dacă nu și cel cu care s-a 
cîștigat, 52,42, ar fi fost ușor la în- 
demîna Cristihei Cojocaru, numai că? 
ea a fost folosită exclusiv la 400 mg, 
unde s-a clasat a treia, în 56,91. încă 
o greșeală, pe care antrenorul federal 
a încercat s-o pună pe seama faptuliii 
că ambele curse în discuție, 400 metri 
plat și garduri, s-au disputat în ace
eași zi, la interval de 45 de minute. 
Așa a fost,.e drept. Numai că un sa
crificiu (l-am numit bine?!) în bene
ficiul formației și, implicit, al scopu
lui propus (calificarea) s-ar fi impus. 
Oare italianca Dorio n-a ieșit învin
gătoare, în aceeași zi, la 800 și 3 000 
m ?! Oare Maricica Puică, spre a da 
un exemplu mai apropiat, n-a alergat, 
tot în Cupa Europei (la Anthony în 
1979 și la Pescara în 1981), cîte două 
probe într-o singură după-amiază ?! 
Să. fi fost cursele acelea, de semifond, 
mai ușoare decît două alergări a 400 
de metri ?!

1 chiar a adus, la Moscova,, la Helsinki, 
la Sittard... Nu ridicăm acum pro
blema lui Vali Ionescu, o vom dez
bate cu altă ocazie, dar . considerăm 
că unul din motivele ieșirii ei din 
formă (campioana Europei nu s-a cla
sat decît a noua la C.M.) poate fi. pus 
în legătură cu prezența săritoarei la 
Tokio intr-un moment în care Vali 
încă nu era pusă la punct cu pregă
tirea.

Atletismul nostru însă are, am mai 
spus-o, rezerve. El poate, și a de
monstrat-o, mai mult decît la Helsin
ki și Sittard, competiții mai degrabă 
ratate. C.N.E.F.S. și F.R.A. au datoria 
de a trage, cu maximum de respon- 
sahaitate, învățămintele reieșite din 
aceste eșecuri. Olimpiada de la Los 
Angeles bate ,1a ușă. . .,

OVIDIU IOANIȚOAIA S

Toate aceste erori, ca și cîteva com
portări dezamăgitoare, „recordul" băr 
tîndu-1 Florența Crăciunescu, și ea 
campioană la Edmonton, la disc, a treia 
cu 60,46 m (față de 68.98 m r.'n.) la Sit
tard, dealtfel singura ei aruncare peste 

nemulțumită de tergiversări, și-a retras 
candidatura. La 4 august președintele 
Campomanes a informat Federația sovie
tică asupra ofertei unei țări europene 
pentru organizarea meciului. Federația 
sovietică a solicitat cunoașterea noii gaz
de, încercând noi tratative și declarin- 
du-se de acord cu noua ofertă numai cu 
condiția modificării locului de desfășu
rare și în cazul celuilalt meci din semi
finale.

La data de 9 august președintele Flo
rencio Campomanes aflat la Pasadena a 
declarat : „întrucît marele maestru Ribli 
a cooperat cu organizatorii de la Abu 
Dhabi și a fost cu totul de acord eu re
gulamentul de desfășurare și întrucît 
marele maestru Smîslov prin Federația 
de șah sovietică a declarat repetînd că 
nu va juca meciul, marele maestru Ribli 
este declarat calificat pentru meciul final 
al candidaților".

Așadar semifinalele fără a se fi jucat 
au desemnat finaliștii. Este pentru prima 
oară în istoria șahului cînd printr-o sin
gură mutare s-au cîștigat două meciuri !

Imediat după întoarcerea în Europa la 
15 august președintele FIDE a cerut tu
turor federațiilor să-și depună candidatura 
pentru organizarea finalei candidaților cu 
ofertă certă în decurs de 10 zile. Singura 
ofertă rămîne cea a orașului Pasadena.

într-o discuție amicală la turneul de 
la Hanovra campionul mondial A. E. Kar
pov a declarat că respectarea regulamen
tului FIDE este absolut necesară atît de 
către jucători cît și de FIDE...

Oare Karpov va juca pentru apărarea 
titlului mondial sau se va repeta eveni
mentul șahist al anului 1975 ? Se ridică 
un mare semn de întrebare pentru rezol
varea luptei pentru Supremația șahistă. 
Congresul FIDE, anunțat pentru luna 
octombrie, va modifica din nou regula- 
itientul ? Discuțiile vor fi desigur furtu
noase...

MARGARETA MUREȘAN ■

In acest număr reproduceri după lucră
rile artistului DAN BANCILA g

60 m (!!), au determinat pierderea 
calificării. între argumentele invoca
te, spre a explica eșecul, de Adrian 
Samungi s-a găsit, la loc de frunte, 
și oboseala acumulată de fetele noas
tre. Chit că oboseala n-ar putea lă
muri descalificarea ștafetei de 4X400 
m (Militarii și Șomănescu au de
pășit spațiul de schimb, privind echi
pa fie și de un punct, dacă Samungi- 
Militaru-Șomănescu-Karaiosifoglu ar 
fi terminat pe ultimul loc), s-o accep
tăm. N-am avut, și n-avem, prea 
multe atlețe, greul a căzut, și cade, 
pe cele cîteva care sînt. E adevărat, 
dar cum trebuie privit faptul că Doi
nă Melinte sau Marla Radu n-au re
venit abasă de la Sittard ci, așa obo
site și triste (nici una n-a cîștigat în 
Olanda), s-au deplasat la Bruxelles 
și. Ulterior, la Zurich ?! Ba chiar, lă 
Bruxelles, Doina a și ieșit prima, în 
Memorialul van Damme, dar nu la 
1 500 m, ci la 800 ? 1 L-am stimat 
și-1 stimăm pe antrenorul emerit Ni
colae Mărășescu, tehnician cu mari 
merite, recunoscut ca atare pe plan 
mondial, dar trebuie să-i reamintim 
că : nu ' puțini sînt aceia care 
leagă declinul Doinei , Melinte de 
prea' desele ei participări1 (chiar 
înăinfeă ’ Olimpiadei de la Moscova) 
la tot felul de concursuri, care

: importante, care obscure. Nu vom. fi, 
n-am fost niciodată, împotriva pre
zenței sportivilor noștri de elită în 
mari întreceri, de anvergură, dar acest 
permanent du-te vino, cînd justificat, 
cînd nu, poate aduce prejudicii. Și

Cronica șoselei

„Noroc că sînt pilot bun4*
Ora 0,30’. Pe trotuarele modernei artere 

bueureștene destui pietoni. Unii vin de 
Ia uzinele platformei industriale, situate 
în apropiere, alții au ieșit să respire ae
rul răcoros al nopții, după o zi toridă. 
O bubuitură, surdă, înfundată, la în
ceput, apoi alta, mai ternică, urmată de 
un. sunet strident ca și cum cineva ar. tîri 
niște foi de tablă pe asfalt. Trecătorii în
torc capul spre direcția din care vine zgo
motul. Lucrurile încep să se clarifice, cînd 
cei din apropierea nodului rutier constată 
cu uimire că, în ciuda bulevardului lat 
de aproape 59 de metri, un autoturism a 
realizat performanța de a ajunge cu ro
țile în sus, după ce a „mers" tîrîș în a- 
ceasta poziție vreo 20 de metri. „Hai, 
cumetre, ieși afară că n-ai nici pe dracu". 
Pasagerul, cu vădite eforturi, se strecoa
ră prin-spațiul acum liber în care a fost 
geamul portierei din dreapta față. Cîțiva 
pietoni se îndreaptă în pas grăbit spr® 
„Cumătrul" care. acum, își scutură c® 
mîinile hainele de praful imaginar. Deo
camdată nu observă nici că o mînccă 8 
cămășii s-a descusut și îi atîrnă ca « 
pungă de plastic și nici zgîrieturiile sîn- 
gerînde de pe frunte. „Ce-ați pățit, dorn
ic, ce s-a întîmplat ?" „Ce să fie ? Ni
mic". „Cum nimic, cînd vă vedem ieșind 
de-a bușilea dintr-o mașină răsturnată ?“. 
„Pierdurăm și noi direcția... hîc... (omul 
sughițe). Ce să-i faci ? Se mai întîmplă.„ 
(Seamănă leit eu turmentatul lui Neâ 
lancu).. „Eu am auzit îhtîi un zgomot te
ribil, parcă ar fi tunat. Apoi s-a făcut 
liniște. ■ Și acum văz lume adunată în 
jurul meu". Apare și șoferul. „Mișulică^ 
ești teafăr ? Asta-i cel mai important. în-, 
seamnă că mai putem bea o bere la li- 
tru>.,“. Șoferul rămîne cîteva clipe dezo
rientat. Se pare că nu realizează ce s-ă. 
întîmplat. Dă roată în jurul mașinii, după , 
care1 începe să-și examineze hainele, cu 
destule rupturi și porțiuni descusute, ■
Face un gest care pare să însemne „Asta 
să fie toată paguba !“.

Apare echipajul. Urmează întrebările 
obișnuite. „Cum a fost ?“ ...„Erau niște 
femei pe care le-am ferit. Dacă nu le 
ocoleam, era jale. Mi-au anărut așa... ca 
din pămint. Pute’am să le omor, dacă nu 
eram atent. Mare noroc am avut, dom-Ie. 
Cum am ajuns în poziția asta ? Probabil 
că ne-am dezechilibrat puțin. Tabla se 
repară... omul, dom-le, ăsta contează !“. 
„Știți ce ravagii ați lăsat în urma ?“ „Ce 
ravagii ? Nimic, doar că m-am răsturnat. 
Reparațiile trebuie să le plătească femei
le alea. Ele-s vinovate". „Vreți să mer
geți cîțiva: pași cu mine, aici, nu depar
te „Vreau, cum să nu". „Mașinile as
tea erau pe trotuar, parcate frumos, și 
acum, iată-Ie cum arată". „Și ce vreți să 
spuneți că eu le-am luat de pe trotuar 
cu mîna și le-am pus aci, alături ? Că oi 
fi vreun uriaș din poveste, nu ?“. „Uita- 
ți-vă la mașina dv. răsturnară ; are pe ea 
exact culorile autoturismelor lovite : 
verde, galben și albastru". „Probabil că 
le-am șters, așa, ușor. Ce să-i faci ! ? Caz 
de forță majoră... Unde mergeam așa tîr- 
ziu ? S-o duc acasă pe nevastă-mea. Eix 
la douășpe noaptea, iese din schimb de 
la „Cuptorul de aur", fabrică renumită, 
o știe toată lumea. Dacă am băut ? Ce, 
două sticle de bere de-un litru, de căciu
lă, e mult ? Altceva ? Cîteva pahare cu 
vin că se terminase berea. Mă vedeți, 
stau țeapăn pe picioarele mele, vă vor
besc ca lumea, arăt eu ca un om beat ?“ , 

După ce a terminat lucrul, Mișu G. l-a 
vizitat pe prietenul său, cu care a „discu
tat" mai multe sticle de bere, într-adevăr 
„la litru". Apoi au trecut pe vin. Cînd 
s-a uitat la . ceas, Mișulică constată că 

. mai sînt cîteva minute pînă la ieșirea din 
schimb a soției. „Hai Mihalache, că iar' 
întîrzii și mă ia Vetuța la rost Mai_ ales 
cînd m-o mirosi, că berea asta, nu știu de 
ce, pute, așa". Mișulică își invită priete
nul lie locul din dreapta și demarează 
cu toată forța celor 50 de cai putere. „Mă, 
las-o și tu mai moale, uite acu e la 130", 
„Parcă-i merge prima oară cu mine. Mi
halache". Urmează o curbă largă. Aproa
pe nici' nu-ți dai seama că strada, «i 3 

. benzi pe sens, își modifică ușor direcția 
. spre stingă. Femeile care se angajaseră 
în traversare puteau fi văzute de depar
te. Șoferul însă nu reduce viteza și în
cearcă să, le ocolească. Nu reușește. Le 
„șterge" de așa natură, îneît una moare 
pe 1OC, iar a doua, cu numeroase fracturi, 
este transportată la spitalul de urgență. 
Mișu pierde apoi controlul mașinii, trece 
pe sensul opus, ajungînd pe trotuar, unde 
dă iama în trei autoturisme, pe care le 
șifonează zdravăn și le proiectează pe 
partea carosabilă exact ca și cum ai 
amesteca în mînă niște zaruri pe care le 
arunci apoi pe masă. în continuare, după 
un mers haotic, pe distanța de 100 de 
metri, rotind probabil brusc volanul, Mi
șulică ajunge cu roțile în sus. „Femeile, 
dom-le, ele îs de vină. Le-am salvat via
ța ! Ele trebuie să plătească tot. Noroc că 
știu să pilotez atît de bine, altfel mai știi 
ce ieșea din povestea asta". „Da, Miha
lache, ai dreptate. Să ne plătească și pos
tumele...". „Soțul meu ? Asta-i boala lui,, 
bea și după aia conduce ca un nebun. De 
cîte ori nu i-am spus...".

VICTOR BEDA ST



Onorată instanță a moralei

O simplă neglijență?
Oricit n-am vrea s-o spunem, neînțele

gerile între oameni sînt inerente. Prea 
multe exemple de acest fel ne ajung la 
urechi, în fiecare zi, încît a nega ideea că 
oamenii n-ar mai fi oameni dacă n-ar ge
nera conflicte, ar reprezenta — fără dubiu 
— o ipocrizie. Că lucrurile nu ar trebui să 
ee prezinte astfel, e cu totul altceva, desi
gur o speranță ce nu trebuie abandonată, 
un scop pentru care fiecare dintre noi 
poate face cîte ceva. Tocmai din acest 
motiv înfățișăm în rândurile ce vor urma 
o situație anormală, provocată parcă de o 
manie a creării stării conflictuale, cu un 
întreg cortegiu de nemulțumiri, de nervi 
și de acțiuni care încarcă agendele de 
lucru ale mai multor instituții.

Despre ce este Vorba ?
între Marin Geroșanu, din comuna I.L. 

Caragiale, județul Prahova, și soția sa, 
conviețuirea nu a mai fost posibilă, fapt 
pentru care cei doi au hotărât să se des
partă. Justiția le-a îndeplinit această do
rință stabilind, așa cum se obișnuiește, și 
condițiile care decurgeau -din noua situa
ție a foștilor parteneri de viață. Femeia a 
părăsit localitatea unde coabitase cu Marin 
Geroșanu, plecînd într-un alt județ, la 
Bistrița-Năsăud, în comuna Zagra, desigur 
în speranța de a-și reface viața. Pînă aici 
toate bune, normai că fosta soție a lui 
M.G. „a neglijat-1 să-și schimbe actul de 
identitate, așa cum prevedea hotărârea in
stanțelor de judecată. Intre timp, noua 
cetățeancă-din Zagra a dat naștere unui 
copil pe care, normal (! ?) l-a înregistrat 
pe numele purtat anterior, adică pe al 
fostului soț care nu avusese nici un ames
tec în respectivul eveniment. însă, pentru 
a se lămuri pa deplin situația creată, a 
fost necesar un alt proces de stabilire a 
paternității. Justiția s-a pronunțat, așa 
cum era și firesc, în favoarea lui M.G. 
care nu putea fi tatăl acelui copil. Copil 
pe ale cărui acte, însă, continua să figu
reze numele de Geroșanu I O hotărâre 
judecătorească ar trebui să așeze faptele 
în matca lor reală. In cazul nostru, asta 
înseamnă că actul de naștere al copilului 
trebuia modificat. Pentru operația respec
tivă era însă necesar ca mama să prezinte 
forurilor în drept, respectiv Consiliului

„Băiatul lui pește" 
zis și „Învîrte-lume"

Cu relațiile sale ajunge să rezolve totul, 
de te miri .cum; Cit ai bate din palme, un 
astfel de ins rezolvă butelii, covoare, ma
șini de gătit și mașini pe patru roți etc. 
Relații serioase, nu glumă „Băiatul lui 
pește", zis și „lnvîrte-lume“, are și pro
zeliți, iar faptul că își desfășoară activi
tatea la umbra unor șefuleți îngăduitori 
din fire și slabi de înger, nu este pur în- 
tîmplător.

Dacă te uiți în cartea sa de 
muncă. te crucești. nu alta. în 
căutările și peregrinările sale, ni
mic nu-1 mulțumea. Ștefan Vary, zis și 
Pyști, este născut la 4 mai. 1946, în co
muna Ardud, județul Satu Mare. Trebuie 
că băiatul acesta s-a născut într-o zodie 
norocoasă, dacă i-a fost dat să-i meargă 
realmente atit de bine. Ești tentat să 
crezi orice. Pentru că, realmente, toate 
i-au mers ca pe roate. Paletă profesiilor 
sale mereu schimbate este una cit se 
poate de largă. Și profitabilă. Din adinei 
tinereți, lui Pyști i-au plăcut numai unele 
meserii. A fost, pe rând, magaziner, 
merceolog, organizator de excursii, șef 
de local etc. Oare ce n-a fost Pyști? Greu 
de răspuns. S-o luăm însă gospodărește.

Primul său „post" înscris în cartea de 
muncă este de merceolog-magaziner la 
Asociația .sportivă „Olimpia" din Satu 
Mare. Nici că se putea altfel. Cum a curs 
valul și care a fost vadul în acea vreme 
la clubul sportiv sătmărean, nu știu. Știu 
însă că Pyști a pleeat după o vreme or
ganizator de excursii la O.J.T. Satu Mare. 
Viață, nu glumă. Nu curge, picură. Și, mă 
rog frumos, cine-i acela căruia să nu-i 
placă o excursie, picată mană cerească? 
Al naibii, lui Pyști însuși îi plăceau la 
nebunie excursiile în țară, cît mai ales 
cele în străinătate. S-a gîndit ce s-a gîn- 
dit, pînă ce s-a răzgîndit și n-a făcut

Tragicul revers...
.,Aveți-vă ca frații ! Cită înțelepciunii 

în acest apel-simbol al bunei înțelegeri... 
Dar, vai ! Ce stupidă poate fi neînțele
gerea ajunsă la paroxism dintre niște 
frați „buni" !

Un tragic eveniment petrecut în comu
na Vîrvor, județul Dolj, ne oferă nedo
ritul prilej de a constata care poate fi 
epilogul unei stări conflictuale „de fami
lie", perpetuată — pare neverosimil — pe 
o perioadă de peste douăzeci de ani (? I), 
dar și de a medita profund la ceea ce 
n-a făcut obștea, pentru a împiedica 
ireparabilul.

De peste 20 de ani, frații, Forțan, lorgu. 
de 62 ani, Tudor de 58 ani, și Stancu, de 
54 ani, și familiile lor, împărțiți în două 
grupări beligerante : lorgu sau „nenea", 
cum îi spuneau ceilalți, că era cel mai 
mare, cu soția și unul dintre fiii săi, pe 
de o parte ; ceilalți doi frați, împreură cu 
soția lui Tudor — Mateuța, pe de altă 
parte, s-au tot hîrjonit, s-au insultat și 
lovit, s-au judecat de peste 20 de ori, la 

popular din Zagra, primul document de 
stare civilă al fiului său. Ceea ce dînsa nu 
înțelege să facă.

Marin Geroșanu s-a adresat tuturor in
stituțiilor care l-ar fi putut ajuta în rezol
varea cazului : postului de miliție din co
mună, Consiliului popular din Bistrița 
(unde fusese declarat copilul), Inspectora
tului județean al miliției Bistrița-Năsăud, 
trâmițînd copii legalizate după . hotărârea 
tribunalului (datată 19.XI.1982) din care 
rezulta justețea cererii sale, însă nu a pu
tut să-și vadă dorința (legitimă) îndepli
nită deoarece fosta sa soție refuză, sau 
„neglijează" să prezinte documentul care 
trebuie modificat și anume actul de naș
tere al fiului său.

Geroșanu Marin se întreabă dacă actele 
pe care le deține au sau nu o valoare. Au, 
bineînțeles, dar rezistența fostei sale soții EMANUEL VALERIU S3

purici multi nici aici. A preferat,, după 
o vreme, cooperația. Prin unele locuri.se 
lucrează mai după perdea, așa și-o fi zis 
Pyști.. Ce-i drept, aceste posturi se prind 
greu. Iar vadul a mers; și Pyști nu vîna 
d-ecît pește mare. Dar nici în cooperație 
nu merge peste tot strună. Mai întîi a 
fost șef — așa i-a fost dat să se învîrtă 
numai și numai între „șefi" —, la Coope
rativa din Ambud, apoi repede a prins 
o știucă ceva mai mare, la cooperația de 
consum din Satu Mare. Ce și-o fi zis el 
într-un tîrziu, atîta cooperație strică. 
Pyști adopta repede sistemul rotirilor în 
viața sa. De la o vreme însă, nimic nu-1 
mulțumea, in mod ciudat și paradoxal, 
încă din fragedă tinerețe îl atrăgeau, nu 
știu de ce, secțiile anexe. Lume de-nvîr- 
teală. Din nimic faci ceva. Butoane, man- 
șoane, flori de plastic, sicrie și alte cîte 
cele. Pe moment, așa ne explicăm de ce 
a preferat secțiile anexe ale C.A.P. „So
meșul" din chiar incinta orașului. La 
scurt interval a fost luat sub o aripă 
obladuitoăre și transferat, băiat frumos, 
la unitatea agricolă prosperă din Petin.

Toate aceste amintite unități ori că 
erau în oraș, ori că nu erau la o distanță 
mai mare de 10—13 km. Treburile-i mer
geau admirabil. Numai saltele n-a f^cut 
în viața lui. în rest, a „ras" tot, să ne 
exprimăm în limbajul lor „gangsteresc". 
Iată-1 ajuns și la secția de saltele a 
C.A.P. Pir, exact la cealaltă margine a 
județului, dinspre Bihor. De cîte ori a 
făcut el drumul cu mașina pînă aici e 
greu de presupus. Dar treburile mergeau 
de minune la Pir, iar băiatul se descurca 
pe o rază medie de activitate, care avea 
bătaie lungă. Leafa bună mergea,, de ase
menea. Ce pica pe lingă ea, asta era de
sertul. De multe, ori desertul era mai 
mare ca meniul, dar asta este deja o cu 
totul altă poveste. Pyști nu s-a mulțumit.

într-o noapte, Pyști s-a visat șef de 
local. S-a dat peste cap, s-a făcut Făt- 
Frumos; a făcut, pur și simplu, „gala- 
gala-hap!" și, iată-1, ca prin farmec, șef 
de local la restaurantul „Someșul" din 
municipiul de pe Someș. Pyști meoîta la 
soarta sa. Ce și-o fi spus Pyști ? Ce ți-e 

comisia de împăciuire și la tribunal, dar 
niciodată nu s-a putut reinstala înțele
gerea și buna conviețuire, în cele trei 
gospodării alăturate, care altădată for
mau aceeași familie.

Motivul disputei ?
Precizarea va produce stupoare, dar 

acesta este adevărul : cîțiva metri pățeați 
de pămint din grădina fostei case părin
tești, o prelungire a curții, de fapt, pe o 
costișe care nu produce mai nimic, cel 
mult cîteva fire de porumb care se ofi
lesc înainte de a rodi. De peste douăzeci 
de ani această fîșie îngustă și scurtă de 
pămînt semifertil a provocat atîta dis
cordie între frații Forțan și atîtea co
mentarii sterile printre vecini și rude ! 
Fără intervenția promptă, sufletească a 
celor din jur, sfaturile comisiei de împă
ciuire, ale judecătorilor, avertismentele 
subofițerilor de la postul de miliție au 
rămas fără ecou în inimile împietrite de 
ambiție demențială ale lui Tudor și soției 
sale mai cu seamă, de a-1 șicana și tero
riza mereu pe fratele mai mare.

Intr-una din zile, cînd soția lui lorgu 
■ îndrăznit să smulgă țărușul pe care 

în fața solicitărilor ce i-au fost adresate 
împiedică, în fapt, îndeplinirea lor. Atitu
dinea acestei femei trebuie calificată drept 
meschină și persistența sa nu-i va aduce 
nici un fel de avantaje. Nici fiului ei. De- 
cît poate, cîndva, cînd copilul va crește 
și va avea, prin cine știe ce împrejurare, 
în mînă actul fals, întimplarea de astăzi 
se va dovedi nefericită pentru cea care i-a 
dat viață. Mai știm că tergiversarea, solu
ționării legale a unui document de stare 
civilă nu constituie infracțiune, ceea ce, 
probabil, îi și dă femeii liniștea unei încă- 
pățînări fără rost. Nu mai puțin adevărat 
ni se pare însă și altceva și anume că 
mijloacele de convingere există chiar și 
dincolo de prevederile stricte ale unor 
texte de lege și că oricare dintre autori
tățile locale de la Bistrița-Năsăud ori toa
te împreună pot să obțină din partea fos
tei soții a lui M.G. respectarea unei 
hotărîri judecătorești. Ceea ce, sperăm, 
se va petrece.

și cu șefii ăștia de local ? Dom’ne, greu 
le mai merge ! Au două piane pentru o 
singură mînă. Cumpără cărți , cu ghiotura 
da’ n-apucă în veci să le citească. Sînt 
veșnic în priză. Lumea comercîanților e 
una de vis. Cercul relațiilor în loc să 
se închidă, se deschide. Așa a ajuns 
Vary Pyști într-un cer ce scapă literal
mente observației muritorilor de rînd. Cu 
relațiile sale putea să rezolve totul. Pen
tru că acest ins călător ajunsese să-1 cu
noască pe cutărică de la tutun, pe porta
rul de la ministerul cutare, care îl cu» 
noștea pe cel de. la I.T.B. ș.a. Comisioane 
la adrese exacte. Totul făcut ca la carte, 
cu lecția bine învățată de-acasă. Esența 
erau profiturile, de regulă mari.

Vîrizătorii de suc din zaharicale își 
aduceau obolul. Mușteriii de la secția 
„ocultă" de saltele, de asemenea. Chelne
rii cotizau și ei, dacă nu în fiecare seară, 
cel puțin săptămînal. Tranzacțiile mer
geau strună. Ce nu aranja el? De la pasta 
de dinți Pell Amar la berea și țigările 
străine. Acest băiat de bani gata (era cît 
pe-aci să-i zic băiat pe banii altora) a 
avut noroc, nu glumă. Ești tentat să spui 
că Hermes, zeul comerțului, a trecut cu 
teleguța spartă prin grădina părinților săi 
din Ardud, pe cind s-o fi născut. între
barea care se impune este, totuși și to
tuși, cine-1 lăsa să aibă un astfel de no
roc incredibil? Pentru că acest ins a făcut 
tot ce l-a tăiat capul. Și cînd te gîndești 
bine, Pyști este doar unul din acei trepă
duși care acționează în voie, nestinghe
riți, într-o zonă care, parcă, suspect 
le-ar aparține.

De circa o lună de zile, Vary Pyști a 
dispărut fără urmă. A dispărut ca po
rumbelul lui Noe. Parcă l-a înghițit pă- 
mîntul. S-a săturat, pur și simplu, de 
bine ce-i mergea. Doar prefera numai 
și numai senzațiile tari. Aici se opresc, 
deocamdată, și înscrisurile în cartea sa 
de muncă. Probabil este în căutarea unui 
nou post mai călduț și mai profitabil, la 
Ioc ferit, cu umbră și verdeață. Vă vom 
ține pe fir de îndată ce vom deține vești- 
clarificatoare despre fugar.

DORIN SĂLĂJAN ■

Tudor iar îl înfipsese cu un lat de palmă 
mai la dreapta de cum fusese inițial și 
să-1 arunce ostentativ pe terenul cumna
tului său, ătît a trebuit ca să reînceapă 
ostilitățile. Tudor și Mateuța s-au nă
pustit cu un topor și o sapă asupra cum
natei, lovind-o năpraznic, omorînd-o pe 
loc. Stancu i-a aplicat mai multe lovituri 
de cuțit lui „nenea", pentru că sărise 
să-și salveze soția. N-a scăpat de urgia 
loviturilor nici Marin, unul dintre fiii lui 
lorgu, care venise și el în sprijinul 
mamei.

Și iată epilogul trist al acestei înde
lungate stări conflictuale: o femeie 
ucisă bestial, doi bărbați — lorgu și 
Marin — internați în spital, doi soți — 
Tudor și Mateuța — condamnați la cîte 
18 ani închisoare pentru omor, celălalt 
frate, Stancu, condamnat la 8 ani pen
tru tentativă de omor.

Acum este o liniște deplină în cele 
trei curți ale fraților Forțan. Dar în 
sufletele celor care ar fi reușit, poate, 
să evite acest deznodămînt și n-au 
încercat ?

MIHAI GROZAVU ■

Un dosar deschis
Pînă Ia un punct, lucrurile sînt obișnui

te. Un om, Sava Constantin, mecanic la 
URAC—ITB, face schimb de locuință și se 
mută cu familia într-un apartament (nr. 
31) din Intrarea Ziduri între Vii nr. 5, bloe 
8, scara A, sectorul 2 din București. își 
aranjează cu grijă noua locuință. Omite 
un singur amănunt, dar cîți, oare, nu l-ar 
fi omis ? Nu se urcă pe un scaun să con
troleze starea contorului care măsoară 
consumul de energie electrică, situat dea
supra ușii de la intrare. Și, după cum sus
ține Sava Constantin, de aici a plecat to
tul, întregul lanț de necazuri cu care se 
confruntă de doi ani.

Aceasta s-a petrecut în mai 1981. In oc
tombrie, același an, lucrătorul centrului .2 
IDEB, venit să citească numărul de kilo
wați consumați, constată că în partea su
perioară contorul era găurit și îl sfătuieș
te pe Sava Constantin să sesizeze în scria 
acest fapt și să ceară schimbarea contoru
lui. Ceea ce Sava Constantin face imediat. 
Și așteaptă. Dar așteaptă în zadar un an 
și două luni, deși, după cum ne-a spus 
nouă, in acest răstimp s-a dus de mai 
multe ori la IDEB să se intereseze de răs
punsul la sesizarea sa. In sfîrșit, în decem
brie 1982, o echipă a IDEB-ului vine să 
schimbe contorul. Și problema pare rezol
vată. Dar în ianuarie 1983 Sava Constan
tin primește din partea IDEB-ului o adre
să prin care este anunțat că recalculîn- 
du-se consumul de energie efectuat, mai 
are de plătit 4 083 de lei. Ce reprezenta 
această sumă ? Ne lămurește o adresă a 
IDEB-ului. Conform normelor în vigoare, 
s-a calculat consumul în sistemul paușal, 
scăzîndu-se energia electrică deja achita-- 
tă. Sava Constantin fiind acuzat că a sus- 

. tras energie.
Aici trebuie să facem o precizare. Orice 

sustragere de energie trebuie, evident, 
pedepsită, și nu despre respectarea nor
melor în vigoare e vorba. Acestea nu sî- 
facultative pentru nimeni, trebuie respev 
tate și de- cetățeni și de IDEB. Dar pro
blema e alta. Pe ce temei a decis IDEB- 
ul, după un an și două luni, în care el în
suși s-a făcut vinovat de tergiversare, că 
Sava Constantin a sustras energie ? Tre
buie să înțelegem cumva că IDEB-ul s-a 
hotărât să recupereze energia eventuală 
pierdută din cauza sa, deoarece a avut ne
voie de un an și două luni pentru a face o 
operație simplă cum e schimbarea unui 
contor,_ obligîndu-1 pe Sava Constantin să 
achite 'suma amintită ? Nu crede IDEB-ul 
că s-a făcut vinovat de neglijență ? Și 
dacă este vinovat de neglijență, pe care 
dealtfel o și recunoaște, de ce singurul 
care trebuie să plătească existența conto
rului găurit, pe care a sesizat-o, este Sava 
Constantin ?

Trebuie să spunem că acesta a adresat 
un memoriu IDEB-ului la care a primit 
un răspuns neconvingător după părerea 
noastră. Și chiar mai mult decît neconvin
gător. De o logică bizară. „Văzînd că nu 
vine nimeni să vă înlocuiască contorul, i 
se adresează lui Sava Constantin în acest 
răspuns fostul contabil șef al IDEB-ului, 
ați profitat de acest lucru și ați umblat la 
contor". Pe ce se bazează suspiciunea ? 
Fostul contabil șef al IDEB-ului a fost de 
părere că . diversele consumuri lunare n* 
se corelau cu receptorii electrici din lf 
cuința abonatului. Dar el lua in calcul’ «a 
plită electrică la care abonatul renunțase'; 
schimbînd-o cu un aragaz cu butelie I Și 
apoi, nu e ciudat să spună IDEB-ul „ați 
profitat de acest lucru “ ? Adică de ce a 
profitat Sava Constantin ? De faptul că, 
deși a sesizat în scris IDEB-ul, solicitînd 
schimbarea contorului, deși a revenit de 
cîteva ori la IDEB să întrebe cînd, în sfîr
șit, se va da curs cererii sale, IDEB-ul n-a 
binevoit să schimbe aparatul defect ? S-ar 
zice, dacă,am lua în serios logica fostului 
contabil șef, că IDEB-ul a vrut să-1 pună 
la încercare pe abonat. Să vadă : profită 
sau nu profită de neglijența sa ? Și abia 
după un an și două luni s-a decis să 
pună capăt acestui joc ciudat, cu o for
mulă aproape hilară : „Avînd în vedere și 
neglijența personalului nostru de a înlo
cui la timp contorul, am acceptat să recal- 

. culăm consumul dvs. de energie" etc., etc.
Așadar, vinovatul acceptă ca reclamantul 
să plătească paguba ! Argumentul că în
locuirea s-a făcut cu întîrziere datorită 
numărului mare de contoare defectate de 
abonați în scopul sustragerii de energie 
electrică, cît și numărului mare de con
toare noi ce se defectează la cîteva zile de 
la montare, comparativ cu personalul fo
losit în această activitate nu ni se pare 
nici măcar mulțumitor.

Revista noastră nu încurajează sustra
gerea energiei electrice luînd de bune, fără 
nici o analiză, afirmațiile unui abonat cum 
ni s-a reproșat de către IDEB. Am anali
zat afirmațiile abonatului Sava Constan
tin și am ajuns la concluzia că o mare 
parte din răspundere revine IDEB-ului. 
Sava Constantin a plătit cei 4 083 lei pen
tru că, avînd un copil mic, nu a putut ră- 
mîne fără lumină. Dar cum și cînd au 
plătit cei care au „uitat" timp de un an și 
două luni să vină să schimbe contorul 1

Din discuția avută cu noul director al 
IDEB-ului, tov. inginer Ardelean Dimitrie, 
am înțeles că acum s-au creat și funcțio
nează reglementări clare tocmai pentru 
evitarea pe viitor a unor situații asemă
nătoare. Astfel, la intrarea unui locatar 
într-un apartament se montează un contor 
nou iar termenul de înlocuire a unui con
tor defect este de 30 de zile. Aceste mă
suri sînt bine gîndite.

A-1 sfătui însă pe Sava Constantin, să 
se așeze la ușele tribunalelor nu ni se 
pare o soluție.

Dosarul cauzei sale rămîne deschis șî 
trebuie, credem, reanalizat de către noua 
conducere a IDEB-ului.

ALEXANDRU ȘERBAN ■
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Mando umano?
Lumea in care trăim

Despre august alticl
După un obicei pe care îl respec

tăm, să vedem și o altă parte a fetei 
nevăzute a lunii trecute. Așadar, 7 
știri dintr-o singură zi.

Gabriel Garcia Marquez, cunoscut 
scriitor columbian, încununat și cu 
Premiul Nobel pentru literatură pe 
1982, a fost invitat să tină o conferin
ță Ia Universitatea Kansas — S.U.A. 
cu ocazia bicentenarului nașterii erou
lui sud-american Simon Bolivar. Se 
stabilise și intervalul — 4—9 septem
brie, însă iată, tara în care „oricine 
este primit cu brațele deschise" — 
cum declara odinioară un lider, iar 
cuvintele lui au devenit slogan — îi 
refuză viza de intrare lui Marquez,

Tristețea și buimăceala în fata știrii 
de mai sus sînt anulate de aceea pri
vind felul în care s-a comentat la 
televiziunea venezueleană a doua re
priză a meciului de fotbal Guatema
la — Statele Unite încheiat cu 3—0 în 
favoarea primei echipe. Or, in cursul 
reprizei a doua, telespectatorii amin
titi se întrebau tot mai des dacă res
pectivul comentator privește același 
meci cu ei, întrueît el Spunea mereu 
că e vorba de întîlnirea Chile — Cuba 
— 0—0 — deși pe ecran s-au văzut 
clar cele trei goluri guatemaleze.

Are 58 de ani. In acea zi, diminea
ța, a mers întii la bancă unde a de
pus în contul ei încă 40 000 mărci 
vest-germane. O oră mai tirziu, din- 

Itr-un mare magazin din Dortmund, a 
furat cîteva ouă și o sticlă de lapte, 
fiind surprinsă în timpul „lucrului". 
Costul total al celor furate este de 
circa 4 mărci vest-germane, iar asupra 
cleptomanei poliția a mai găsit doar... 
50 000 de mărci, bani lichizi;..

J In aceeași zi, cu puține ore înainte 
I de a transmite știrea anterioară, o 
I agenție de presă a relatat din Forta

leza — Brazilia că : „țărani înfome
tați și disperați, căutând de lucru și 
hrană, invadează din nou centrele 
urbane din statul Ceara — nord-estul 
brazilian, cel mai grav atins de sece
tă. Observatorii subliniază că invada-

I rea orașelor de către țărani înfome
tați a devenit’un obicei într-o regiune 
a cărei economie — esențialmente a- 
gricolă — a fost distrusă practic după 
cinci ani de secetă continuă, și care 
numără mii de șomeri"...

Tot despre foame e vorba, și în con
tinuare, numai că e acea foame de 
senzațional și avantajele ei de astă 
dată. Ziarul „Los Angeles Herald Exa
miner" anunță cu mare pomnă că 
despre asasinarea actriței Sharon I 
Tate, soțul ei, regizorul Roman Po
lanski, vrea să facă un film. în rolul 
Tate va fi distribuită Brigit Hamer, 
23 de ani, o necunoscută, sosia actri
ței defuncte. (Să amintim că la 9 au
gust 1969, în timp ce se afla acasă 
în California. Sharon, însărcinată în 
lună a noua, a fost ucisa împreună cu 
patru prieteni, de Charles Manson și 
patru complici — membri ai unei sec- 

ț te). Dar rapid, de la Paris, Roman
Polanski a dezmințit un asemenea 
proiect care i se pare de neimaginat, 
un veritabil coșmar, date fiind cir
cumstanțele asasinatului și victimele. 
Oricum, vîlva se va stinge greu deși 
un ziar trăiește doar o zi...

în schimb, nu numai 24 de ore le-au 
trebuit unor oameni din insula New 
Hanover, nordul Papuașiei, Noua 
Guinee, care de o săptămină se tot 
îndreptau sire centrul insulei aminti
te. fiind informați de cineva că acolo, 
chiar pe pămîntul din fața lor, se va 
pogorî nimeni altcineva decît Cristos 
și le va oferi 230 milioane dolari. 
Dacă unii or.fi aflat cine a avut ideea 
coborîrii pe Terra a numelui amintit, 
în schimb nu s-a descoperit de ce el 
urma să ofere exact suma citată și nu 
alta mai mică sau mai mare, mai ales 
că nu a apărut nimeni cu nimic..-.

în fine, după doi ani de cercetări 
s-a descoperit că femeile politiei olan
deze mînuiesc bastonul cu mai mult 
sînge rece, sînt mai răbdătoare în fata 
manifestărilor ; mai existau și două 
puncte slabe, fizice însă, ceea ce a 
dus la modificarea uniformelor lor...

în rest, ~ ''-’"o
DUMITRU CONSTANTIN ■

Moartea vine din spațiu
„Spațiul extraterestru este de pe acum o arenă militară" — 

afirma recent contraamiralul William Ramsey, director al ser
viciului pentru spațiul cosmic al forțelor militare maritime 
din Pentagon.

Dar nu este singurul care recunoaște acest lucru. Iată ce 
declara colonelul Earl Volnwangan : „Războiul spațial este 
inevitabil. Nutresc speranța că îl vom putea evita dar cred, 
totuși, că este inevitabil".

Declarația colonelului poate părea tulburătoare. Poate fi 
evitat... inevitabilul? Sau dacă este inevitabil nu se mai poate 
face nimic ?

Earl Volnwangan nu este un oarecare. Este membru al co
mandamentului forțelor aerospațiale americane. iar declarația 
nu a făcut-o în cercul familiei sau într-un grup restrîns de 
prieteni discutînd în mod particular. în timpul unei partide 
de golf. Earl Volnwangan este unul dintre cei șase ofițeri de 
rang superior,care au abordat problemele activității spațiale 
a Pentagonului în cadrul conferinței anuale ce a reunit peste 
1 000 de reprezentanți ai forțelor armate, ai Administrației 
naționale pentru aeronautică și spațiul cosmic și reprezen- 
tanțiii industriei .aerospațiale americane. Deci, o . persoană 
oficială. Iar declarația lui aruncă o lumină nouă în ceea ce 
privește pregătirile pentru declanșarea și desfășurarea unui 
război nuclear în spațiul cosmic.

Dealtfel, în privința aceasta, dezvăluirile unor agenții de 
presă șl publicații sînt mai mult decît revelatoare. Agenția 
France Presse, de pildă, arăta că potrivit statisticilor unor ex- 
perți ai Organizației Națiunilor Unite, circa 75 Ia sută din 
sateliții lansați începînd din anul 1957 au misiuni militare. 
Anul trecut, spre, exemplu, un grup de specialiști americani 
au propus ca Statele Unite, să lanseze 132 de sateliți. Echipați 
fiecare cu un număr de 40—50 de rachete de intercepție, sate
liții ar urma să staționeze în spațiu, pregătiți — după cum 
scria agenția amintită — să anihileze rachetele intercontinen
tale ale părții adverse atunci cînd li se va comanda de la 
bazele de pe sol.

Iar asemenea proiecte nu sînt sihgulare. Spre exemplu, 
presa mondială a relatat, încă în 1981, că" Statele Unite au 
experimentat o nouă armă laser — „raza mqrții" — cum o 
numea atunci agenția France Presse. Moartea care vine din 
spațiul extraterestru. Recent, revista americană „Newsweek" 
scria că Statele Unite lucrează la un proiect privind consti
tuirea unei baze militare spațiale înzestrate eu arme orbitale 
eu laser. *

Ceea ce a permis și permite realizarea unor asemenea pro
iecte este- desigur uriașa dezvoltare a tehnicii spațiale și mai 
ales a microelectronicii. Miniaturizarea și dezvoltarea unor 
noi tehnologii fac posibilă militarizarea accelerată a spațiului 
cosmic — adică realizarea unor sateliți de Necunoaștere, de 
primă avertizare, de navigație, de comandă, de control, de 
comunicatii și spionaj, sisteme de luptă antisatelit și sisteme 
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de apărare împotriva rachetelor balistice.
Citim parcă un roman științifico-fantastic, o poveste de 

anticipație capabilă să ne îngrozească. Dar nu-i literatură. 
Din păcate, faptele sint reale și serioase. Pregătirile pentru 
războiul în spațiul cosmic nu se rezumă doar la pregătirile 
tehnice. Sînt deja întocmite serii întregi de scenarii ale unor 
variante de războaie purtate în spațiul cosmic, războaie care 
nu sînt nici pe departe doar niște fantezii științifico-fantasti
ce, așa cum s-ar putea crede la prima vedere. După opiniile 
unor specialiști, investițiile uriașe, ritmul accelerat al cerce
tărilor și realizărilor în acest domeniu determină ca posibili
tatea practică a declanșării unof conflagrații in spațiu să nu 
fie prea îndepărtată.

Mai grav mi se pare însă faptul că personalități oficiale 
încearcă să teoretizeze, să prezinte avantajele pe care chipu
rile le-ar oferi transferarea pregătirilor de război in spațiul 
cosmic. Chiar șeful executivului american susținea că siste
mele de apărare cu baze militare în spațiu, dispunînd de 
arme' lasAr, ar putea să „înlesnească" drumul spre adoptarea 
unor măsuri cu privire Ia. controlul armelor și eliminarea în
săși a armelor nucleare. O optică destul de ciudată dar lipsi
tă de noutate. In fond, este vorba de înarmare, de o poziție 
de forță, de negocieri duse de pe asemenea poziții.

Opinia nu este împărtășită însă nici de specialiști și nici 
chiar de unii dintre cei mai apropiați colaboratori ai președin
telui american. Pentru că, în fond, crearea unui asemenea 
sistem de baze militare' spațiale ar mări pericolul de război 
și, totodată, ar mări riscul autodistrugerii umanității. Inter
ceptarea unei rachete cu încărcătură nucleară și explodarea 
ei ar da naștere la efecte distrugătoare colosale în zona de pe 
pămînt deasupra căreia s-ar produce explozia. Iată de ce 
practic, militarizarea spațiului cosmic nu înseamnă numai 
dublarea cursei înarmărilor de pe Terra cu cea din cosmos, 
ci sporirea îngrijorătoare a pericolului ce planează asupra 
existenței omenirii, a planetei.

Nu sînt oare suficiente uriașele arsenale existente în lume, 
arsenale capabile să distrugă de zeci de ori întreaga plane
tă ? „In locul programelor de amplasare de noi rachete, de 
folosire a cosmosului în scopuri militare — arăta tovarășul 
Nicolae Ceaușescu — ar fi necesare programe de amplasare 
de baze pentru protecția mediului înconjurător, de folosire a 
spațiului, a cosmosului numai în scopuri pașnice, de progra
me speciale privind dezvoltarea economico-socială, a țărilor 
în curs de dezvoltare".

Bazele fericirii umane, baze pentru bunăstarea omului, baze 
pentru ocrotirea planetei pot fi transferate în , cosmos. Dar 
în nici un caz baze militare. Moartea nu trebuie să vină din 
spațiul extraterestru. Există destulă suferință pe pămînt...
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Spectacolul informației

Muntele
Apare, intre colegii săi niponi și de 

peste tot, precum Fuji : înalt, impunător 
și mereu bine îmbrăcat. Nu cu prelata 
zăpezilor pe umeri dar în straie de per
sonaj bine hrănit și cu dare de mină.

. „Yomiuri Shimbun", despre el discutăm, 
ziarul japonez, există din 1874. A năvălit 
cu capul sus în prima linie a presei mai 
ales cind încăpuse pe mina lui Mateutaro 
Shoriki, intre altele coleg de afaceri eu 
domnul Hearst ăl bătrîn.

Ca și acesta va pune în mișcare practi
ca mariajelor mass-media : este cel din
ții ziar japonez ce-și va asocia în drumul 
spre public, sub aceeași umbrelă financia
ră, un post de radiodifuziune și unul de 
televiziune.

Astăzi, reporterul de Ia „Yomiuri Shim
bun" aleargă în căutarea subiectelor în 
limuzine avind la parbriz fanionul ziaru
lui. Dacă șoferul este surprins de patrula 
poliției că se întrece cu gluma în materie 
de viteză, nu se grăbește nimeni spre chi
tanțierul cu pricina ; cel mult se va auzi 
în pilnia de dirijare a circulației : „Dom
nul de la „Yomiuri", nu vă suparăți, mer
geți mai încet. Mulțumim mult .1“ La dru

Ruperea „pragului"...
Niciodată, în istoria umanității, nu s-a 

cheltuit mai mult, nu s-a făcut un efort 
atit de asiduu și nu s-a preparat, în toa
te detaliile, un dezastru mai impozant ca 
cel configurat de procesul înarmărilor din 
zilele noastre. Trăim un paradox stupe
fiant : miliarde de oameni sînt infor
mați care este substratul înarmărilor șiiT 
efectele ei potențiale și totuși această 
goană direct către neant continuă în rit
muri tot mai vertiginoase.

Este un fapt cunoscut că escalada înar
mărilor înregistrează un dublu salt : can
titativ și .calitativ. Ambele dimensiuni 
presupun un efect bugetar uriaș. Pe de 
altă parte dacă nivelul nuclear al armelor 
și armamentelor se deplasează exponen
țial în sus același lucru se intîmplă și cu 
nivelul armelor și armamentelor așa-nu- 
mite „clasice".

Revista „L’Express" folosea, în legătură 
cu sofisticarea galopantă a dotărilor di 
luptă, un termen care conturează un pro
ces real: „perfecționismul tehnologic". In 
plan financiar aceeași revistă oferea de
talii interesante : în 1951 Pentagonul co
manda 6 300 de avioane de luptă pentru 
suma de 7 miliarde dolari. In prezent el 
cheltuiește 11 miliarde de dolari, Ia 
cursuri constante, pentru numai 322 de 
avioane. O asemenea presiune bugetară 
creează, cum era de așteptat, puternice 
distorsiuni în cadrul mai larg al expor
tatorilor și importatorilor de arme. Tot 
„L’Express" nota referindu-se la mem
brii alianței atlantice : „mulți se tem că 

muri lungi reporterii se aruncă în unul 
din elicopterele sau avioanele ziarului.

Tirajul zilnic la „Yomiuri Shimbun!‘ 
atinge 13,6 milioane. Adică mai mult decît 
suma primelor 17 cotidiane nord-ameri- 
cane.

Cum spuneam, un munte. Beneficiază de 
un aparat redacțional apreciabil : 3 059 de 
persoane — de patru ori cit la „New York 
Times" —, distribuiți în 436 de birouri în 
țară și 28 în străinătate. Japonezul, prin 
firea lucrurilor — cîte n-ar fi de ^pus și 
Ia acest capitol — un televizionofag con
vins, cumpără cu asiduitate ziarul : și, 
bănuiesc, citește, vînzările ating cifra de 
68 milioane exemplare din cele 125 de coti
diane. Probabil avem în față cel mai con
secvent lector de gazetă existent pe pla
netă.

„Yomiuri", avind 24 pină la 32 de pagini, 
precum și repetate ediții speciale și regio
nale, își aduce copios obolul la acest me
niu gazetăresc. El ajunge, majoritatea prin 
livrare la domiciliu, la 38 la sută din cele 
34 de milioane de adrese japoneze. Se con
stată că mai mult de jumătate din abonați 
cumpără și ediția de dimineață și pe cea 
de seară.

„Yomiuri" și-a croit un mod al său de 
a fi. Atracția pentru coloanele ziarului — 
a cititorilor — se dovedește dublată de 
fascinația de a semna în paginile cotidia
nului. In această primăvară, cînd s-au 
scos la concurs 38 de posturi, s-au prezen
tat 2 060 de absolvenți universitari. Deși, 

vor fi nevoiți să se echipeze aproape în 
exclusivitate de la industria americană. 
Dezechilibrul considerabil al schimburilor 
de material militar între vest-europeni și 
S.U.A. a ajuns la 15 la 1“.

în pofida acestei tensiuni financiare și 
comerciale, a creșterii fantastice a pre
țului de cost al armelor și armamentelor 
nu există zonă a tehnicii de luptă care 
să nu înregistreze perfecționări rapide. 
Armamentul așa-numit clasic deține un 
loc semnificativ. Revista „Federației in
ternaționale a luptătorilor din rezistență" 
notează, referindu-se la „armele inteli
gente" : „Aceste arme noi, care au fost 
descrise ca fiind „cvasinucleare", re
voluționează împrejurările în care ar avea 
loc un război modern. Prezentate drept 
un mijloc tehnologic de îndepărtarea pe
ricolului nuclear, ele riscă, de fapt, așa 
cum se tem anumiți specialiști, să facă 
trecerea de Ia războiul clasic la cel ato
mic.

Războiul din Vietnam a provocat o evi
dentă reorientare a cercetării tehnologice 
spre domeniul nenuclear și a provocat o 
revoluție în conceperea armeloi' clasice. 
Această evoluție — care a fost inaugurată 
de folosirea bombelor „inteligente" în 
Vietnam și care s-a manifestat sub o 
formă și mai clară în timpul războiului 
din Malvine și a conflictului libanez din 
1982 — este pe cale să schimbe soarta 
războiului mai profund decît în orice altă 
perioadă de după lansarea bombei ato
mice asupra Hiroshimei".

Revoluția in domeniul armelor clasice 
constă într-o serie întreagă de progrese 
tehnologice cum sînt : introducerea „ar
melor inteligente" sau a rachetelor ghida
te cu precizie, capabile să repereze ținta 

de obicei, ziarul nu obișnuiește să pună 
ejub articolele pe care le tipărește și sem
nătura autorului. Dar pentru că tot sîntem 
aici.să consemnăm și ce s-a pretins candi- 
daților la mîna ziarului, sub pulpana con
sacrată a anonimatului care face casă 
bună și cu niște tarife de încadrare mo
deste : cunoștințe de istorie, teoria drep
turilor cetățenești, limbi străine, probleme 
tipice de presă (relatarea unui inspirat de 
studierea unei fotografii care ăr urina să 
însoțească reportajul).

Ziarul își duce zilele promovînd înde
letniciri care n-au mare lucru de-a face 
cu activitatea redacțională : patronează o 
mane echipă de baseball („Yomiuri 
Giants"), administrează un parc de 150 de 
pogoane (numit, evident, „Yomiuriland"), 
are orchestră simfonică proprie (la pupi
trul căreia a apărut nu demult Zubin 
Mehta), organizează expoziții de artă 
plastică (de dată mai recentă sînt cele 
reunind lucrări de Renoir și Van Gogh). 
Aceasta ne va face să înțelegem mai bine 
și cum reușește să stea pe picioare — și 
chiar pe picior mare — in condițiile cînd 
doar 40 la sută din veni țări brovin din re
clame (în comparație cu 70 la sută la co
legii lor de peste Ocean americanii).

In sfîrșit, această informație despre 
Fuji-ul de pe Fleet Street-u) nipon : ma
rea majoritate din cadrele d- conducere 
ale ziarului sînt foștii Iui reporteri și foști 
redactori de tot felul.

NEAGU UDROIU ■

și să-și -modifice traiectoria în timpul 
zborului pentru a asigura o lovitură di
rectă ; punerea Ia punct a unui sistem 
care permite „lansarea în fragmentație" 
a unei mari cantități de subîncăreături ca
pabile să acopere o zonă foarte întinsă; 
folosirea de explozibili noi și a unei noi 
generații de focoase susceptibile de a da 
armelor clasice aceleași efecte de șoc ca 
ale armei nucleare ; introducerea unor 
noi sisteme, cum ar fi „perceperea de o- 
biecțive", ceea ce oferă avioanelor și eli- 
coptereloi- posibilitatea de a ochi cu pre
cizie forțele inamice etc.

Toată această panoplie care modifică 
radical optica asupra tehnicii de luptă 
clasice impune o revizuire a frontierei 
dintre războiul clasic și cel nuclear.

în consecință rămîne valabilă ipoteza 
potrivit căreia noile arme „clasice" ar pu
tea — în unele scenarii ale conflictului — 
să dilate riscurile unui război nuclear. 
Eliminînd substanțialele diferențe de 
pină acum dintre armele clasice și cele 
nucleare, noile muniții au mari șanse să 
faciliteze hotărîrea comandamentelor mi
litare de a iniția folosirea munițiilor nu
cleare tactice, în loc de a le face mai di
ficilă această sarcină.

Cu alte cuvinte modernizarea in pro
funzime a armamentului clasic deschide 
larg porțile războiului nuclear prin șter
gerea pragului care mai despărțea cele 
două tehnici de luptă. Interdependența 
intre diversele componente ale arsenale
lor relevă, cu o acuitate fără precedent, 
gravul pericol al înarmărilor, fie că este 
vorba de armament nuclear sau clasic.

RADU BUDEANU S



SINAIA - o stațiune a celor patru anotimpuri

Se poartă de cîțiva ani în lume stilul , 
retro. Dintre tiparele la zi ale croielilor, 
la fel ca ale bunicii cînd era fată de mă
ritat, moda a depășit de mult muzica 
Șlagărelor de odinioară și aripa ei mira
culoasă a atins, revigorînd, tot ceea ce 
era bun și de altădată. (Din cercuri, cum 
se spune, bine informate se dă ca sigură 
revenirea în iarna viitoare a zăpezilor 
de-altădată). Resurecția clasicului, a lu
crului bine șl temeinic întocmit nU e în- 
tîmplătoare : în primul rînd e o reacție 
sănătoasă la tendința de înstrăinare a sti
lului de civilizație european, tendință 
apărută mai ales după al doilea război 
mondial, și, în al doilea rînd, e semn, to
tuși că trăim vremuri de pace, cu senza
ția de statornicie, de belle epoque. Fie ea 
durabilă ca veșnicia...

Aceste cîteva reflecții cam sumare și 
nu întru totul originale, mi-au foșt im
puse de un eveniment turistic major pe
trecut în ajunul sărbătorii de la 23 Au
gust : reintrarea în rețeaua turistică 
mondială a hotelului Palace din Sinaia. 
O reintrare triumfală. ne grăbim să 
adăugăm, într-o elită mondială în care 
s-a situat încă de la înființare ; el fiind 
singurul hotel românesc care a figurat în 
toate ghidurile turistice din lume.

împreună cu Mihai Groza, tînărul și, 
entuziastul șef de compartiment de pro
pagandă și divertisment de la Oficiul ju
dețean de turism Prahova, și Petre Au
rel. administratorul, parcurgem metodic 
hotelul abia dat în exploatare. în spați
osul hol doar pardoseala de marmură 
neagră mai amintește vechea înfățișare ; 
un mobilier somptuos, în culoarea vișinei 
coapte, este plantat între marmura nea
gră cu ape adînci și pereții de un alb 
sclipitor, candelabre de cristal dispuse 

din belșug luminează stucatura de un 
mare rafinament, apărută după renova
rea efectuată de trustul „Carpați". Tot la 
parter au fost amenajate două săli : o 
sală de conferințe de 130 de locuri și o 
sală mai mică, de 20 de locuri dispuse în 
jurul unei mese rotunde, pentru tratati
ve. în sfîrșit, tot aici se află un restau
rant (ni se spune că șeful de sală e unul 
dintre cei mai vechi lucrători din turis
mul local, Nicu Vîlceanu, iar. șef bucătar 
e Petre Onea. laureat al mai multor con
cursuri interne șl internaționale de artă 
culinară), o braserie (dotată cu mobilier 
stil în culoare albă) și un bar de zi.

Cele 275 de locuri sînt dispuse în 150 
de camere cu 1 și 2 paturi, ca și-n apar
tamente de 2 și 3 camere. Toate camerele 

. au fost recompartimentate și dotate cu 
săli de baie.; mobilierul din apartamente 
este sculptat și lucrat cu intarsii de o 
mare și delicată frumusețe, produse în 
fabricile de renume mondial de la Tir- 
gu Mureș și Arad. Dealtfel toafe dotări
le, de cel. mal înalt nivel, sînt făcute cu 
materiale produse în țară. Culoarele eta
jelor sînt îmbrăcate în lambriuri de ste
jar în care lumina candelabrelor se re
flectă stins și sobru. Totul e croit și 
rostuit după legile unui rafinament dis
cret și pretențiile gazdelor noastre cum 
că hotelul nu are acum egal în țară mi se 
par îndreptățite. Stabilimentul a trăit, 
practic, o a doua naștere.: planșeele care 
fuseseră puse pe grinzi de metal au fost 
înlocuite și constructorii aveau senzația 
că se află „intr-un teren de fotbal aco
perit". Doi ani a durat reconstrucția și 
suma cheltuită e probabil mare din mo
ment ce o anume discreție a gazdelor n-o 
face publică. Dai un ban dar face ! Și 
noul hotel Palace face toți banii și ceva 

pe deasupra ! Acel ceva pe deasupra este 
vechimea în care intră și povestea acestui 
stabiliment ; foamea de story-uri a turis- 
:ului modern este atît de mare îneît ea 
justifică, cel puțin din punct de vedere 
comercial, stilul retro.

în holul hotelului, împreună cu tova
rășul Gh. Nistorescu, din compartimentul 
prestări hoteliere al O.J.T.-ului, lucrător 
In turism de aproape 4 decenii, refacem 
istoria localității în care Palace-ul e o 
emblemă de nobilă vechime.

Indiscutabil, Sinaia este leagănul tu
rismului modern românesc. Deși ghiduri
le dădeau ca dată de naștere a orașului 
anul 1883, cînd a fost inaugurat castelul 
Peleș, încă de la 1871, intrase în exploa
tare hotelul Sinaia și Cazinoul Regler, 
aflat pe vatra Palace-ului de-acum, con
strucții de lemn, care aveau să fie mis
tuite de flăcări și un al doilea hotel Si
naia avea să fie înălțat la 1879 ; în clădi
rea aceasta se află acum policlinica. Un 
al treilea hotel avea să fie construit la 
1881, adică înaintea inaugurării Peleșului. 
Beneficiarul era de data aceasta Eforia 
spitalelor civile, cu prințul Dimitrie 
Ghica prim-efor. Prin decret regal eforia 
a împărțit vatra de azi a orașului în lo
turi de teren care au fost vîndute pentru 
construirea de vile ; aerul, apa, așezarea, 
pădurea, inclusiv stabilirea reședinței re
gale de vacantă au stimulat dezvoltarea 
rapidă a așezării și așa s-a făcut că re
pede avea ea să dispună de un fond de 
vile și palate cum puține sînt în lume. 
Faima orășelului de vacanță — către care 
circula, mai târziu, fără oprire de la Bucu
rești „trenul albastru" format din 2 va- 
goane-motor — avea să treacă repede 
granițele vechiului regat și astfel se face 
că se putea ajunge aici, de la Budapesta 
sau Viena fără formalități grănicerești, 
doar cu biletele de tren. Ea, faima, ex
plică cum se face că întreprinzători stră
ini aveau să-și îndrepte privirile lacome 
spre aceste locuri binecuvîntate și per
la Carpaților avea să le devină o mină de 
aur. Hotelul Palace și noul Cazinou au 
apărut din astfel de apetituri. Hotelul, 
arhitect Petre Antonescu, a fost construit 
sub conducerea inginerului C.M. Vasi- 
lescu în 9 luni de. zile, adică între 26 no
iembrie 1911 și 15 i/nie 1912. Performan
ța ni se pare și astăzi, nouă, oamenilor 
de azi, obișnuiti cu ritmurile ultrarapide, 
mondială. Cum ridicarea zidurilor de 
piatră și de cărămidă — unele trec de 80 
de cm în grosime — s-a făcut în plină 
iarnă ele au fost protejate cu rogojini 
iar uscarea lor rapidă se făcea prin foc 
continuu. Faptul că zidurile se înălțau 
ascunse de privirile localnicilor se înțele
ge că inaugurarea stabilimentului a fost 
ca un miracol : degajați dintre rogojini 
pereții -albi ai. hotelului sugerau privito
rilor imaginea unui transoceanic ancorat 
pe coastă de munte !

Cu timpul însă noile hoteluri. — hotelul. 
Alpin de la cota 1 400, Montana, Sinaia — 
aveau să împingă Palace-ul în penumbra 
interesului general și el avea să producă 
rumoare doar în urmă cu 2 ani cînd avea 
să fie închis ; ceva din vechea faimă a 
stațiunii dispărea, cădea parcă, amputată 
de timp și de oameni. -„A urmat — ne 

spune tovarășul Dogaru, director adjunct 
la O.J.T. Prahova — o amplă investiție 
de modernizare. Ea venea ca urmare a 
indicației date de secretarul general al 
partidului nostru, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu. de a reintegra în circuitul in
ternațional hotelurile vechi și cu o faimă 
ciștigată demult. De o astfel de investi
ție a beneficiat și hotelul Păltiniș și, mai 
ales, celebrul hotel Caraiman, o construc
ție care rivalizează cu cele mai cunoscu
te construcții montane din lume. în pre
zent o nouă înfățișare dăm ~ hotelului 
Alpin, care va reintra în acest an în 
circuitul comercial ca și noul hotel In
ternațional de pe Bd. Carpați din Sinaia 
construit după o arhitectură specifică, de 
munte și pe care-1 vom inaugura în a- 
ceastă toamnă."

Să rămînem însă la Sinaia stilului retro. 
O fericită coincidentă face — sau coinci
dența cu inaugurarea Palace-ului nu e 
întîmplătoare ? — ca pe data de 17 sep
tembrie să se desfășoare un inedit raliu 
cu participarea automobilelor de epocă 
pe distanta București-Slnaia. „Scopul 
acestei acțiuni — ne spune Mihai Groza 
— e, desigur, de a populariza frumusețea 
turismului auto și a mașinilor de epocă, 
bunuri din patrimoniul tehnic național. 
Startul se va da la ora 13,01 din Piața 
Bucur-Obor pentru o paradă a vehicule
lor, unele vechi de peste 50 de ani. pînă 
la aeroportul Otopeni. Raliul va continua 
pe E15 pînă la Ploiești, cu o paradă în 
centrul orașului și apoi va continua spre 
Cîmpina. Aici, pe stadionul local, sosi
rea concurentilor va fi semnalul de în
cepere a spectacolului de cascadorie cu 
mașini și motociclete. Finișul raliului va 
fi în jurul orei 17,45 în fata hotelului 
Caraiman din Sinaia. O serie întreagă da 
manifestări colaterale — „balul automobi- 
liștilor", care se va desfășura în saloane
le hotelului Palace, o expoziție de auto
mobile de epocă, un simpozion etc. — va 
întregi un program de 3 zile. Participa
rea este numeroasă și selectă ; firme de 
prestigiu din străinătate, specializate în 
accesorii auto și-au manifestat dorința de 
a fi prezente la aceste manifestări".

Dealtfel nu va fi singura premieră din 
această toamnă ; în curînd se va inau
gura la Sinaia pe o suprafață de 10 hec
tare o pistă de schi din plastic, produs în 
tară, făcînd astfel Sinaia stațiune d 
sporturi albe în toate cele patru sezoane. 
Un patinoar și o pîrtie pentru bob pen
tru patine și, respectiv, boburi pe rotile 
se află în studiu, și realizarea lor vor fi 
motive în plus pentru iubitorii sporturilor 
să aleagă Sinaia ca loc al vacanțelor sau 
al sfârșiturilor de sâptămînă, mai ales că 
o bază largă de cazace e șl ea o realitate. 
„Stațiunea noastră — ne asigură tovară
șul Ion Teodorescu. directorul întreprin
derii locale de turism — numără în pre
zent peste 3 500 de paturi în hoteluri și 
case de odihnă. Aproape 1 900 de locuri 
sînt acuin în hoteluri de’ categoria-ntîia și 
de lux iar noul hotel va mai adăuga. 380 
de locuri. în ultimul an, în Sinaia și-au 
petrecut sejurul peste un sfert de milion 
de turiști români și străini și tendința de 
creștere este evidentă."

...De unde se vede că în turism retro în
seamnă înainte !

VARTAN ARACHEUAN ■ 
Fotografie de BOGDAN IONESCU ■

Cenaclul Flacăra al Tineretului Revoluționar

Turneul în date sintetice
• Turneul pe litoral al Cenaclului Flacăra al Tineretului Revoluționar, 

organizat de C.C. al U.T.C. și revista Flacăra, condus de poetul Adrian Pău
nescu s-a desfășurat între 4 și 23 august, timp de 20 de zile.

O Această perioadă a numărat 20 de intîmplări de muzică și poezie (de 
la 1071 pînă la 1 090) incercînd și reușind, credem noi, să răspundă nevoilor 
culturale și artistice ale oamenilor aflați la odihnă sau în locurile fierbinți 
ale muncii din această zonă.

• Totalul spectatorilor din întreg turneul, incluzînd aici și Brăila, depă
șește cifra de 170 000, media pe spectacol ajungind la aproximativ 9 500 de 
oameni. în întreaga sa activitate Cenaclul Flacăra numără acum 3 505 000 de 
participanti.

• ® Totalul participării pe litoral — 150 000.
• Recordul de audiență — 40 000 de spectatori la manifestarea noastră 

din 17 august, pe stadionul 1 Mai din Constanța.
• Durata totală a manifestărilor acestui turneu însumează 89 de ore și 

35 de minute.
• Cea mai scurtă manifestare — Năvodari, Teatrul de vară, 10 august : 

o jumătate de .oră. Cea mai întinsă in timp dintre manifestările acestui tur
neu — Brăila, stadionul municipal, 23 august : 6 ore și 15 minute.

• Cel mai bun spectacol — Eforie Sud, 13 august. A fost o seară armo
nioasă în tot și toate, o manifestare a marilor recitaluri și a potențării poeziei, 
căreia i s-a acordat aici spațiul cel mai larg din întreg turneul. Adrian Pău
nescu și actorul Mihail Stan au recitat împreună 12 poezii.

• Cel mai bun public — cel de 100 de puncte de la Constanța, în 17 august, 
egalat in 23 august de publicul brăilean.

• Cel mai patetic spectacol — Constanța, 6 august, manifestare ce ne-a 
dat posibilitatea să trăim feeric și incredibil „o oră în Potop". Ateste mo
mente au fost egalate poate doar de acelea din finalul manifestării petrecute 
în 14 august la Costinești.' -

• Momentele cele mai profunde, remarcate j>rintr-o frumusețe aparte pe 
parcursul întregului turneu în fiecare dintre manifestările noastre au fost 
închinate țării și eroilor ei dintotdeauna, Burebista, Ștefan cel Mare, Mihai 
Viteazul, Avram lancu, Alexandru Ioan Cuza, Nicolae Ceaușescu, idealurilor 
fierbinți de libertate și pace.

• Pe parcursul turneului s-au recitat și cintat versuri ale poeților : William

Shakespeare, Serghei Esenin, Evgheni Evtușenko, iar din lirica românească 
Mihai Eminescu, George Bacovia. Lucian Blaga, George Coșbuc, Alecu Ma- 
teevici, Nicolae Labiș, Zaharia Stancu, Mihu Dragomir, Emil Botta, Radu 
Stanca, Mihai Beniuc, Niehita Stănescu, Ioan Alexandru, Ion Gheorghe, Marin 
Sorescu, Ștefan Augustin Doinaș, Geo Dumitrescu, Alexandru Andrițoiu, Du
mitru Popescu, Constanța Buzea, Virgil Carianopol, Romulus Vulpescu, Horia 
Bădeseu, Doina Sălăjan, Ion Gheorghe Prieop, Paul Tutungiu, Dinu Olărașu, 
Marian Odangiu, Adrian Păunescu.

• S-au parcurs în această perioadă aproximativ 2 000 de kilometri. Dacă 
însă vom socoti că acest din urmă turneu s-a realizat practic în continuarea 
celui precedent atunci drumurile membrilor cenaclului totalizează de fapt 
aproximativ 5 000 de kilometri.

® Am înregistrat 11 debuturi fhtre care remarcabile ni s-au părut cele 
ale bfăilenilor Cătălina Dumitrașcu și Dorin Dumitru. A fost lansată o singură 
nouă piesă semnată de cea mai tînără trupă a cenaclului, purtîndu-i totodată 
numele „Totuși". Noutăți a avut în recitalul său actorul Mihail Stan : „Ado
lescenți pe mare" (Niehita Stănescu) și „Energiile" (Ion Gheorghe).

• Cei 47 de mesageri ai muzicii tinere și poeziei au format echipa cena
clului în componența următoare : Vasile Șeicaru, Ștefan Hrușcă, actorul Mihail 
Stan, Valeriu Fenișoară, Ducu Bertzi, Vali Șerban, Constantin Dragomir, 
Mihaela Popescu, Arpad Domokoș, Tatiana Filipoiu, Magdalena Finna, Raul 
Cârstea, Majai Gyozo, Dinu Olărașu, Costas Caracostas, Vali Gerea, Anca 
Heroiu, Sirma Granzulea, umoristul Nicolae Cenan, grupul satiric Mesaj (Dan 
Coveianu, Richard Ștefan, Șerban Chiosan, Lucian Popescu), grupurile folk 
Poesis (Eugen Baboi, Marius Bațu) și Cetatea (Gheorghe Molnar, Doina Pop, 
Mariana Șarba, Emilian Onciu), grupurile rock Pro Musica (Ilie Stepan, Grigore 
Hariga, Dietreich Krauser, Vasile Dolga), Iris (Florin Ochescu, Ion Olteanu, 
Marti Popescu, Ioan Dumitrescu, Cristian Minculescu), Flapo (Alexandru Zăr- 
nescu, Ionuț Văduva, Jerry Schwartz, Romeo Beianu) și Totuși (Andrei Pău
nescu, Dana Guțu, Ioana Păunescu, Radu Popescu), conducătorul cenaclului 
Adrian Păunescu.

• Echipa auxiliară a cenaclului a fost compusă din : Roland Panicii, 
Costel Ionescu, Cristian Nemuc, Tiberiu Siicsz și Cristian Ranetti (partea teh
nică, sunet și lumini), Marin Panaițoaia, Radu Alexandru, Ion Marinescu 
(șoferi). Alexandru Medar și Constantin Balacciu (organizare).

CONSTANTIN DRAGOMIR ■
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